
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با انتقاد از سیاست 
های جنگ طلبانه حاکمان بعد از ملک عبدالله در عربستان، 
گفت: حاکمان جدید پول زیادی دارند و چون کسی از آنان 
بازخواست نمی کند، در سیاست های داخلی و خارجی دست 

به اقداماتی می زنند که امنیت منطقه را به خطر می اندازد. 
در  دوشنبه  روز  رفسنجانی  هاشمی  اکبر  الله  آیت 

دیدار گرهارد شرودر صدراعظم سابق آلمان، درباره روابط 
و  ایران  کشور  دو  آموزشی  و  علمی  سیاسی،  اقتصادی، 
آلمان و همچنین مسائل بین المللی و منطقه ای، به ویژه 
درخصوص سوریه، عراق، افغانستان، لیبی و ظهور گروه 
تروریستی داعش و فراز و فرودهای روابط ایران و عربستان 

بحث و گفت و گو کرد...

انتخابات نزدیك است. در این بازه زمانی جریانات و گروه های خاموش هم فعال می شوند تا سهمی از این بازار دریافت کنند. 
برخی از آنها با رسیدن انتخابات جان می گیرند و بعد از اندکی نیز اگر جریان طرفداران آنها به قدرت برسد، در لایه های قدرت 
جذب می شوند و اگر شكست بخورند، به دنبال کارخود می روند! این اقدامات در عالم سیاسی ایران تازگی ندارد، این گروه ها 
در انتخابات مختلف حضور داشتند مانند آبادگران که نقش حمایتی از احمدی نژاد در انتخابات 84 داشت و یا جمعیت پیشرفت 

و عدالت ایران اسلامی که هر ازگاهی برای حمایت از قالیباف اعلام موجودیت می کند...
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اینكه  به  اشاره  با  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
نقض  درخصوص  خود  تخلف  درخصوص  آمریكایی ها 
برجام، درصدد رفع آن هستند، گفت: ایران تمهیدات لازم 
را برای مقابله با نقض برجام از سوی غربی ها اندیشیده 

است.
حمید رسایی در نشست علنی دیروز دوشنبه 21 
آیین نامه ای  تذکر  در  اسلامی  شورای  مجلس  دی ماه 
خود با استناد به ماده 24، ضمن قرائت بند 2 نامه مقام 
معظم رهبری در مورد برجام گفت: ایشان در این نامه 
می فرمایند در سراسر دوره 8 ساله وضع هرگونه تحریم 
در هر سطح و به هر بهانه ای از جمله بهانه های تكراری 
و خودساخته تروریسم و حقوق بشر توسط هر یک از 
کشورهای طرف مذاکره نقض برجام محسوب خواهد شد 
و دولت موظف است طبق بند 3 مصوبه مجلس اقدامات 

لازم را انجام دهد...

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی به اظهارات اخیر سعید 
مرتضوی و ادعاهای وی در نامه 20 صفحه ای پاسخ داد.

بر  مرتضوی  آقای  داشت:  اظهار  نوربخش  سیدتقی 
اساس قانون از مناصب قبلی و دولتی خود برکنار شده 
و  نامه نگاری داشته  برای  کافی  بطور طبیعی فرصت  و 
می توانند هرچه بخواهند بگویند و بنویسند ولی بنده در 
سازمان تأمین اجتماعی اولویت مهمتری برای خدمت به 
بیمه شدگان و اجرای امور سازمان دارم و حقیقتاً خیلی 
فرصت ندارم که هر بار به ادعاهای کذب ایشان پاسخ 

بدهم. 
به حاشیه سازی های اخیر آقای  با توجه  افزود:   وی 
مرتضوی، برای رفع شبهات و حفظ منافع سازمان تأمین 
اجتماعی و مصالح بیمه شدگان و بازنشستگان، مدیران 
در  ایشان  کذب  ادعاهای  به  مقتضی  زمان  در  سازمان 
خصوص چگونگی خرید سهام ذوب آهن، عدم صدور 
کیفرخواست و همین طور نحوه معامله با بابک زنجانی 
به  پرداخت  با  رابطه  در  قبل  دولت  مصوبات  اجرای  و 

داروخانه ها پاسخ خواهند داد...

علی لاریجانی در پاسخ به رسایی:

نمی توان با یک 
تخلف، کل برجام 

را متوقف کرد

با نزدیك شدن به انتخابات یارکشی های سیاسی وزن جدیدی پیدا خواهد کرد

بازی سیاسی تندروها 
با فرمول جدید

در چند روز آینده شاهد اجرای رسمی برجام خواهیم بود

آغاز روزهای خوش ایرانی ها

ماجرای ناکامی اختلاس 860 میلیاردی از یک بانک

خاطره اختلاس 3000 میلیاردی زنده شد

قطع یارانه افراد بالای ۱۸ سال فاقد کارت ملی

در دیدار صدر اعظم سابق آلمان مطرح شد:

انتقاد آیت الله هاشمی از 
سیاست های غلط حاکمان سعودی

7

7

7

7

نماینده مردم تهران در مجلس با بیان این که سیاست حذف برای کشور ما 
سم مهلک است، گفت: آقای احمدی نژاد با هدف حذف آقای رفسنجانی بر مسند 
ریاست جمهوری نشست اما دیدیم نه تنها نتوانست این کار را انجام دهد بلكه کشور 

را با مشكلات جدی مواجه کرد.
علی مطهری  روز گذشته در نطق میان دستور جلسه علنی مجلس شورای 
اسلامی یادآور شد: این جانب در ابتدای دولت آقای روحانی به ایشان پیغام دادم 
که برای ایجاد وحدت در کشور یكی از وزرای موفق دولت گذشته را در کابینه 

قرار دهید.  وی افزود:: همه به یاد داریم که وحدت کلمه ترجیح بند کلام امام 
بزرگوارمان بود. کشور را همه باهم اداره کنیم و سیاست حذف را 
که منجر به بی اخلاقی ها و بی دینی ها می شود، کنار بگذاریم که 
امروز مشكل اساسی کشور ما کمبود تقوا و اخلاص است؛ همان 
چیزی که بارها مورد تاکید امام )ره( و رهبری بود. مطهری با بیان 

این که آنچه که مورد نیاز جامعه ما است مساله وحدت است، 
گفت: این پدیده که اصلاح طلبان از شكست دولت ...

علی مطهری :

احمدی نژاد نتوانست هاشمی را حذف کند

۸

روزنامه

شهرداری قم در راستای اهداف و برنامه های عمرانی شهر، برابر لایحه قانونی نحوه خرید تملک اراضی 
برای برنامه عمومی، عمرانی و نظامی دولت مصوب 58/11/17 شورای اسلامی انقلاب و با عنایت به 
مصوب کمیسیون ماده 5 و شورای اسلامی شهر به منظور اجرای طرحهای مصوب به پیوست نقشه خط 
محدوده پارکینگ وخدمات عمومی شهری و ادامه خیابان توحید )پروژه شهید کاظمی( شهرداری قصد 
تملک املاک و اراضی واقع در محدوده اعلامی را دارد، لذا ازکلیه مالكین و صاحبان حقیقی و حقوقی 
اراضیو املاک مذکور خواهشمند است ظرف مدت 15 روز پس از انتشار نوبت دوم این آگهی با همراه 
داشتن مدارک مالكیت جهت واگذاری و توافق با شهرداری شرکت باریابان مطمئن به مدیریت پروژه 
)مجری اجرای طرح(واقع درقم بلوار بسیج - خیابان هنرستان- کوی 28 –کوچه انصار- فرعی دوم سمت 
راست پلاک 5 مراجعه فرمائید در غیر این صورت شهرداری برابر قانون نسبتبه اخذ مجوز اعمال ماده 9 

لایحه قانون فوق الذکر از مراجع ذیصلاح و اقدامات بعدی مبادرت خواهد نمود.

آگهی تملک املاک واقع در طرح 
پارکینگ های عمومی و خدمات عمومی شهری 

و ادامه خیابان توحید)پروژه شهید کاظمی(

روابط عمومی شهرداری منطقه 7 قم

موضوع:اخطار نوبت اول 

انتخابات جای تهمت و تخریب نیست

2

2

2

حجت الاسلام دکتر روحانی:

نباید اختلاف های کوچک را به شكاف های بزرگ تبدیل کنیم

علی رغم توطئه ها،  دولت بر سر قول های خود پا برجاست 

با رفع تحریم ها آماده رقابت با دنیا خواهیم بود

7

مدیر عامل سازمان تامین اجتماعی: 

ادعاهای مرتضوی 
کذب است 
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نقش مدیریت بحران درکاهش 
آسیب پذیری جوامع شهری

امروزه در جوامع شهری با گسترش نیروی انسانی و 
خدماتی، همچنین متنوع تر شدن سوانح شهری باید نگاه 
ویژه ای به مدیریت بحران شهری داشت. تا از این طریق 

بتوان در زمان پاسخ گویی به بحران ها کارآمدتر عمل نمود و پاسخ مناسب تری به آن داد. 
استعداد بالای اجزای جامعه برای پذیرفتن اثرات نامطلوب یک اتفاق، همواره یکی از دلایل 
اصول آسیب پذیری به شمار می رود. مدیران پیشرو در بحران تلاش می کنند تا با استفاده 
از یافته های مدیریت بحران و تلفیق آن با دستاوردهای مدیریت استراتژیک و مدیریت 
سیستم های کنترل، از بحرانهای پیش بینی نشده اجتناب کنند. لذا لازم است همواره 
مجموعه ای از طرح ها و برنامه های علمی برای مواجهه با تحولات احتمالی آینده تنظیم 
و درباره اتفاقات احتمالی آن اندیشه شود و آمادگی با وقایع پیش بینی نشده را حفظ نمود. 
مدیریت بحران سعی دارد تا در شرایط دشوار، سازمان را خوب نگه دارد. مدیریت بحران به 
منزله یک رشته علمی، در حوزه مدیریت استراتژیک، فرایندی است برای پیش گیری از 

بحران و یا به حداقل رسانیدن اثرات آن به هنگام وقوع.
رویدادهای مهم دهه های اخیر جهان از نظر سیاسی، اقتصادی، اجتماعی، جغرافیایی 
و انسانی نشان می دهد که جوامع بشری پیوسته دستخوش حوادث طبیعی یا تمایلات 
مخرب انسانها که باعث بروز بحران های گوناگون می شود، بوده است. روزی نیست که 
اخبار مربوط به بحرانها ی کوچک و بزرگی که در گوشه و کنار جهان رخ می دهد در 
وسایل ارتباط جمعی منعکس نشود. این بحرانها ممکن است تا آنجا پیش برود که منافع 
داخلی و خارجی جوامع و یا اعتبار یک سازمان را مورد تهدید قرار دهد. باید اذعان داشت 
که بحران به صورت بخش جدایی ناپذیر و طبیعی حیات هر سازمان می باشد؛ بنابراین، 
مدیران باید پیوسته آماده رویارویی با بحرانها باشند و برای پیشگیری و یا کاستن تأثیر آن 
بر سازمان خود چاره اندیشی نمایند. اگر مدیران پیوسته نگران درگیر شدن با بحران های 
سازمانی هستند، همواره باید بیاندیشند که چگونه می توانند و باید خود و سازمان خود را 
از گرداب بحران های مختلف آن گونه نجات دهند تا کمترین آسیب متوجه سازمان شان 
شود. نباید فراموش کرد که بیشتر بحران های بوجود آمده بطور اتفاقی و تصادفی رخ نداده 
اند، بلکه بحران هایی بوده اند که مدیران و یا افراد تحت امر آنان در روی دادن آن ها بطور 
عمد ویا سهو دخالت داشته اند. مدیریت بحران از سه قسمت کاملًا مجزا تشکیل شده 
است؛ نخست، پیش گیری. دوم، برنامه ریزی وآموزش و سوم، هدایت و کنترل. همانگونه 
که مشهود است مواقعی که بحران رخ داده است کار زیادی جز هدایت و کنترل نمی توان 
انجام داد؛ که مهم ترین آن اتخاذ تصمیم های صحیح می باشد. از دیدگاه مدیریت برای 
اتخاذ تصمیم صحیح، به داده ها، اطلاعات، امکان پردازش و تحلیل نیاز داریم اما متأسفانه 
همه این موارد تنها قبل از بروز بحران در اختیار ما می باشد و اگر در مرحله اولیه یعنی 
پیش گیری، برنامه ریزی را انجام نداده باشیم، شاهد بروز بحران های جدیدی در دل بحران 
رخ داده خواهیم بود که مرتباً با تصمیم های عجولانه و نسنجیده، نه تنها بر وخامت اوضاع 
افزوده می شود، بلکه بحران های جدیدی می آفرینیم که حتی قابل شناسایی نبوده و فقط 
عوارض ناشی از آنها مرتباً در کنترل بحران اصلی خلل ایجاد می کند. در زمینه مدیریت 
بحران با توجه به تعاریف متفاوتی که از بحران شده است؛ آنچه که مدیران بسیاری روی 
آن اجماع داردند، این است که وظیفه مدیریت بحران، کنترل بحران در کوتاه ترین زمان و 
با استفاده از بهترین اصول، روشها و... است. درواقع می توان گفت که هدف اصلی مدیریت 
بحران، دستیابی به راه حل معقول برای برطرف کردن شرایط غیر عادی است، به گونه ای 
که منافع اساسی سازمان حفظ گردد. در پایان یادآور می شویم که برنامه مدیریت بحران 
در جوامع شهری با هدف افزایش آمادگی، کاهش آسیب پذیری و ارائه مناسب ترین پاسخ 

در زمان بحرانهای شهری تدوین می گردد.
* قائم مقام ومعاون شهرسازی شهرداری منطقه پنج قم

موگرینی: 

تحریم های ایران بزودی لغومی شود 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا اعلام کرد که اتحادیه اروپا تاریخ دقیقی را برای 
لغو تحریم های ایران تعیین نکرده است اما رفع تحریم ها احتمالا بزودی انجام خواهد شد. 
به گزارش خبرگزاری رویترز از پراگ، فدریکا موگرینی مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا امروز دوشنبه در کنفرانس خبری پس از دیدار با وزیر خارجه جمهوری چک گفت: 

هنوز تاریخی برای این موضوع تعیین نشده است.
این مقام ارشد اتحادیه اروپا تصریح کرد: می توانم به شما بگویم که انتظار من این است 
که این روز ) لغو تحریم ها( بزودی رخ خواهد داد. روند اجرای توافق هسته ای به خوبی 
در جریان است.به گزارش ایرنا، پیش از این نشریه هیل ارگان کنگره آمریکا نوشت: آمریکا 
به سمت اجرای توافق هسته ای گام بر می دارد و به نظر می رسد آماده لغو تحریم های 
ایران در همین ماه جاری است.این پایگاه اینترنتی افزود: جان کری وزیر خارجه آمریکا به 
خبرنگاران گفت: تا برداشتن گام نهایی در روند چند ساله احتمالا فقط 'چند روز' فاصله 
داریم. من فکر می کنم که این امر دیر یا زود محقق خواهد شد. به نوشته هیل، گام سریع 
در اجرای توافق به رغم مخالفت شدید در کنگره برداشته می شود.در همین راستا،حمید 
بعیدی نژاد  مدیرکل سیاسی و امنیت بین الملل وزارت امور خارجه اخیرا صفحه اینستاگرام 
خود نوشت : شمارش معکوس برای فرا رسیدن روز اجرای تفاهم هسته ای و لغو تحریم 
ها آغاز شده است.وی با اشاره به این مطلب افزود: تفاهم ایران با کشورهای 1+5 در ژنو 
در خصوص حل برخی از مهمترین مباحث باقیمانده پیرامون لغو تحریم ها هم قدم مهم 

دیگری برای رسیدن به زمان اجرای برجام می باشد.

معاون سیاسی دفتر رئیس جمهوری: 

بازی بحران سازی ریاض 
برای ایران خاتمه یافته است 

معاون سیاسی دفتر رئیس جمهوری با اشاره به تنها ماندن ریاض در بین دوستان عرب 
خود گفت: بهترین راه برای عربستان، ترک لجاجت های کودکانه،بازگشت به آغوش واقعیت 

های منطقه وتوانایی های راستین ایران است. 
به گزارش ایسنا، حمید ابوطالبی در صحفه شخصی خود در توئیتر نوشت: مذاکرات 
شورای همکاری و اتحادیه عرب و بیانیه آنها نشان داد که ریاض حتی در میان دوستان 
خود هم منزوی است و اعراب در دو موضوع به عربستان اعتراض دارند. نخست مسئولیت 
ناپذیری عربستان درعرصه بین المللی، و بازی برای قدرت به بهای تخریب حیثیت جهان 
اسلام و دیگر اعراب و دوم نابودی جهان اسلام و دنیای عرب با حمله به کشور عربی یمن و 
حمایت از تروریسم وشبکه های ترور، برای گسترش سیطره افراط گرایی عربستان بر جهان 
عرب. معاون سیاسی دفتر رئیس جمهوری نوشت: این دو نشست نشان داد که اعراب به 
دنبال جنجال آفرینی و حمایت از تنش زایی عربستان در عرصه بین الملل و به ویژه جهان 

اسلام و برای اعراب نیستند. 
به نوشته ابوطالبی ریاض اکنون تنها است و ارزش حمایت های مالی که پایان یافت، 
برای نگاه داشت دوستان کوچک خود یا باید بیشتر هزینه کند و یا آنها را با اشتباهاتشان 
تنها بگذارد. ابوطالبی با بیان اینکه ریاض با قیمت پایین نفت و وضع بد اقتصادی داخلی و 
بحران بودجه و نابسامانی های امنیتی و جنگ افروزی های خود، دو راه در پیش رو دارد، 
این دو راه را به این شکل تبیین کرد: یا برای بالابردن قیمت نفت بکوشد تا با بحران های 
اقتصادی – اجتماعی داخلی و هزینه جنگ افروزی های خود مقابله کند و یا حمایت مالی 
از دوستان خود در عرصه بین المللی، شبکه های ترور و ساماندهی افراط گرایی، قوم گرایی، 
و تروریسم را متوقف کند. معاون سیاسی دفتر رئیس جمهوری نوشته است: این دو به نفع 
ایران و ثبات و امنیت منطقه و تداوم صلح و برادری در جهان اسلام است. لذا از نظر ایران، 
بازی بحران سازی ریاض خاتمه یافته است؛ زیرا ایران نه بیش از این وقت پرداختن به این 

موضوع بی ارزش رادارد، و )نه( تمایل به تداوم آن. 
ابوطالبی با بیان اینکه درایت در سیاست، یک هنر است به عربستان توصیه کرده است 
که بهترین راه برای این کشور، ترک لجاجت های کودکانه، بازگشت به آغوش واقعیت های 

منطقه و توانایی های راستین ایران است. 

دادستان عمومی و انقلاب تهران خبر داد:

ادامه شناسایی و دستگیری متهمان 
پرونده تعرض به سفارت عربستان 

دادستان عمومی و انقلاب تهران در مورد پرونده تعرض به سفارت عربستان اعلام کرد 
شناسایی، دستگیری و تحقیق از متهمان ادامه دارد. 

به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دادستانی تهران، عباس جعفری دولت آبادی این 
مطلب را در جلسه مشترک معاونان دادستان تهران و سرپرست کل محاکم تهران بیان کرد.

وی با انتقاد از صدور احکام متفاوت در پرونده های مشابه تصریح کرد: در بعضی موارد در 
پرونده های مشابه، احکام متفاوت صادر می شود که نوعی تبعیض ناروا است. دولت آبادی 
خاطرنشان کرد: احکام دادگاه ها و تصمیمات دادسراها باید مکمل هم بوده و نباید اقدامات 
مئثر علیه مجرمین را خنثی کنیم. دادستان عمومی و انقلاب تهران با بیان اینکه صدور 
احکام قوی موضع مراجع قضایی در مبارزه با جرایم را تقویت خواهد کرد، افزود: صدور 
رای محکم و بازدارنده از سوی دادگاه برای متهم، موجب تقویت دستگاه قضایی می شود.

جعفری دولت آبادی ضمن تاکید بر لزوم مقابله دادسرا و دادگاه با جرایم مهم اقتصادی، 
زمین خواری، جرایم امنیتی، جرایم علیه بهداشت عمومی و جرایم علیه اخلاق و عفت 
عمومی گفت: باید در برخورد با این جرایم با قدرت عمل کنیم تا متخلفان عزم جدی ما 
را در برخورد با این گونه جرایم احساس کنند. وی با اشاره به برخی مشکلات موجود در 
رسیدگی به جرایم مرتبط با اخلاق و عفت عمومی گفت: در برخی موارد ماموران پلیس 
برای اخذ دستورات قضایی از دادسراها و دادگاه ها با مشکلاتی مواجه هستند.دولت آبادی 
با اشاره به نظارت دادستان بر ضابطان، زندان ها و محاکم گفت: همکاران قضایی در محاکم 
تهران به این موضوع توجه کنند و اگر مشکلاتی را در عملکرد دادسرا مشاهده کردند، به 

دادستانی تهران اعلام کنند.

یادداشت

اخبـار

رئیس قوه قضائیه در مورد اقدامات سعودی ها علیه 
ایران گفت: مسئولان کشور هجوم به سفارت عربستان را 
تقبیح کردند اما سعودی ها آن را بهانه ای برای حمله به 

جمهوری اسلامی ایران قرار داده اند.
دیروز  جلسه  در  لاریجانی  آملی  صادق  الله  آیت 
مسئولان عالی قضایی با اشاره به اهمیت، نقش و جایگاه 
انتخابات در روند تشکیل و استقرار ساختارهای قانونی و 
اجرایی کشور از جمله مجلس خبرگان رهبری، مجلس 
شورای اسلامی و انتخاب رئیس جمهور، به اهمیت و نقش 
اساسی برگزاری انتخابات از زاویه¬ ای دیگر اشاره کرد و 
گفت: انتخابات برای کشور نعمت بزرگی است که برگزاری 
آن علاوه بر عمل به وظیفه ¬ای مذکور در قانون اساسی 
در نفس خود دارای نتایج و آثار عمده و ماندگاری برای یک 

نظام مردم سالار دینی است.
رئیس قوه قضاییه افزود: انتخابات سرمایه اجتماعی 
عظیمی خلق می  کند و اگر بر روال صحیح و قانونی خود 
برگزار شود اقتدار، صلابت و همبستگی خاصی ایجاد می 
کند که موجب یاس و ناامیدی دشمنان جمهوری اسلامی 

ایران خواهد شد.
آیت الله آملی لاریجانی با اشاره به اینکه »رای مردم 
اصل اساسی حاکمیت در مردم سالاری دینی است و در 
آن بر اساس آرای مردم انتخاب رهبری، ریاست جمهوری 
و مجلس شورای اسلامی صورت می گیرد« تصریح کرد: 
بدون حضور مردم نهادهای مردم سالاری دینی تجلی نمی 
یابد و از این رو با برگزاری انتخابات در جمهوری اسلامی 
ایران همواره شاهد تحرک خاصی در میان مردم هستیم 
که ثمره آن علاوه بر تشکیل نهادهای قانونی به رخ کشیدن 
اقتدار و صلابت مردم و پشتیبانی آنها و حضورشان در 

صحنه و حمایت از این نظام دینی و معنوی است.
رئیس دستگاه قضا به تلاش های مستمر و همیشگی 
دشمنان جمهوری اسلامی ایران در خدشه وارد کردن 
به روند برگزاری انتخابات و القای بی اعتمادی مردم به 
این نظام و مشارکت نکردن آنان در انتخابات اشاره کرد و 
گفت: در مقابل تمام این تلاش های ناکام، شاهد مشارکت 
همیشگی و حداکثری مردم در انتخابات بوده ایم و حتی 

در انتخابات سال ۸۸ نیز نفس حضور ۴۰ میلیونی مردم 
در آن انتخابات نقش بسیار مهم و موثری در رفع توطئه 
های دشمنان داشت. آیت الله آملی لاریجانی افزود: حضور 
در انتخابات در واقع اهمیت دادن به سرنوشت کشور است 
و برگزاری قانونی و سالم چنانچه رویه چند دهه گذشته 
بوده است، همراه با مشارکت همه مردم موجب اعتماد به 
نفس در مردم و مسئولان برای حرکت در مسیر توسعه 
و پیشرفت خواهد شد. رئیس قوه قضاییه خواهان توجه 
جدی همه دست اندرکاران اجرایی، نظارتی و مشارکت 
کنندگان در انتخابات به اخلاق و معنویت و پرهیز از بی 
اخلاقی ها در مسیر انتخابات شد و تاکید کرد: در نظام 
جمهوری اسلامی ایران معنویت و اخلاق، اصلی اساسی 
است و اعتقاد به سنت های الهی، رکن آن است و بر اساس 
این اعتقاد باید دانست که در نهایت حق پیروز است و 
با همین اعتقاد باید در انتخابات حضور یافت و مشارکت 
فعال کرد. خداوند متعال عمل خالصانه را ارتقاء می بخشد و 
همچون درخت مثمری، هر لحظه ثمره خویش را به اذن 

پروردگارش ارزانی می دارد.
آیت الله آملی لاریجانی افزود: امیدواریم در پرتو عمل 
به وظایف قانونی، اخلاق و ارزشهای الهی و توجه به اهمیت 
آثار و نتایج مشارکت مردمی در انتخابات، شاهد برگزاری 

انتخاباتی پرشور، سالم و معنادار در کشور باشیم.
مواردی  در  اینکه  بر  تاکید  با  قضا  دستگاه  رئیس 
سفارتخانه  های جمهوری اسلامی ایران در برخی کشورها 
آماج چنین رخدادهایی بوده است و مسئولان جمهوری 
اسلامی ایران همواره موضع گیری های مدبرانه و مستند 
به واکنش رسمی دولت های آن کشورها داشته اند گفت: 
در حال حاضر رفتار سعودی ها در مقابل این حادثه به 
هیج وجه متناسب با موازین و عرف بین المللی نیست 
و واکنش هایی غیر عاقلانه و خارج از تدبیر است. آیت 
الله آملی لاریجانی به وقوع حادثه منا و ربط دادن آن به 
قضا و قدر الهی از سوی حکام سعودی و تاکید بر لزوم 
پیگیری این حادثه از سوی مقامات اجرایی و قضایی 
جمهوری اسلامی ایران در سطح بین المللی به سایر 
اقدامات و تحرکات این کشور از جمله حمایت سعودی 

ها از تروریست ها و جنایاتشان در یمن اشاره کرد و افزود: 
حاکمان سعودی به گونه ای سخن می گویندکه گویی 
تمام امور کشورهای اسلامی در دست آنها است در حالیکه 
این تصور در واقع توهمی بیش نیست و آنان باید بدانند 
که گرچه ثروتی باد آورده نصیبشان شده است اما عقلانیت 
و تدبیر در امور، مسئله دیگری است که باید به آن دست 
یافت. رئیس قوه قضاییه با تاکید بر اینکه مردم جهان اسلام 
و بسیاری از دولتمردان کشورهای مسلمان فریب تحرکات 
و اظهارات سعودی ها را نخواهند خورد تصریح کرد: حاصل 
اقدامات غیرمنطقی و غیرعقلانی حاکمان سعودی جز 
تضعیف جهان اسلام و خدمت به استکبار و تقویت جریان 
تروریستی نیست و باید گفت متاسفانه حاکمان سعودی 
به عنوان عمله ای در خدمت صهیونیست ها و آمریکایی 
ها در آمده اند. آیت الله آملی لاریجانی تاکید کرد: سعودی 
ها باید بدانند رفتار جمهوری اسلامی ایران در مقابل آنان 
توام با متانت و تدبیر است اما این متانت، تدبیر و سکوت 
به معنای این نیست که آنها می توانند هر کاری انجام 
دهند و به هر حال صبر جمهوری اسلامی ایران هم حدی 
دارد. رئیس قوه قضاییه در بخش پایانی سخنان خود به 
اقدامات اخیر آمریکایی ها در تصویب مجموعه ای از قوانین 
علیه جمهوری اسلامی ایران اشاره کرد و گفت: گرچه این 
مصوبات نهایی نیست اما نشان می دهد که آمریکایی ها در 
مقام عمل، به وعده ها و قول های خود پایبند نیستند و 

چنین رفتارهایی نشان از اختلافات درونی آنها است.
آیت الله آملی لاریجانی با اذعان به این نکته که »بر 
اساس توافق برجام تحریم ها باید برداشته شود و موضوعی 
به نام تحریم های حیثی با روح برجام مخالف است« افزود: 
اینکه بگویند تحریم ها را از حیث غنی سازی برداشته ایم 
اما از حیث فعالیت های موشکی و موضوع حقوق بشر می 
توانیم تحریم های جدید تصویب کنیم عاقلانه و پذیرفتنی 
نیست و ادامه چنین روندی جمهوری اسلامی ایران را به 
نقطه ای خواهند رساند که در مورد توافق برجام تجدیدنظر 
کند. رئیس قوه قضائیه گفت: از مسئولان اجرایی کشور 
می خواهیم با این مسئله آگاهانه برخورد کنند و راه را بر 

فریبکاری دولت های سلطه گر ببندند.

آیت الله آملی لاریجانی رفتار عربستان را غیر عاقلانه خواند

صبر جمهوری اسلامی ایران حدی دارد

رضا رحیمی *

اخبار
شمخانی در دیدار با صدر اعظم پیشین آلمان تاکید کرد:

ضرورت جلوگیری از تلاش عوامل مخرب 
در مسیر اجرای برجام 

دبیر شورای عالی امنیت ملی بر ضرورت جلوگیری از تلاش عوامل مخرب منطقه ای و 
بین المللی در مسیر اجرای برجام شامل عربستان سعودی و رژیم صهیونیستی و همچنین 

نو محافظه کاران افراطی در ایالات متحده آمریکا  تاکید کرد.

به گزارش ایسنا، علی شمخانی  روز گذشته گرهارد شرودر صدر اعظم پیشین آلمان در 
این دیدار با تقدیر از نقش سازنده آلمان در جریان مذاکرات هسته ای نزدیک شدن به زمان 
اجرای برجام را فرصت مناسبی برای سرعت دادن به روند همکاری های اقتصادی میان 
ایران و کشورهای اروپایی به ویژه آلمان عنوان کرد و گفت: سیاست های ثبات ساز جمهوری 
اسلامی ایران در منطقه و اهتمام به ایجاد فضای امن سرمایه گذاری و کسب و کار موجب 

اقبال شرکت های خارجی به سرمایه گذاری در داخل کشور شده است. 
دبیر شورای عالی امنیت ملی با تاکید بر ضرورت جلوگیری از تلاش عوامل مخرب 
منطقه ای و بین المللی در مسیر اجرای برجام شامل عربستان سعودی و رژیم صهیونیستی 
و همچنین نو محافظه کاران افراطی در ایالات متحده آمریکا افزود: برخلاف برخی لابی ها و 
مسئولان آمریکا که حیات و منافع خود را در ایجاد چالش و بحران برای دیگران می بینند، 

ما علاقه مند به توسعه روابط و همکاری برای حل بحران ها هستیم. 
وی با اشاره به تصویب قانون اخیر آمریکا برای محدودیت ارائه ویزا گفت: این رفتار 
آمریکا که نقض تمام ادعاهای مربوط به جریان بازار آزاد و قوانین سازمان تجارت جهانی 
است نشان داد که هیئت حاکمه این کشور تعهد لازم به روح برجام و اقدام بر اساس حسن 

نیت را ندارد. 
نماینده مقام معظم رهبری در شورای عالی امنیت ملی با اشاره به نقش ایران به 
عنوان قدرت منطقه ای ثبات ساز در مبارزه واقعی و تاثیر گذار با افراط گرایی و تروریسم 
خاطرنشان کرد: گسترش ناامنی های ناشی از تروریسم تکفیری تا قلب اروپا نشانه 
ناکارآمدی ائتلاف ادعایی آمریکا برای مقابله با حامیان و عاملین تروریسم در منطقه 

است. 
وی با تاکید بر سیاست غیر قابل تغییر جمهوری اسلانی ایران در زمینه توسعه 
مناسبات همه جانبه با کشورهای همسایه، ضرورت مقابله منطقه ای و بین المللی با 
کشورهایی که باید از آنها به عنوان کارخانه داعش سازی نام برد را مورد اشاره قرار داد 
و افزود: عربستان سعودی باید از میان حمایت از گروه های تکفیری و بی ثبات سازی 
منطقه و یا در پیش گرفتن مسیر تعامل سازنده و مشارکت واقعی در ثبات آفرینی و 

ایجاد امنیت یکی را برگزیند. 
دبیر شورای عالی امنیت ملی با اشاره به برخی رخدادهای اخیر در تعرض به 
سفارت عربستان سعودی در تهران برتعهد ایران در اجرای کنوانسیون های بین المللی 
و برخورد با عاملین اینگونه اقدامات تاکید کرد و افزود: فضا سازی دولت عربستان 
سعودی و تلاش برای بسیج کشورهای عربی و اسلامی علیه ایران به بهانه تعرض به 
سفارت این کشور ضمن آن که مورد اقبال قرار نگرفت به طور قطع مسیری سازنده 

به حساب نمی آید. 
علی شمخانی بازگشت امنیت و ثبات به منطقه را موجب رهایی اروپا از بحران هایی 
چون سیل پناهجویان و تهدیدات تروریستی دانست و افزود: همه باید در این مسیر با 
رفتارهای سازنده و انسداد مسیرهای مالی، انسانی و تسلیحاتی تروریست ها به حل این 

مشکل کمک کنند. 
دریابان شمخانی تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران در زمینه های تبادل فناوری و 
دانش پیشرفته از جمله در زمینه های نانو، هسته ای، انرژی و شرکت های دانش بنیان آماده 

همکاری با آلمان بوده و از سرمایه گذاری در این زمینه ها استقبال می کند. 
گرهارد شرودر صدر اعظم سابق آلمان نیز در این دیدار با تقدیر از تلاش های موثر 
جمهوری اسلامی ایران در عرصه های سیاسی، امنیتی و نظامی برای مقابله با تهدیدات 
گروه های تروریستی بر توسعه همکاری های اقتصادی، تجاری و فرهنگی میان دو کشور 

در فضای پسا برجام تاکید کرد. 
وی با محکوم کردن اقدام عربستان سعودی در اعدام شیخ نمر باقر النمر، این گونه 
اقدامات را مغایر با ثبات آفرینی و کاهش تشنج عنوان کرد و افزود: موضع آلمان و کشورهای 
اروپایی مخالفت با هرگونه اقدامی است که به گسترش اختلافات قومی و مذهبی دامن بزند. 
شرودر با تشریح اقدامات این کشور در پذیرش و ساماندهی صدها هزار نفر از پناهجویانی 
که به دلیل جنگ و ناامنی به اروپا پناه آورده اند ضرورت برنامه ریزی برای مدیریت موضوع 

پناه جویان را مورد تاکید قرار داد. 
صدر اعظم سابق آلمان با اشاره به آگاهی بیشتر غرب نسبت به الزامات و ضرورت های 
کاهش بحران در سوریه و فاصله گرفتن از سیاست های مبتنی بر تعیین پیش شرط برای 
آغاز مذاکرات سیاسی اظهار داشت: با توجه به نقش سازنده و تاثیر گذار جمهوری اسلامی 
در حل و رفع بحران سوریه آماده همکاری و مشارکت بیشتر با ایران در این زمینه هستیم. 

مدیر عامل سازمان تامین اجتماعی: 

ادعاهای مرتضوی کذب است 
مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی به اظهارات اخیر سعید مرتضوی و ادعاهای وی در 

نامه 2۰ صفحه ای پاسخ داد.
به گزارش ایسنا، دکترسیدتقی نوربخش اظهار داشت: آقای مرتضوی بر اساس قانون از 
مناصب قبلی و دولتی خود برکنار شده و بطور طبیعی فرصت کافی برای نامه نگاری داشته 
و می توانند هرچه بخواهند بگویند و بنویسند ولی بنده در سازمان تأمین اجتماعی اولویت 
مهمتری برای خدمت به بیمه شدگان و اجرای امور سازمان دارم و حقیقتاً خیلی فرصت 

ندارم که هر بار به ادعاهای کذب ایشان پاسخ بدهم.
وی افزود:  با توجه به حاشیه سازی های اخیر آقای مرتضوی، برای رفع شبهات و حفظ 
منافع سازمان تأمین اجتماعی و مصالح بیمه شدگان و بازنشستگان، مدیران سازمان در 
زمان مقتضی به ادعاهای کذب ایشان در خصوص چگونگی خرید سهام ذوب آهن، عدم 
صدور کیفرخواست و همین طور نحوه معامله با بابک زنجانی و اجرای مصوبات دولت قبل 

در رابطه با پرداخت به داروخانه ها پاسخ خواهند داد.
وی با تأکید بر اعتماد و اعتقاد خود به دستگاه قضایی کشور اظهار داشت: ما در سازمان 
تأمین اجتماعی تنها به دنبال اجرای عدالت و صیانت از حقوق بیمه شدگان و بازنشستگان 
هستیم و علیرغم ادعای ایشان مبنی بر صادر شدن قرار منع تعقیب در مورد پرونده بابک 
زنجانی، این پرونده را تا حصول نتیجه نهایی و اجرای عدالت دنبال می کنیم. در همین رابطه 
از هفته گذشته تیم حقوقی سازمان تأمین اجتماعی را نیز تقویت کرده ایم تا از منافع بیمه 

شدگان سازمان دفاع بهتر و قوی تری صورت گیرد.
مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی همچنین از ارسال نامه به رئیس قوه قضائیه برای 
تسریع در رسیدگی به پرونده سعید مرتضوی خبر داد و گفت: اخیراً نامه ای به آیت الله 
لاریجانی ریاست قوه قضائیه نوشته و از ایشان درخواست کرده ام که بر اساس ماده 1۰7 
قانون تأمین اجتماعی و قانون تحقیق و تفحص که بر رسیدگی خارج از نوبت به پرونده های 

قضایی سازمان تأکید دارد، پرونده وی نیز سریع تر بررسی شود.
دکتر نوربخش اظهار داشت: در یک مورد در ارتباط با سهام ذوب آهن عرض کنم که 
علیرغم مسائل مطرح شده از سوی ایشان که 2۰۰۰ میلیارد تومان بابت رد دین دولت 
به سازمان داده شده است، این موضوع کذب است و در حال حاضر سازمان در حال 

بازپرداخت بدهی های مربوط به خرید سهام این شرکت در زمان مدیریت وی است.
دکتر نوربخش گفت: طی دو سال گذشته سعی ما بر این بود که ضمن پیگیری روال 
قانونی و تلاش برای استیفای حقوق سازمان، از وارد شدن به فضاهای سیاسی و رسانه ای در 
رابطه با پرونده مدیرعامل سابق سازمان پرهیز کنیم اما کماکان در روزها و هفته های اخیر 
شاهد قوت گرفتن جنجال آفرینی و اقدامات تخریبی وی برعلیه سازمان تأمین اجتماعی 

هستیم.
وی ادامه داد: مسئولان سازمان تأمین اجتماعی برای روشنگری و مشخص شدن 
حقیقت و همچنین ماندگاری در تاریخ جواب ایشان را در حد ضرورت خواهند داد.

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی ضمن اظهار تأسف از تخلفات صورت گرفته در دوره 
گذشته بر اساس کیفرخواست دادستان و تحقیق و تفحص، گفت: در دوره مدیریت ایشان 
مسائل اقتصادی فراوانی برای سازمان ایجاد شده و به اعتبار سازمان به عنوان یک سازمان 

بیمه گر اجتماعی خدشه وارد شده است.
دکتر نوربخش گفت: اینکه مدیرعامل بزرگترین سازمان بیمه گر اجتماعی کشور در 
اتاق خود دوربین مخفی کار گذاشته و از یک ارباب رجوع! فیلم مخفی گرفته و این فیلم 
توسط رئیس دولت وقت در صحن علنی مجلس شورای اسلامی به نمایش گذاشته شود، 

چه معنایی دارد؟
وی ادامه داد: بدیهی است با فرآیندهایی از این دست اعتماد میان سازمان و شرکای 

اجتماعی اش مخدوش می گردد که خسارت این قبیل اقدامات قابل جبران نیست.
براساس گزارش سایت سازمان تامین اجتماعی، نوربخش در خاتمه با تأکید بر اینکه 
عواقب ضربه زدن به اعتماد میان سازمان و بیمه شدگان و مستمری بگیران، بسیار بیشتر 
از مسائل اقتصادی مطرح شده است، گفت: مهمترین تولیدیک سازمان بیمه گر امنیت 
اجتماعی است و در دوره تصدی ایشان علاوه بر موارد فوق الذکر اتفاقاتی روی داد که امنیت 

اجتماعی را به چالش کشید. 

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره 
تخلف  درخصوص  آمریکایی ها  اینکه  به 
خود درخصوص نقض برجام، درصدد رفع 
آن هستند، گفت: ایران تمهیدات لازم را 
برای مقابله با نقض برجام از سوی غربی ها 

اندیشیده است.
به گزارش خانه ملت، حمید رسایی در 
دوشنبه 21 دی ماه  دیروز  علنی  نشست 
مجلس شورای اسلامی در تذکر آیین نامه ای 
خود با استناد به ماده 2۴، ضمن قرائت بند 
2 نامه مقام معظم رهبری در مورد برجام 
در  می فرمایند  نامه  این  در  ایشان  گفت: 
سراسر دوره ۸ ساله وضع هرگونه تحریم در 
هر سطح و به هر بهانه ای از جمله بهانه های 
تکراری و خودساخته تروریسم و حقوق بشر 
توسط هر یک از کشورهای طرف مذاکره 
نقض برجام محسوب خواهد شد و دولت 
موظف است طبق بند 3 مصوبه مجلس 
اقدامات لازم را انجام دهد. نماینده مردم 
تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس 
در مجلس شورای اسلامی با اشاره به بند 
3 مصوبه مجلس گفت: براساس این بند 
دولت موظف است هرگونه عدم پایبندی 
طرف مقابل در زمینه لغو موثر تحریم ها 
یا بازگرداندن تحریم های لغو شده یا وضع 
تحریم تحت هر عنوان دیگر را به دقت رصد 
کند و اقدامات متناسب در جهت احقاق 
حقوق انجام شود، همکاری داوطلبانه متوقف 
هسته ای  برنامه های  سریع  توسعه  شود، 

صلح آمیز ایران ساماندهی شود.
رسایی خطاب به رئیس مجلس افزود: 

لاریجانی،  آملی  آیت الله  ظریف،  آقایان 
ولایتی، شمخانی و همچنین حضرتعالی 
از  بعد  که  تحریم هایی  این  که  گفتید 
امضای برجام علیه ملت ایران اعمال شده، 
نقض برجام است؛ اکنون 11 تحریم دیگر 
در دستور کار است و منتظر هستند اراک 
بتون ریزی شود تا دیگر تحریم ها را اعمال 
کنند. این نماینده مردم در مجلس نهم 
گفت: حال که همه شما که عضو کمیته 
نظارت بر حُسن اجرای برجام هستید، به 
صراحت گفته اید برجام نقض شده و مقام 
معظم رهبری نیز در بند 2 نامه خود فرموده 
که هرگونه تحریم جدید نقض برجام است، 
پس چرا بیش از این بخواهیم معطل کنیم 

و شاهد اقدامات روزبه روز علیه ایران باشیم.
را  سانتریفیوژها  کرد:  تصریح  وی 
جمع آوری کردند؛ حال اگر اراک پر شود، 
دیگر کاری نمی توان کرد. به نظر می رسد 

امور  وزارت  از طرف  آینده  هفته  در  باید 
خارجه گزارشی به مجلس ارائه شود.

در ادامه جلسه دکتر لاریجانی در پاسخ 
به وی گفت: درست است که آنها تخلف 
کرده اند، اما پیگیری هایی صورت گرفته تا 
این تخلفات رفع شود، کنگره آمریکا در وضع 
تحریم های جدید علیه ایران بعد از برجام 
تخلف کرده است ولی پیگیری شده که 
تخلفشان را رفع کنند، آمریکایی ها نامه ای 
نوشته اند که این تخلف را به نحوی رفع 
خواهند کرد و بدون شک اگر این تخلفات 
حل نشود، مقابله با آن صورت می گیرد و بر 

این موضوع نیز فکر شده است.
رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح 
صورت  تخلفی  یک  اگر  نمی توان  کرد: 
گرفت، کل برجام را متوقف کرد. چرا که در 
خود برجام، سازوکارهایی برای این موضوع 
تعریف شده و بدون شک هر کاری یک رفتار 

متناسب با آن را می طلبد، چرا که هیچکس 
نمی خواهد منافع ملی به خطر بیفتند.

وی خطاب به رسایی تاکید کرد: یکی 
از دوستان شما گفته بود در نوشته مقام 
معظم رهبری آمده است مواد غنی شده را 
به صورت چندباره بفرستیم و به جای آن 
مواد اورانیوم طبیعی بگیریم و این اقدامی 
که اکنون صورت گرفته خلاف مصوبه است.

دکتر لاریجانی افزود: زمانی که به صورت 
یکجا این مواد طبیعی را وارد کشور کردیم، 
در سطحی بالاتر از آنچه که فکر می کردیم 
مخالف  کار،  این  اگرچه  و  گرفت  صورت 
نص است ولی بالاتر از آن چیزی که فکر 
می کردیم، انجام شد. ما درصدد بودیم که 
نگرانی مان رفع شود و به همین دلیل بود 
که به دنبال خروج این مواد در چند مرحله 
بودیم. رئیس قوه مقننه کشورمان تصریح 
کرد: این کار یکجا صورت گرفت و همه مواد 
اورانیومی مورد نیاز وارد کشور شد، لذا دلیلی 
نبود خروج آن به صورت چند باره باشد؛ 
بنابراین بالاترین از آن نوشته، انجام شد که 
این امر، مخالف نص دستور رهبری بودن 
نیست. وی خطاب به رسایی گفت: من در 
مورد روادید اعلام کردم که تخلفی صورت 
گرفته و مطابق روح قانون برجام نیست و 
این تذکر از این جهت درست است، لیکن 
حل آن به گونه ای نیست که کل برجام 
متوقف شود و باید راهی که اصلاح این امر را 
به دنبال دارد، پیگیری شود تا منافع کشور 
حفظ شود و اگر نتیجه نداد اقدامی مقابل با 

آن صورت گیرد.

علی لاریجانی در پاسخ به رسایی:

نمی توان با یک تخلف، کل برجام را متوقف کرد

رئیس جمهور گفت: همه باید متحد 
شویم و دست به دست یکدیگر دهیم 
انتخابات باید صحنه رقابت آزاد و اخلاقی 
و درست و عاقلانه باشد انتخابات جای 
تهمت و تخریب نیست چرا واقعیت ها را 
به مردم نگوییم و دولت منتخب مردم را 

تخریب کنیم.
دکتر حسن روحانی روزگذشته پس 
از افتتاح فازهای 15 و 1۶ پارس جنوبی 
با تاکید براینکه ما باید پیچ و خم ها را 
پشت سر  انسجام  و  اتحاد  استعداد،  با 
بگذاریم، گفت: ساختن و آباد کردن کار 
مهمی است دعوا درست کردن و بهم 
زدن کاری ندارد تحریم درست کردن 
آسان است با یک بی عقلی تحریم درست 
می شود برداشتن تحریم و تعامل با دنیا 

سخت است.
نباید اختلاف های کوچک را 

به شكاف های بزرگ تبدیل کنیم
روحانی افزود: همه باید متحد شویم و دست به دست 
یکدیگر دهیم انتخابات باید صحنه رقابت آزاد و اخلاقی و 
درست و عاقلانه باشد انتخابات جای تهمت و تخریب نیست 
چرا واقعیت ها را به مردم نگوییم و دولت منتخب مردم را 

تخریب کنیم.
وی خاطر نشان کرد: برای چه این کار را می کنید اولا 
دروغ ها واضح و آشکار می شود کسی نمی تواند برای بلندمدت 
به مردم دروغ بگوید دروغ در کوتاه زمانی آشکار می شود چرا 
خوشحال نیستیم از اینکه ملت شادمان باشد و چرا دلمان 
نمی خواهد ملت احساس کنند همه دارند تلاش می کنند به 
طور طبیعی ممکن است اختلاف های کوچکی باشد و سلیقه ها 
یکی نباشد اما نباید اختلاف های کوچک را به شکاف های 

بزرگ تبدیل کنیم.
اتكای بودجه به نفت 25 درصد کاهش می یابد

وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: ملت ایران با 
ایستادگی و مقاومت و رهبری معظم انقلاب و حمایت همه 
جانبه ملت توانست از مسیر سعب و سختی عبور کند بعد 
از روز اجرای برجام  و پایان تحریم عظمت این کار را توضیح 
می دهم تا مردم بدانند چه کار بزرگی انجام دادند همسایگان و 
دنیا هم بداند ملت ما بزرگ و غیور است و می تواند از پل های 
سخت زمانه عبور کند و کشتی کشور را به ساحل امن برساند. 
رئیس جمهور با بیان اینکه با ایستادگی و مقاومت ملت 
توانستیم از مسیر تحریم ها عبور کنیم گفت: ما در شرایطی 
که همه کشورهای تولیدکننده و صادرکننده نفت در مشکلات 
عجیبی گرفتار شده اند بودجه ۹5 را به مجلس تقدیم خواهیم 
کرد که اتکای ما را به نفت به 25 درصد کاهش دهد. در 
صورتی که دیگر کشورهای منطقه اتکای صددرصدی به نفت 
دارند و زمانی که می خواهند به ما ضربه بزنند خودشان آسیب 
خواهند دید و با کسری بودجه 1۰۰ میلیارد دلاری مواجه 
خواهند شد. روحانی ابراز امیدواری کرد که رشد اقتصادی 
امسال مثبت خواهد بود و سال ۹5 با عبور از تحریم سال رونق 

اقتصادی خواهد بود.

علی رغم توطئه ها
 دولت بر سر قول های خود پا برجاست 

وی در ادامه گفت: بسیار خوشحالیم که یکی از پروژه های 
بزرگ دولت در زمینه نفت و گاز و پتروشیمی در حال تحقق 
است و انشاالله در سال ۹۶ همه فازهای پارس جنوبی را تمام 
خواهیم کرد و این کار، کار بزرگی است که در دولت یازدهم به 
حول و قوه الهی انجام خواهد گرفت. روحانی ابراز امیدواری کرد 
که از امروز خبرهای خوشحال کننده ای به ملت بزرگ ایران 
خواهد رسید از جمله رحمت و برکت آسمانی بر ما نازل خواهد 
شد و از مشکلات خشکسالی عبور خواهیم کرد همچنان که از 
مشکلات تحریم نیز عبور خواهیم کرد و البته دو انتخابات بزرگ 
در اسفندماه امسال که با فرجام نیکو به نتیجه می رسد و پای 
صندوق های رای شاهد صف های طولانی مردم خواهیم بود. 
رئیس جمهور تاکید کرد: دولت آنچه وعده داده درباره فضای 
باز و غیر امنیتی انتخابات عمل کرده است و انشاالله عملکرد 
شورای نگهبان نیز در   همان مسیر خواهد بود و شاهد نشاط و 
امید مردم در انتخابات خواهیم بود. رئیس جمهور افتتاح این فاز 
جدید در عسلویه را گامی از قدم های ایران برای حرکت جلو تر 
به سمت استقلال کامل اقتصادی خواند و گفت: روزی برای ما 
خوشحال کننده است که کشور در سایه بهره وری و تلاش و 
کوشش جوانان در بازار کار و در سایه استعداد ها و نعمت های 
خدادادی به ثروت برسد و پارس جنوبی حدودد ثروت 1۰۰ 
میلیارد دلاری برای کشور خواهد داشت. روحانی خاطرنشان 
کرد: افتتاح فاز 15 و 1۶ به معنای آن است که توطئه تحریم 
نمی تواند ملت ما را برابر قدرت های بزرگ مخدوش کند و در 
اراده ملت خللی ایجاد کند در شرایط تحریم شدید جهانی علیه 
ایران فاز 12 را در سال قبل افتتاح کردیم امسال هم در شرایط 
تحریم این کار را کردیم و این به معنی همت این ملت بزرگ 
و اراده قوی ملت برای توسعه و سازندگی و رونق کشور است، 
برخی نیایند از رکود صحبت کنند دولت کشور را در شرایط 
نفت 3۰ دلاری اداره می کند نه نفت 1۴7 دلاری. دولت کشور 
را در شرایط تحریم اداره می کند نه شرایط عادی. دولت علی 
رغم همه توطئه ها بر سر قول های خود پا برجاست و به حول 
قوه الهی در روزهای آینده شاهد در هم پیچیده شدن طومار 
تحریم در کشور خواهیم بود. رئیس جمهور افزود: یک زمانی در 
سایه پیشرفت هند و چین نفت ایران گران شد و برخی آن را 

یک موفقیت و روزهای خویش برای ایران 
نامیدند در صورتی که روز خوش در سایه 
پیشرفت دیگران و ریزه خوار دیگران بودن 
کار درستی نیست و اینکه امیدوار باشیم 
آن ها پیشرفت کنند تا قیمت نفت ما بالا 
برود چشم انداز خوبی برای اقتصاد ایران 
نبود. رئیس جمهور با بیان اینکه تعامل ما 
با جهان بر مبنای اتکای سیاسی خودمان 
باید باشد گفت: فناوری فقط در نفت، 
گاز و آی تی نیست در سیاست خارجی 
هم ما نیاز به فناوری داریم در منطقه و 
در گفت وگو با جهان نیز نیاز به هنر و 
فناوری داریم علم فقط در زمینه مسائل 
مربوط به صنعت نیست. رئیس جمهور با 
بیان اینکه اگر فازهای پارس جنوبی یکی 
بعد از دیگری شکوفا می شود تنها به نفع 
بوشهر و ایران نیست، گفت: لوله گاز لوله صلح و تعامل با جهان 
است اگر تولید گاز  از هزار میلیون بشکه عبور کند ناچاریم آن 
را صادر کنیم این یعنی ارتباط با جهان. همانطور که گفتیم گاز 
مایه نزدیکی، وحدت و اتحاد کشورها است به حول و قوه الهی 
در زمینه انرژی، آب، راه، حمل ونقل و ارتباطات با جهان شاهد 

پیشرفت های خوبی خواهیم بود.
با رفع تحریم ها آماده 

رقابت با دنیا خواهیم بود
روحانی یادآور شد: امسال در شرایط سخت اقتصادی در 
کشاورزی بودیم سال قبل وضع بارندگی مناسب نبود اما در 
بسیاری از محصولات دیدیم به سمت خوداتکایی حرکت 
کردیم و کسری تراز ما در مواد غذایی سال به سال پایین 
می آید این نشانه رشد و حرکت است. وی با اشاره به اینکه گاز 
تنها پول، تعامل با همسایگان، خودکفایی و استقلال اقتصادی 
نیست، گفت: گاز هوای پاک،  محیط زیست و نجات از آلودگی 
است که امروز به عنوان معضلی بزرگ پیش پای جهان است 
هوای کشور دو هفته در شهرهای بزرگ ساکن بود برخی 
دستگاه های تبلیغاتی از این اتفاق بل گرفتند و شروع کردند 
هر چه خواستند گفتند اما این را نگفتند که در همان ایام در 
شرق آسیا  پکن، هند و اروپا چه خبر بود در اروپا برخی روزها 
آوردن خودرو کاملا ممنوع شد. رئیس جمهور افزود: البته ما باید 
به سمت هوای سالم برویم اما همه می دانیم این در کوتاه مدت 
امکان پذیر نیست ما بسیاری از آلودگی ها را در دولت کم کردیم 
و تلاش کردیم کیفیت گازوئیل، بنزین و سوخت خانه ها را بهتر 
کنیم یکی از این راه ها توسعه تولید گاز است که می تواند هوای 
سالم ایجاد کند برای همین پایان فازهای پارس جنوبی در سال 
۹۶ خبر خوشی خواهد بود.  من وسواس دارم که هر پروژه ای 
تا صددرصد کامل نشده افتتاح صورت نگیرد چون معتقدم 
یک بار کلنگ می زنند نه صدبار. وی با اشاره به اینکه با رفع 
تحریم ها مانع از پیش پای ما برداشته می شود و آماده رقابت 
با دنیا خواهیم بود، گفت: همه تلاش خود را به کار می گیریم 
از قرار گاه سازندگی خاتم الانبیاء هم تشکر می کنم من از ابتدا 
از آنها خواستم چند ابرپروژه را مدنظر قرار دهند و خوشبختانه 
همان ها که در دوران جنگ برای استقلال کشور خون دادند 

امروز برای آبادانی کشور کار می کنند.

حجت الاسلام دکتر روحانی:

انتخابات جای تهمت و تخریب نیست



 

دبیر انجمن صنایع لوازم خانگی کاهش سقف کارت های اعتباری خرید کالا به شش میلیون 
تومان را نکته منفی این طرح دانست و گفت: در عین حال اینکه این طرح آغاز شده است، امر 

مثبتی به شمار می رود. 
حبیب الله انصاری با بیان اینکه نمی توان اجرای طرح کارت اعتباری با تغییرات اعمال شده را 
مثبت یا منفی مطلق ارزیابی کرد، اظهارکرد: به هر حال از زمانی که بحث کارت اعتباری خرید 
کالا مطرح شد، تغییراتی در آن اتفاق افتاد و پس از مدتی کالاهای خارجی را اضافه کردند که 

با اعتراض شدید تولیدکنندگان همراه بود و از طرح خارج شد. 

وی افزود: به طور کلی اینکه ناگهان اعلام می کنند که سقف اعتبار کارت ها چهار میلیون 
تومان کم شده است یک نکته منفی در این طرح است، چراکه مردم فکر می کردند که رقم این 

تسهیلات 10 میلیون تومان است و روی آن حساب کرده بودند. 
به گفته دبیر انجمن صنایع لوازم خانگی به هر حال اینکه بعد از مدتی تصمیم گرفته شده که 

این طرح اجرایی شود، خود نکته مثبتی به شمار می رود. 
انصاری با بیان اینکه پیش از اعلام طرح، مسئولان باید به صورت کارشناسی تر و همه جانبه تر 
این بحث را مورد بررسی قرار می دادند تا این اتفاق نیفتد که اول یک رقمی اعلام شود و بعد 

از آن بگویند که کم شده است. 
وی با اشاره به سه گروه هدف متقاضی دریافت این تسهیلات ادامه داد: در بخش نامه ای که 
بانک مرکزی درباره اجرای این طرح اعلام کرده بود، اولویتی برای مزدوجین در نظر گرفته 

نشده است و همه این سه گروه می توانند نسبت به دریافت تسهیلات اقدام کنند. 
دبیر انجمن صنایع لوازم خانگی تاکید کرد: در مورد گروه سوم یعنی زوجین مشخص نشده 
افرادی که می خواهند اقدام کنند باید دقیقا چه شرایطی داشته باشند و دریافت این کالا پس 

از ازدواج است یا در حین آن که باید جزییات این موضوع مشخص شود. 
انصاری درباره میزان استقبال از این طرح و موفقیت آن نیز، گفت: با توجه به افت و خیزهایی 
که در مسیر طرح ایجاد شده است، نمی توان میزان استقبال از آن را تخمین زد، به ویژه اینکه 

رقم کارت های نیز تغییر کرده است، اما موضوع مهم این است که این طرح تا چه زمانی ادامه 
خواهد داشت. 

وی افزود: البته بانک مرکزی پیش از این اعتبار برای اجرای این طرح را 4200 میلیارد تومان 
اعلام کرده بود اما در اطلاعیه اخیر این بانک، اعتباری برای اجرای طرح کارت اعتباری اعلام 

نشده است. 
دبیر انجمن صنایع لوازم خانگی با بیان اینکه نمی دان بانک مرکزی رقم شش میلیون تومان 
را با چه ضابطه ای در نظر گرفته است، اظهارکرد: نمی خواهم بگویم رقم تسهیلات کم است، 
اما اگر سقف کارت ها همان 10 میلیون تومان بود، قطعا هم استقبال از طرح بیشتر می شد و 
هم تقاضای بیشتری در بازار ایجاد می کرد، اما به هر حال اگر مردم به دنبال این کارت ها بروند 

می توان امیدوار بود که تحرکی در بازار ایجاد شود. 
انصاری تصریح کرد: با توجه به تنوع زیاد لوازم خانگی در بازار و نیاز زوجین به انواع آن از جمله 
ماشین لباسشویی، یخچال فریزر، تلویزیون، اجاق گاز، ظروف آشپزخانه و ... تهیه همه این ها 
با این مبلغ دشوار است. پیش از این مجتبی خسروتاج - سخنگوی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت - اعلام کرده بود که سقف کارت های اعتباری شش میلیون تومان تصویب شده است و 
ممکن است پس از این مدت با سود 20 درصد ادامه یابد. البته تولیدکنندگان نسبت به کاهش 

سقف کارت های اعتباری انتقادات شدیدی دارند. 

دبیر انجمن صنایع لوازم خانگی مطرح کرد؛

مثبت و منفی های کارت اعتباری خرید کالا 

رقم واقعی دستمزد یک کارگر چقدر است؟ 
یک مقام مسوول کارگری با تاکید بر اینکه کاهش قیمت جهانی نفت به منزله 
افزایش ندادن حقوق و دستمزد کارگران و کارمندان نیست، از شورای عالی کار 
خواست تا 33 قلم کالای مصرفی خانوارهای کارگری را به طور ریالی محاسبه و به 

عنوان رقم واقعی دستمزد یک کارگر ایرانی مشمول قانون کار اعلام کند. 
علی اصلانی اظهار کرد: ماده 41 قانون کار دارای دو تبصره است که تبصره یک 
به نرخ تورم و تبصره دو به سبد معیشت خانوار به عنوان مبنای تعیین مزد سالانه 

اشاره دارد. 
وی افزود: سالهاست که در موعد تعیین مزد تنها تبصره یک ماده 41 مبنا و ملاک 
عمل قرار می گیرد در حالی که این ماده تبصره دومی هم دارد که متاسفانه هیچگاه 

جدی گرفته نشده است. 
اصلانی ادامه داد: حال که تنها یکی از تبصره ها در شورای عالی کار مبنا قرار می گیرد 
امسال بنا داریم که باز هم یک تبصره مدنظر باشد منتها از تبصره یک گذشته و بر 
تبصره دوم که به سبد معیشت خانوار کارگری اشاره دارد متمرکز خواهیم شد و از 
شورای عالی کار می خواهیم که حداقل مزد کارگران را با تکیه بر همین تبصره تعیین 

و تصویب کند. 
رییس کانون شورای اسلامی کار البرز با پیش بینی شرایط سخت سال آینده ابراز 
امیدواری کرد: دولت در راستای حمایت از قشر ضعیف کارگری در سال آینده سیاست 

اختصاص بن خواربار و سبد کالا به اقشار ضعیف را دنبال کند. 
وی تاکید کرد: با توجه به روند برجام و مسایل سیاست خارجی ایران ممکن است 
سال آینده سال سخت و دشواری پیش رو داشته باشیم از این رو دولت از هم اکنون 
باید برای معیشت خانوارهای کارگری و ارتقای دستمزد آنها چاره اساسی بیندیشد 

در غیر این صورت قدرت خرید کارگران در سال آینده بدتر از سال 94 خواهد شد. 
این مقام مسوول کارگری درعین حال اختصاص بخشی از درآمدهای نفتی برای 
کمک به خانوارهای کارگری را خواستار شد و گفت: در طول سالهای گذشته هیچگاه 
از بودجه نفت درصدی برای طبقه محروم کارگر در نظر گرفته نشده است. ممکن 
است عده ای بگویند که امسال قیمت نفت کاهش پیدا کرده و این خواسته دور از 
انتظار است ولی آیا چون قیمت جهانی نفت پایین آ مده حقوق کارگر و کارمند نباید 

افزایش پیدا کند؟ 
وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر از 330 قلم کالایی که در لیست بانک مرکزی 
قرار دارد تنها 33 قلم جزو اقلام اساسی سبد هزینه خانوارهای کارگری است که با 
محاسبه آنها رقم واقعی دستمزد یک کارگر ایرانی مشمول قانون کار به دست می آید 

لذا از کارفرمایان می خواهیم که همان 33 قلم را به طور ریالی محاسبه کنند. 
به گفته اصلانی، این رقم در استانها هم اکنون به دو میلیون و 800 هزار تومان 
می رسد و در کلان شهرها بیشتر است در حالی که پایه حقوق فعلی کارگران 700 

هزار تومان است.

3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,243,000یک مثقال طلا

979,500یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,560,000سکه بهار آزاد ی

9,565,000سکه امامی

4,830,000نیم سکه

2,640,000ربع  سکه

1,740,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20636,000,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

  کارفرمایان می گویند عقیده ای به تعیین مزد یکسان ندارند و 
افزایش ها باید طبق توان صنایع و به صورت منطقه ای باشد و دولت 
موظف به احیای سیستم توزیع کوپنی و حمایت مستقیم از معیشت 

کم درآمدها است. 
و  شده  داغ  سال 9۵  دستمزد  تعیین  مذاکرات  تنور  زودی  به 
نمایندگان کارگران، کارفرمایان و دولت گفتگوهای مفصلی را درباره 
حداقل های حقوق و دستمزد سال آینده مشمولان قانون کار انجام 
خواهند داد. کارگران می خواهند تا جای ممکن وضعیت معیشتی 
نیروی کار بهبود یابد و کارفرمایان هم به دنبال این هستند که شرایط 

نامناسب کسب و کار در نظر گرفته شود.
بهمن ماه چالش های حقوقی و تب افزایش حقوق و دستمزد به اوج 
خود می رسد و گروه های مختلفی از کارگران و کارفرمایان پیرامون 
این مسئله سخن می گویند. این مذاکرات به دولت نیز کشیده می 
شود و مقامات ارشد دولتی و وزارت کار نیز در این باره لب به سخن 

می گشایند.
واقعیت این است که در طول دهه های گذشته روند افزایش 
دستمزد در کشور مناسب نبوده و از این رو، کارگران عقیده دارند 
نوعی شکاف عمیق مزدی بین دریافتی ها و هزینه های زندگی وجود 
دارد. کارگران مرتبا از پایین بودن حقوق ها می نالند و کارفرمایان نیز 
می گویند در محاصره انواع تهدیدات اعم از واردات بی رویه، افزایش 
هزینه های تولید، بالا رفتن یکباره هزینه انرژی، نامناسب بودن فضای 
کسب و کار و قوانین گاه و بیگاه دولت ها در تضعیف تولید قرار دارند و 

کار بیشتری درباره معیشت نیروی کار از آنها بر نمی آید.
تنور مذاکرات تعیین دستمزد داغ می شود

اما دولت نیز در این بین تنها نظاره گر بوده و از هرگونه ورود مستقیم 
به بهبود معیشت نیروی کار پرهیز می کند. دولت تا آنجا مراقب اوضاع 
است که حتی اجازه افزایش یکباره به دستمزد کارگران را هم ندهد 
چون ممکن است از سوی کارمندان تحت فشار قرار بگیرد؛ از این 
رو با دخالت مستقیمی که از سال های گذشته باب شده، در صدد 
مهندسی نشست ها و جلسات شورای عالی کار در تعیین دستمزد 

است.
وزرای دولت سابق حتی نظرات دیکته شده دولت را به شورای عالی 
کار هم اعلام می کردند و به دنبال افزایش مزد متناسب با خواست 
و سلیقه دولت و نه واقعیت های زندگی گروه های کم درآمد بودند. 
دولتی ها شورای عالی کار را در اختیار دارند و می توانند نسبت به 
آرای خود در این باره تصمیم گیری کرده و قدرت نفوذ داشته باشند.

کارفرمایان می گویند نقش دولت در بهبود معیشت نیروی کار 

فراموش شده و دولتی ها مرتبا در این زمینه از زیربار مسئولیت خود 
شانه خالی می کنند. یکبار هم که در قالب فاز اول هدفمندی یارانه ها 
قرار بود از معیشت اقشار کم درآمد حمایت شود، در نهایت یارانه ای 

یکسان به همه گروه های درآمدی پرداخت شد!
اصغر آهنی ها با بیان اینکه این روزها مباحث گوناگونی پیرامون 
تعیین دستمزد مشمولان قانون کار مطرح می شود گفت: آنچه که 
در ماده 41 قانون کار آمده اینکه حداقل دستمزد باید برای صنایع 
مختلف و به صورت منطقه ای تعیین شود که با توجه به نرخ تورم و 

معیشت خواهد بود.
نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار اظهارداشت: سال ها معیار 
نرخ تورم از سوی کارگران مطرح شده و در طول سال های بعد از 
انقلاب نیز همواره دستمزدها دستکم یک درصد بالاتر از نرخ تورم 
تعیین شده است، بنابراین طبق قانون موجود، دستمزدها باید به 
صورت منطقه ای و با توجه به توان صنایع هر منطقه و حتی نوع 

صنعت تعیین شود.
سناریوی دستمزد منطقه ای و متفاوت برای هر صنعت

آهنی ها خاطرنشان کرد: اینکه حداقل دستمزد یکسانی را برای 
همه گروه ها تعیین و اعلام می کنیم نمی تواند همراه با عدالت مزدی 
باشد چرا که هزینه های زندگی در کلانشهرها با مناطق دورتر کشور 
یکسان نیست؛ بنابراین اتفاق رشد چشمگیر شهرنشینی و خلوت شدن 

روستاها همچنان ادامه خواهد داشت.
این مقام مسئول کارفرمایی کشور گفت: ما راهی جز این نداریم که 
در تعیین حقوق و دستمزد به تمامی ابعاد کار توجه کنیم و نمی توان 
تنها با بررسی و بیان برخی بخش های کار، در اینباره تصمیم گیری 
کرد. ما نمی توانیم بدون در نظر گرفتن شرایط کلی اقتصادی شور در 

این خصوص حرفی بزنیم و تصمیمی اتخاذ کنیم.
وی ادامه داد: بنابراین اوضاع اقتصادی به عنوان یک پارامتر باید در 
نظر گرفته شود. متاسفانه در حال حاضر بسیاری از صنایع در رکود 
شدید و افت فعالیتی قرار دارند و برخی نیز تعطیل شده اند. پس در 

این شرایط چگونه باید دستمزد تعیین کنیم؟
به گفته آهنی ها، نباید بدون توجه به شرایط بیکاران و اشتغال کشور 
تصمیمی درباره حقوق ها گرفته شود. ما باید کاری کنیم که منجر به 
حفظ اشتغال موجود و زمینه سازی برای اشتغال زایی تازه شود. در 
شرایط فعلی، افزایش مزد در برخی صنایع اصلا تاثیری در قیمت تمام 

شده ندارد و ارقام ناچیز است.
نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار تصریح کرد: در عین حال، 
در بیشتر صنایع افزایش مزد بین 30 تا 4۵ درصد در قیمت تمام 

شده تولیدات و محصویلات تاثیرگذار است. متاسفانه دولت در حال 
حاضر تنها شعار می دهد و ایجاد انتظار کردن بین مردم بدون عمل، 

ظلم به آنها است.
این مقام مسئول کارفرمایی کشور افزود: وقتی تعیین دستمزد 
براساس واقعیت ها باشد و بین صنایع مختلف و مناطق گوناگون کشور 
تفاوت قائل شویم، به عدالت در تعیین دستمزد نزدیک تر خواهیم شد؛ 
ضمن اینکه کمک می شود تا بافت روستاها حفظ شده و شهرنشینی 

دچار گسترش بی رویه نشود.
احیای سیستم توزیع کوپنی

آهنی ها بیان داشت: حالا که نرخ تورم کاهش یافته، درست نیست 
که کارگران تنها بحث معیشت را مطرح و از آن حرف بزنند و باید تمام 
موارد را با هم ببینند. کارگران ارقام متفاوتی از سبد معیشت مطرح 
می کنند و با حداقل دستمزد مقایسه می شود در صورتی که هیچ 
جای دنیا حداقل دستمزد ملاک نیست و نیروی کار به دنبال افزایش 

مهارت و در نتیجه تقویت دریافتی خود می رود.
وی تصریح کرد: در حال حاضر حرفه ای های حقوق و دستمزد 
مناسبی را دریافت می کنند و کارفرما قدر نیروی ماهر و متخصص 
را می داند. 2000 کالری انرژی که کارگران می گویند را می توان با 
چند قلم غذایی هم تامین کرد که ارقام آن بسیار کمتر از محاسبات 

آنها می شود.
نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار با اشاره به اینکه کارفرمایان 

در حال انجام کارهای کارشناسی درباره وضعیت معیشت نیروی کار 
و همچنین توان بنگاه ها هستند، گفت: ما هم به اوضاع اقتصادی 
توجه داریم و هم به وضعیت اشتغال، بیکاری بالای زنان، تورم و هم 
به معیشت نیروی کار. البته دولت وظیفه دارد در زمینه تقویت و بهبود 

معیشت نیروی کار گام های موثری را بردارد و خود را کنار نکشد.
به گفته آهنی ها، دولت باید با احیای سیستم توزیع کوپنی و یارانه ای 
به اقشار ضعیف در تهیه کالاهای اساسی و پُرمصرف کمک کند و در 
واقع سیستم توزیع کوپنی را برای برخی گروه های اجتماعی که می 
تواند لیست آنها را تهیه کند، بازگرداند و به عنوان نمونه درآمدهای 
ماهیانه زیر 2 میلیون تومان را مشمول دریافت سبدهای معیشتی کند.

آهنی ها افزود: در حال حاضر بسیاری از کارگران به دلیل بیکاری 
از تامین اجتماعی بیمه بیکاری می گیرند و این مسئله فشار به دولت 
نیز تلقی می شود؛ بنابراین با بهبود اوضاع کارخانجات و تولید، نیروهای 

بیکار شده هم به کار باز می گردند و بار مالی دولت سبک می شود.
این مقام مسئول کارفرمایی اظهارداشت: اگر دولت واقعا می خواهد 
به معیشت نیروی کار کمک کند اولا خط فقر را اعلام کرده و سپس 
به میزان ان که مثلا می تواند 2 میلیون تومان باشد، معافیت مالیاتی 
حقوق تعیین و اجرا کند. الان کارخانجات شناسنامه دار داخلی تحت 
فشارهای مالی هستند و در نهایت با بالا رفتن قیمت تمام شده، 
بسیاری از کارخانجات مجبور به تعطیلی می شوند که در نهایت 

بیکاری کارگر ایرانی را در پی خواهد داشت.

پیشنهاد بازگشت توزیع کوپنی کالا ؛

رونمایی از سناریوی جدید مزد ۹۵

نیم نگاهی به حجم مبادلات تجاری ایران در زمینه 
کشاورزی نشان می هد به غیر از عراق و امارات، دیگر 
کشورهای عربی حوزه خلیج فارس سهم چندانی در 
بازار تجاری - کشاورزی ایران ندارند و عراق بزرگترین 
مشتری تولیدات ایران بوده و امارات نیز به عنوان دومین 
مقصد صادرات محصولات کشاورزی و بزرگترین واسطه 
برای واردات نیازمندی های ایران در این بخش اهمیت 

دارد.
در پی به شهادت رساندن شیخ باقرالنمر توسط آل 
سعود و بالا گرفتن احساسات مسلمانان جهان نسبت به 
این اقدام به خصوص شدت واکنش برخی هموطنان مان 
در برابر سفارت عربستان، این کشور روابط دیپلماتیک 
خود با ایران را قطع کرد که به گفته کارشناسان، زیان 
این قطع روابط برای طرف مقابل بسیار بیشتر است و 
ایران تبادلات ناچیزی با عربستان داشته که می تواند از 
ظرفیت کشورهای جایگزینی مانند روسیه و عراق در این 

زمینه استفاده کند.
در میان کشورهای عربی، امارات روابط دیپلماتیکش را 
با ایران کاهش داد و برخی دیگر مانند مصر و عمان هم 
اعلام کردند برنامه ای برای قطع روابط دیپلماتیک شان 
با ایران ندارند و به گفته کارشناسان کشورهای عربی 
تبدیل  ایران  و  به دو دسته حامی عربستان  منطقه 

شده اند.
آنچه در این بلوا اهمیت دارد وضعیت روابط اقتصادی 
- تجاری ایران در زمینه محصولات کشاورزی و صنایع 
غذایی با کشورهای عربی و آینده پژوهی آن است، چراکه 
حجم مبادلات کشاورزی و صنایع غذایی ایران در سال 
گذشته بالغ بر 18.6 میلیارد دلار بوده است که به گفته 
عبدالمهدی بخشنده - معاون برنامه ریزی اقتصادی وزیر 
جهاد کشاورزی - تراز تجاری محصولات کشاورزی و 
صنایع غذایی کشور در سال گذشته 32 درصد نسبت 
به سال 1392 بهبود پیدا کرده و به حدود منفی ۵.۵ 
میلیارد رسیده است که البته قرار است در پایان امسال 

به منفی چهار میلیارد دلار کاهش یابد.
حدود 12  گذشته  سال  در  بخشنده،  اعلام  طبق 
میلیارد دلار واردات صورت گرفت که نسبت به واردات 
13.2 میلیارد دلاری در سال 1392 کاهش 9 درصدی 
دارد و از سوی دیگر در همین بازه زمانی حدود 6.6 
میلیارد دلار محصولات کشاورزی صادر شده که نسبت 

به سال ماقبلش 27 درصد افزایش دارد. 
در میان مبادلات کشاورزی و صنایع غذایی ایران، 
کشورهای عربی - البته به غیر از عراق و امارات - سهم 
چندانی ندارند و به گفته کارشناسانی مانند عیسی 
کلانتری - وزیر اسبق کشاورزی و دبیر خانه کشاورز 
- ایران با استفاده از ظرفیت کشورهایی مانند روسیه 
می تواند محصولات کشاورزی اش را به این کشورها 
صادر کند، چرا که درحال حاضر هر قدر بخواهیم می 
توانیم به روسیه ای صادر کنیم که کشورهای اروپایی 

را تحریم کرده است.
بازار صادراتی محصولات کشاورزی

 در قبضه عراق
در مبادلات تجاری ایران با کشورهای مختلف، عراق 
بزرگترین مشتری محصولات صادراتی کشاورزی به 
شمار می رود و پس از آن امارات، ترکیه، افغانستان، 
پاکستان و ترکمنستان در صف خریداران ایستاده اند که 
البته در محصولات مختلف متفاوت است؛ به گونه ای که 
پسته، هنداونه، سیب تازه، گوجه فرنگی و رب گوجه 
فرنگی، سیب زمینی، ماست، زعفران و خرما عمده ترین 
محصولات کشاورزی صادراتی به شمار می روند و به 
غیر از محصولاتی مانند پسته، زعفران و خرما، عراق 

بزرگترین مشتری در بازار کشاورزی ایران است.
پسته ایرانی در انواع و طبقه بندی های مختلف جزو 

پر درآمدترین محصول صادراتی در آمارهای رسمی به 
شمار می رود که در سال گذشته بیش از 170 هزار تن 
انواع پسته و مغز پسته به ارزش بالغ بر 1.۵ میلیارد دلار 
به حدود 4۵ کشور صادر شده است و بر اساس آمار 
وزارت جهاد کشاورزی ایران مجدادا در تولید و صادرات 
پسته رتبه اول را در جهان کسب کرد و این جایگاه را از 

پسته آمریکایی پس گرفت.
البته کشورهایی مانند هنگ گنک، ویتنام، امارات و 
ترکیه بیشترین خرید پسته را از ایران انجام داده اند، 
قزاقستان، عراق، هند و پاکستان با فاصله بسیار زیاد 
در ردیف های بعدی قرار گرفته اند و کشورهایی مانند 
عربستان، بحرین، کویت، قطر،اردن، مصر و ... نیز سهم 

بسیار ناچیزی در بازار طلای سبز دارند.
امارات حاشیه سازترین مشتری هندوانه ایرانی!

پس از طلای سبز، هنداونه یکی دیگر از محصولات 
صادراتی است که به دلیل آب بر بودن و قیمت صادراتی 
پایین به نسبت هزینه های تولید، صرفه اقتصادی بالایی 
ندارد. طی سال گذشته 833 هزار و 700 تن هنداونه به 

ارزش 193 میلیون و 300 هزار دلار صادر شده است.
و اما در میان مشتریان هندوانه ایرانی می توان عراق 
را بزرگترین و امارات را دومین و پرحاشیه ترین مشتری 
این محصول صادراتی آب بر به حساب آورد، چرا که 
عراق به تنهایی ۵89 هزار تن هندوانه ایرانی را به ارزش 
138 میلیون دلار از تاجران ایرانی خریده است و از سوی 
دیگر سهم امارات پرحاشیه که بارها طی سال های اخیر 
علیه این محصول شایعه پراکنی کرده و محموله هایی 
را نیز بازگردانده، 163 هزار تن به ارزش 3۵ میلیون دلار 

است.
ترکیه هم با خرید 47 هزار تن هندوانه ایرانی رتبه 
سوم را در بازار صادراتی هندوانه ایرانی دارد و پس از این 
همسایه ترک، کشورهایی مانند افغانستان، ترکمنستان، 
روسیه، و عمان در رتبه های بعدی قرار دارند و بحرین، 
قطر و کویت نیز سهم بسیار ناچیزی در میان مشتریان 

هندوانه ایرانی دارند.
سبقت ترکمنستان از عراق 

صدرنشین در بازار سیب زمینی
سیب زمینی هم جزو محصولات کشاورزی آب بری 

است که به گفته برخی کارشناسان رتبه اول مصرف آب 
را در میان دیگر محصولات دارد و برخی دست اندرکاران 
بخش از جمله دبیر خانه کشاورز معتقدند که به دلیل 
نیاز آبی و هزینه تمام شده آن بر اساس اقتصاد آب، نباید 
به صادرات سیب زمینی افتخار کرد، چرا که سالانه با 
صادرات 400 هزار تن سیب زمینی میلیاردها لیتر آب 

نیز به کشورهای دیگر صادر می شود.
 در سال گذشته هم 391 هزار و 800 تن سیب 
زمینی به ارزش 148 میلیون دلار به کشورهای مختلف 
صادر شد و ترکمنستان با خرید 136 هزار تن به ارزش 
۵4 میلیون دلار بزرگترین مشتریان این محصول است و 
پس از آن کشورهایی مانند عراق آذربایجان و افغانستان 
در رتبه های دوم تا چهارم خرید سیب زمینی ایرانی 

قرار دارند.
در فهرست خریداران سیب زمینی پاکستان و روسیه 
هم در ردیف های پایین تر قرار دارند و امارات با خرید 
3000 تن سیب زمینی حدود یک درصد بازار صادراتی 
این محصول آب بر را به خود اختصاص داده است. البته 
عرب نشینان حاشیه خلیج فارس مانند عمان، کویت و 
قطر سهم ناچیزی در بازار صادراتی سیب زمینی ایرانی 

دارند.
نقش امارات در واسطه گری طلای سرخ

و اما زعفران به عنوان یکی از گرانترین محصولات 
صادراتی کشاورزی بازار متفاوتی دارد که البته طی دهه 
های اخیر تغییرات بسیاری داشته است، چراکه زمانی، 
عمده ترین مشتری طلای سرخ ایران، ایتالیا و اسپانیا 
بودند که به گفته علی حسینی - عضو شورای ملی 
زعفران - سهمی حدود ۵۵ درصد داشتند و در حال 
حاضر عمده سهم 211 میلیون دلاری تجارت زعفران به 
کشورهای منطقه و آسیای میانه و آسیای جنوب شرقی 

اختصاص پیدا کرده است.
ارزش  به  زعفران  تن  اما سال گذشته حدود 170 
حدود 300 میلیون دلار به کشورهای مختلف صادر 
شد که البته عراق در این میان به عنوان بزرگترین 
شریک تجاری ایران در زمینه کشاورزی کمترین سهم 
را به همراه اردن، عمان، کویت، قطر و دیگر کشورها در 
بازار زعفران دارد اما امارات با خرید 69 تن زعفران به 

ارزش 106 میلیون دلار بزرگترین مشتری طلای سرخ 
به شمار می رود و این کشور بیشترین واسطه گری را در 
بازار زعفران ایرانی انجام می دهد، چرا که با خرید فله ای 
و بسته بندی مجدد این محصول ارزآور را به کشورهای 

دیگر صادر می کند.
البته در سبد صادراتی کشاورزی ایران سیب، خرما، 
انواع صیفی جات مانند گوجه فرنگی و غیره نیز جزو 
عمده ترین محصولات کشاورزی ارزآور به شمار می روند 
و جالب تر اینکه به عنوان مثال در صادرات خرما، جیبوتی  
200 هزار نفری هم که به تازگی روابط دیپلماتیکش را با 
ایران قطع کرد، به همراه دیگر کشورهای ذره بینی مانند 
کوزو، اوگاندا و همچنین عربستان، اردن، بحرین، مصر، 
قطر و ... در بازار صادراتی ایران دیده می شوند و سهم 
بسیار ناچیزی در میان دیگر مشتریان عمده خرمای 

ایرانی مانند امارات، پاکستان، افغانستان و ترکیه دارند.
واسطه گری امارات در بازار وارداتی

 محصولات کشاورزی ایران
و اما واردات محصولات کشاورزی و صنایع غذایی ایران 
که سال هاست در دولت گذشته از صادرات آن پیشی 
گرفته است و در سال گذشته به حدود 12 میلیارد 
دلار رسید کاملا متفاوت از بازار صادراتی محصولات 
کشاورزی است؛ به گونه ای که گندم، برنج، ذرت دامی، 
انواع روغن سویا، کلزا و دانه آفتاب گردان، شکر، پنبه، 
محصولات  عمده ترین  موز  و  زده  یخ  گوشت  چای، 
وارداتی کشاورزی هستند و در این میان امارات تقریبا 
در بازار همه این محصولات دیده می شود که نشان 
می دهد این کشور به عنوان واسطه ای برای صادرات 
مجدد محصولات، نقش چشمگیری در تامین محصولات 
وارداتی دارد. گندم به عنوان عمده ترین محصول وارداتی 
در بخش کشاورزی که هر ساله در صدر جدول مبادلات 
تجاری کالاهای غیر نفتی قرار می گیرد و برای مصرف 
انسانی و دامی میلیاردها دلار ارز از این کشور خارج 
می شود که البته واردات این محصول استراتژیک در 
سال های اخیر کنترل شده و در حال کاهش بوده و 
وزارت جهاد کشاورزی خوداتکایی در تولید و مصرف آن 

را در دستور کار خود قرار داده است.
با نگاهی به بازار وارداتی این محصول در سال گذشته 

متوجه می شویم که امارات با فروش حدود 900 هزار 
تن انواع گندم نقش مهمی در تامین این ماده غذایی 
ارزشمند برای ایران دارد در حالی که به گفته مسئولان 
وزارت کشاورزی این کشور به عنوان واسطه عمل می 
کند گندم دیگر کشورها را از طریق گمرکات یا تاجران 

خود به ایران می فروشد.
و البته دیگر کشورهای عربی و حاشیه نشینان خلیج 
فارس در این میان دیده نمی شوند و در عوض سوئیس، 
لیتوانی، هلند، ترکیه، استرالیا، انگلستان، روسیه و... عمده 
ترین تامین کننده انواع گندم دامی و دانه سخت گندم 

که مصرف انسانی دارد، برای ایران هستند.
بازار برنج وارداتی در انحصار هند و پاکستان

اما برنج که پس از گندم دومین محصول وارداتی ایران 
به حساب می آید بازاری متفاوت از دیگر محصولات 
دارد، چرا که تعدد واردکنندگان در آن بسیار کمتر از 
دیگر محصولات کشاورزی است و تامین کنندگانش هم 
با دیگر نیازهای غذایی ایران فرق می کند؛ به گونه ای که 
سال گذشته یک میلیون و 18۵ هزار تن برنج به ایران 
وارد شد که بیش از 9۵ درصد آن را هند و پاکستان با 
فروش یک میلیون و 87 هزار تن برنج تامین کردند و 
در این میان امارات و دیگر کشورها نیز حضور دارند که 
البته سهم بسیار ناچیزی دارند و نشان می دهد که بازار 

برنج وارداتی در انحصار دو همسایه شرقی ایران است.
ذرت دامی هم یکی از نهاده هایی است که برای بخش 
کشاورزی ایران از اهمیت بالایی برخوردار است و در سال 
گذشته بیش از شش میلیون تن از کشورهای مختلف 
وارد شده است جزو عمده ترین محصولات وارداتی به 
شمار می رود و در این میان سوئیس با تامین دو میلیون 
این  و 390 هزار تن ذرت دامی بزرگترین فروشنده 
کالای اساسی به ایران است و پس از آن هلند، انگلستان 
و امارات بیشترین سهم را در بازار این محصول دارند 
و جالب تر اینکه نامی از دیگر کشورهای عربی حاشیه 
خلیج فارس در فهرست واردکنندگان این محصول به 

ایران دیده نمی شود.
 امارات بزرگترین تامین کننده موز برای ایران 

موز تنها میوه مجاز وارداتی است که مصرف مناسبی 
را هم در کشور دارد و سال گذشته 467 هزار و ۵00 
تن آن به ایران وارد شد و امارات با تامین 388 هزار تن 
موز باز هم بیشترین سهم را در بازار این میوه مورد نیاز 
ایرانیان دارد و پس از این حاشیه نیشن خلیج فارس، 
کشورهایی مانند هند، سوئیس و بزریل رتبه های بعدی 

را در تامین این محصول برای ما دارند.
... دیگر  البته چای سیاه، پنبه، گوشت یخ زده و   
نیازمندی های غذایی ایرانیان است که امارات علی رغم 
نداشتن پتانسیلی برای تولید این محصولات باز هم یکی 
از طرف های تجاری تامین کننده آن ها برای ایران است 
و این نشان می دهد که این کشور نقش اساسی را در 
تامین محصولات کشاورزی و غذایی مورد نیاز ما دارد 
و نقش خود را در واسطه گری محصولات کشاورزی به 
ویژه در شرایط تحریم های متعدد علیه ایران، به خوبی 
بازی کرده است.  حالا که روابط دیپلماتیک کشورهایی 
مانند عربستان و هم پیمانانش قطع یا تیره شده است 
باید به این نکته توجه کرد که حتی اگر همه کشورهای 
عربی، ایران را تحریم کنند، عراق به عنوان نخستین و 
بزرگترین مشتری محصولات کشاورزی و صنایع غذایی 
در کنار ایران می ماند و حتی این احتمال وجود دارد 
کشورهای  جای  به  ایران  از  را  درخواست هایش  که 
عربی افزایش دهد البته شاید ایران در کوتاه مدت دچار 
خلل در تجارت محصولات کشاورزی و غذایی شود اما 
می توان با تدبیر کشورهایی مانند روسیه را جایگزین 
کشورهای عربی کرد و تنوع و تعدد مشتریان کشاورزی 

ایران این نگرانی را کمتر می کند. 

نگاهی به تجارت کشاورزی ایران با همسایگان
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هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001017164 شماره  1-رأی 
139111443000100087۵آقای/ خانمحمید مسلمانی نوش آبادی فرزند رحمت الله6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 106/۵0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 104۵3/1 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از عبدالحسین رئیس ابراهیمی از 

وراث اسماعیل رئیس ابراهیمی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001016363 شماره  رأی   -2
1391114430001001419 آقای/ خانم علی صابری فرزند قاسم3دانگ مشاع از 6دانگ یک 
باب ساختمان  بمساحت 22۵/80 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده10429 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از محمد تقی دلداده احدی از وراث عبداله 

دلداده .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001016364 شماره  رأی   -3  
1393114430001001219 آقای / خانم زهرا راستینه فرزند جعفر3دانگ مشاع از 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 22۵/80 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده 
10429 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از محمد تقی دلداده احدی از وراث 

عبداله دلداده .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001017024 شماره  رأی   -4  
139111443000100۵401 آقای / خانم کشور ماشینی فرزند اسمعیل3دانگ مشاع از 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 37/8 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11192/7 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از مهری مظاهری. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13946033000101702۵ شماره  رأی    -۵  
139111443000100۵448 آقای / خانم حسنعلی خاکباز فردوئی فرزند رضا3دانگ مشاع از 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 37/8 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11192/7 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از مهری مظاهری.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001017914 شماره  رأی    -6  
13911144300010036۵3 آقای / خانم علی اصغر فرح آبادی فرزند عباس3دانگ مشاع از 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 140/46 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10921 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از جعفر جندقی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13946033000101791۵ شماره  رأی   -7  
13911144300010036۵۵ آقای / خانم احمد قاسمی جامکانی فرزند محمد3دانگ مشاع 
از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 140/46 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10921 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از جعفر جندقی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001019091 شماره  رأی    -8
1391114430001004۵49 آقای / خانم فریده نیک پور فرزند محمود6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 124 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11099مکرر -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13946033000101886۵ شماره  رأی   -9
1391114430001003261 آقای / خانم محمد مهدی فاضلی نیا فرزند محمد6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 124 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11099مکرر -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1394603300010186۵8 شماره  رأی   -10
139111443000100۵۵67 آقای / خانم سید داود مهران فرزند سید احمد6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 31/36 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11218/1 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از حسین جلالی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001019310 شماره  رأی   -11
1391114430001007913 آقای / خانم عباس اکبری فرزند غلامعلی6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 121/11 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10434/2 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001016879 شماره  رأی   -12  
1391114430001004729 آقای / خانم عباس رزمی فردوئی فرزند حسن3دانگ مشاع از 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 108 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1139۵/8 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از حسین احمدی کردخوردی .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001016881 شماره  13-رأی   
ابوالفضل رزمی فردویی فرزند حسن3دانگ  1393114430001000660 آقای / خانم 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 108 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
1139۵/8 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از حسین احمدی 

کردخوردی .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018874 شماره  رأی    -14  
1391114430001010379 آقای / خانم ابوالفضل نیکوکلام ندیمی فرزند عباس3دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 160 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10828 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13946033000101887۵ شماره  رأی   -1۵  
1394114430001000703 آقای / خانم نرگس خلج فرزند باقر3دانگ مشاع از 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 160 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10828 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001019214 شماره  16-رأی   
1391114430002010۵43 آقای / خانم مصطفی یزدانی فرزند قدمعلی6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت ۵3/9۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10933/۵98و10934 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث محمود تبریزی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001016800 شماره  رأی   -17
1391114430001010128 آقای / خانم سیف الله مهدی فرزند محمد حسن6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 124/24 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10933/723و10934 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001010600 شماره  رأی   -18  
1391114430001002071 آقای / خانم عباس گردآبادی فرزند حسن6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 99 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10473 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1394603300010164۵7 شماره  19-رأی 
1391114430001006996 آقای / خانم ابراهیم حیدر فردفرزند غلامعلی6دانگ یک باب 

ساختمان بمساحت 140 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11134/3/9 -اصلی واقع در 
بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001017178 شماره  20-رأی 
باب  یک  سیاوش 6دانگ  فرزند  صانع  تقی  خانم   / آقای   1391114430001008۵60
ساختمان بمساحت 64/30 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1/478 -اصلی واقع در 

بخش4 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از مرتضی صادقی از وراث بیگم صادقی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13946033000101۵37۵ شماره  21-رأی 
1391114430001003627 آقای / خانم نجفعلی عبدالرزاق فرزند اسمعلی6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 80/79 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11244 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث مهدی طاهری . 
22-رأی شماره 139460330001018283و رای اصلاحی 139460330001018۵60 
مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001004237 آقای / خانم حسین میرزائی چشمه 
فرزند علی اکبر6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 64 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

11628 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد رضا خردیار.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13946033000101932۵ شماره  23-رأی   
1391114430001008619 آقای / خانم حسین قاسمیان فرزند غلامرضا6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 16۵/1۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10302 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13946033000101۵33۵ شماره  24-رأی 
1391114430001001271 آقای / خانم اعظم حاجی مظفری فرزند علی6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت ۵0/99 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10346 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث حسین بیوک. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018286 شماره  2۵-رأی 
139111443000100۵087 آقای / خانم محمد هاشمی تزنگی فرزند کمال6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 1۵4 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 104۵۵ -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018201 شماره  26-رأی 
1391114430001006067 آقای / خانم شهرام یکه شناس فرزند عباس6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 13/۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11039/2 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه ازاکبر زینالی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018017 شماره  27-رأی 
139111443000100۵483 آقای / خانم رضا قاصد وشنوئی فرزند حسن6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 161 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10431 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث محمد علی اجلال.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1394603300010182۵7 شماره  28-رأی   
139111443000100۵893 آقای / خانم حسن خوش نژاد شهرابی فرزند علی6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 1۵0/46 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11020/۵۵ -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001014980 شماره  29-رأی 
1391114430001003402 آقای / خانم سید محمد نادعلی فرزند سید علی6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 60/30 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10۵41 -اصلی واقع 
در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سید حسن چاوشی زاده احدی از وراث 

خانم آغا چاوشی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001019073 شماره  30-رأی 
1391114430001004643 آقای / خانم سید رضا همایون فرزند سید نعمت اله6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 149/13 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 102۵0/18/36 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018123 شماره  31-رأی 
1391114430001006127 آقای / خانم سید ابوالفضل نورانی فرزند سید عسکری6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 172 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11093/1 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1394603300010164۵۵ شماره  32-رأی   
13911144300010010۵3 آقای / خانم محمود علی محمد علی زاده فرزند رضا6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 76/1۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11۵۵6 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از اقدس پوستچی احدی از 
وراث رضا پوستچی .  33-رأی شماره 139460330001018۵91 مربوط به پرونده کلاسه 
باب  اله6دانگ یک  ولی  فرزند  / خانم حسن نظری  آقای   139111443000100۵139
ساختمان بمساحت 82/90 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10437/1 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از جواد حاج ابراهیم زارع.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13946033000101407۵ شماره  34-رأی   
139111443000100740۵ آقای / خانم رضا دین محمدی راد فرزند بهر علی6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 1۵2/77 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11237 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از علی سزاوار فرزند حسینعلی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13946033000101907۵ شماره  3۵-رأی 
1391114430001007977 آقای / خانم احترام بایونی فرزند علی6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 127/87 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11186/1 -اصلی واقع در بخش1 

ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از ناصر سزاوار احدی از وراث عباس سزاوار. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001017168 شماره  36-رأی 
باب  یک  حسین6دانگ  فرزند  گلی  حسن  خانم   / آقای   1391114430001007896
ساختمان بمساحت 111/80 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10817/3 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018728 شماره  37-رأی 
1392114430001000493 آقای / خانم عباس خانعلی فرزند محمد6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 73/۵0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10434/2 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018218 شماره  38-رأی 
139111443000100۵۵49 آقای / خانم علی حاج آقاجانی فرزند محمد رضا6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 138/2۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده 10810 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001016311 شماره  39-رأی   
1391114430001007841 آقای / خانم معصومه اسماعیلیان وشنوه ئی فرزند محمد6دانگ 

یک باب ساختمان بمساحت 86/70 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11002 -اصلی 
واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث غلامرضا ولی. 

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018861 شماره  40-رأی 
1391114430001001917 آقای / خانم حسن حکیمان فرزند حسین6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 239/4 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11203/28 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از ابوالفضل جلالی سلفی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13946033000101863۵ شماره  41-رأی 
1391114430001009043 آقای / خانم حسین معینی فرفرزند علی اکبر3دانگ مشاع از 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 1۵2/08 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10908 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018639 شماره  42-رأی   
13941144300010004۵8 آقای / خانم زهرا معینی فرفرزند محمد3دانگ مشاع از 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 1۵2/08 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10908 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018198 شماره  43-رأی   
باب  / خانم صادق مختاریان فرزند علی6دانگ یک  آقای   1391114430001003731
ساختمان بمساحت 1۵4 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 104۵3/2 -اصلی واقع 
در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از عابدین رئیس ابراهیمی احدی از وراث 

اسماعیل رئیس ابراهیمی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13946033000101۵641 شماره  44-رأی 
1391114430001003371 آقای / خانم اسماعیل یوسفعلی فرزند رضا6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 209 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11190 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018344 شماره  4۵-رأی 
حسینعلی4دانگ  فرزند  صبوری  محمود  خانم   / آقای   139111443000100۵291
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 211/۵0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 106۵9/2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری طی حصر وراثت 116۵مورخ 

64/8/26دادگاه حقوقی 2قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018348 شماره  46-رأی   
1394114430001000772 آقای / خانم فاطمه خوش نژاد مقدم فرزند علی اکبر2دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 211/۵0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
106۵9/2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از محمود صبوری احدی از وراث 

حسینعلی صبوری .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018618 شماره  47-رأی   
139111443000100767۵ آقای / خانم محمد صبوری فرزند محمود6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 149/۵8 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11134 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018773 شماره  48-رأی   
1391114430001004۵13 آقای / خانم محمد صبوری فرزند محمود6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 110/71 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1139۵/18 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سید احمد رضوی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13946033000101۵242 شماره  49-رأی 
باب  فرزند حیدر6دانگ یک  / خانم صفدر حیدری  آقای   13911144300010020۵2
ساختمان بمساحت 132 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11208 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سلمان دمرچلی .  
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001011308 شماره  ۵0-رأی 
محمد  فرزند  الماسی  رعیت  جواد  محمد  خانم   / آقای   1391114430001007۵۵0
هادی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 13۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11200/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از جواد اسحق مقدم. ۵1-رأی 
شماره 139460330001019347 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430001000271 
آقای / خانم عباس بوجار فرزند غلام6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 149/۵0 متر مربع بر 

روی قسمتی از پلاک ثبتی 11134 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13946033000101393۵ شماره  ۵2-رأی   
1391114430001007864 آقای / خانم اعظم عربی فرزند علی6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 61/۵0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11014/1 -اصلی واقع در بخش1 

ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018461 شماره  ۵3-رأی   
1391114430001007233 آقای / خانم حسن بوغیری فرزند محمد6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 124 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10717 -اصلی واقع در 
بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی نسبت به112سهم و خریداری عادی از محمد تقی 

شیراوند نسبت به 12سهم. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13946033000101934۵ شماره  ۵4-رأی 
139111443000100127۵ آقای / خانم رضا رضائی بافرانی فرزند علی3دانگ مشاع از 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 128 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده 

10810 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001019344 شماره  ۵۵-رأی 
1393114430001001099 آقای / خانم زینب دستجردی فرزند اکبر6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 128 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده 10810 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018608 شماره  ۵6-رأی   
139111443000100868۵ آقای / خانم عیدالحسین علی زاده لوشابی فرزند مرحوم 
علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 68/۵0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10304/9۵ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018800 شماره  ۵7-رأی 
1392114430001000293 آقای / خانم محمد رضا افتخاری پور فرزند محمد6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 172/۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11003 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001016786 شماره  ۵8-رأی 
1391114430001007494 آقای / خانم حسین فراهانی فرزند محمد علی6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 120 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1113۵/670 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001016798 شماره  ۵9-رأی 
باب  فرزند غلامرضا6دانگ یک  اکبر دهشی  / خانم  آقای   1391114430001006121
ساختمان بمساحت 102/63 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10472و10473/14 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018682 شماره  60-رأی   
139111443000100832۵ آقای / خانم محمد هاتفی فرزند علی6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 140 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11227و11232 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001017378 شماره  61-رأی   
باب  یک  علی6دانگ  فرزند  هاتفی  حسین  خانم   / آقای   1391114430001008324
ساختمان بمساحت 140 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11227 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001016902 شماره  62-رأی   
1391114430001006633 آقای / خانم نصرت الملوک قراگزلو فرزند لطف اله6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۵۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 280/789/918 -اصلی 

واقع در بخش۵ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از میرزا قرنلی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001017310 شماره  63-رأی   
1391114430001009768 آقای / خانم ابوالفضل رجبیون فرزند رجب 6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 108 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1139۵/8 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001016037 شماره  64-رأی 
باب  یک  رضا6دانگ  فرزند  پروری  ده  زهرا  خانم   / آقای   1391114430001004889
ساختمان بمساحت 120 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 102۵0/18/38/۵19 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1394603300010188۵2 شماره  6۵-رأی 
1391114430001008316 آقای / خانم مهری حاجی ابراهیمی فرزند حسین6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۵4 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10473/17 -اصلی 
واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث محمد رضا وکیلی قمی و بانو 

مخصوصه ماهوتچی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001020323 شماره  66-رأی 
1391114430001001424 آقای / خانم ناصرملائی فردوئی فرزند غلامعلی6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 160 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10828 -اصلی واقع در 
بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی 104۵۵3دفتر خانه 20قم و سند اقاله 23۵11دفتر 

خانه 44قم. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018۵82 شماره  67-رأی 
باب  یک  حسن6دانگ  نقشبندفرزند  جواد  خانم   / آقای   1391114430001007069
ساختمان بمساحت 214۵/90 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10866/1 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13946033000101917۵ شماره  68-رأی 
1391114430001009708 آقای / خانم طیبه میر نجم الدین فرزند اسماعیل 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۵1/۵۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 108۵4/1/43 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13946033000101694۵ شماره  69-رأی 
1391114430001003119 آقای / خانم احمد قره داغی فرزند حسین6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 94/8۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11006 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از غلامرضا و غلامحسین ارغوان. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018339 شماره  70-رأی 
1391114430001006283 آقای / خانم سید مجتبی سهرابی فرزند سید حسن 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 104 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10830 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018۵30 شماره  71-رأی   
1391114430001009234 آقای / خانم سید حسین موسوی فرزند سید محمد حسن 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 74/70 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10833و10834 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از رضا خوش 

سخن راستی .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001020۵۵4 شماره  72-رأی   
1391114430001007810 آقای / خانم جعفر بازیار فرزند محمدحسین6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 14010/40 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده 91 -اصلی 
واقع در بخش3 ثبت قم خریداری سند رسمی و موافقت نامه اداره جهاد کشاورزی به شماره 

8۵18مورخ 1394/3/31. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018604 شماره  73-رأی 
1391114430001009276 آقای / خانم رضا قلی زاد فرزند عباس6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 102/43 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده 10912/2 -اصلی واقع 
در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از مجتبی بهادران باغبانداری احدی از وراث 

مهدی بهادران باغبانداری.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001016941 شماره  74-رأی   
1391114430001007283 آقای / خانم عباس شیر خواه فرزند محمد علی6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 116/4۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1042۵ -اصلی واقع 
در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از غلامعلی عباسی احدی از وراث مصطفی 

عباسی.
 مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت 
به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن 
را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1394/10/22
تاریخ انتشار دوم: 1394/11/07
 جعفر کاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

سرمربی - بازیکن تیم فوتسال تاسیسات دریایی با بیان اینکه 
بدترین روز لیگ برای وی دیدار با آذرخش در بندرعباس بوده 

است، گفت: الان بهترین زمان برای خداحافظی ام است.
وحید شمسایی درباره پیروزی تیم فوتسال تاسیسات دریایی 
مقابل فردوسی مشهد در هفته پایانی لیگ برتر و رسیدن به 
عنوان قهرمانی این دوره از مسابقات، اظهار کرد: بازی بسیار 
سخت و زیبایی بود و تماشاگرانی که در سالن حضور داشتند، 
از تماشای این مسابقه لذت بردند. در آخرین لحظاتی که فکر 
می کردیم همه چیز تمام شده است، خدا یکبار دیگر به ما لطف 

داشت و توانستیم در ثانیه های پایانی گل دوم را بزنیم.
وی افزود: ما مقابل فردوسی خوب بازی کردیم و بر خلاف 
جهت بازی گل خوردیم. اواخر بازی بود که احساس کردیم هر 
چه می زنیم وارد دروازه حریف نمی شود. برای همین در چهار 
دقیقه آخر ریسک کردیم و به بازی پنج نفره روی آوردیم و به 

نتیجه رسیدیم.
سرمربی - بازیکن با بیان اینکه موفق شده است با سومین 
قهرمانی متوالی خود را در لیگ برتر به دست بیاورد، تصریح 
کرد: من کار مربیگری را با پشتوانه خانواده دبیری آغاز کردم 
و به پشتوانه همین خانواده و کادر مربیگری موفق شدم اولین 
عنوان قهرمانی در قامت سرمربی را به دست بیاورم. سپس 
به تیم تاسیسات آمدیم و اسفند سال گذشته این عنوان را 
از آن خود کردیم. در آسیا هم به عنوان قهرمانی رسیدیم 
و خوشبختانه هم مجددا این عنوان را در لیگ برتر تکرار 

کردیم.
شمسایی که دو مسابقه آخر تیمش را به خاطر مصدومیت 
از دست داده بود و از روی سکوها تاسیسات را هدایت می کرد، 
گفت: استرس من روی سکوها به مراتب بیشتر است. وقتی به 
عنوان بازیکن در داخل زمین هستید، اگر استرسی هم باشد، در 
همان دقایق ابتدایی تمام می شود ولی من روی سکوها می میرم 

و زنده می شوم.
وی در پاسخ به این سئوال که سخت ترین و شیرین ترین 
لحظه  لیگ چه زمانی برایش رقم خورده بود، تاکید کرد: 
سخت ترین و بدترین روز ما بازی با آذرخش بندرعباس در این 
شهر بود چون در 30 ثانیه پایانی بازی گل مساوی را خوردیم 
و صدر جدول را از دست دادیم. دیگر کاری از دست ما ساخته 
نبود ولی خدا یکبار دیگر نظر لطفش را به ما داشت و توانستیم 
در 24 ثانیه مانده به پایان بازی با فردوسی، گل برتری را بزنیم 
و قهرمان شویم. این 24 ثانیه پایانی شیرین ترین لحظه لیگ 

امسال برای من بود.
نتوانستم استخاره کنم

شمسایی در پاسخ به این سئوال که »آیا بعد از پایان بازی 
برای خداحافظی از دنیای بازیگری استخاره کرد یا خیر؟« اظهار 
کرد: در بازی آنقدر استرس و فشار روی من بود که نتوانستم 
استخاره کنم. به هر حال آن مسابقه هر چه بود تمام شد. ما انگار 
تازه متولد شده ایم. فعلا باید چند روزی بگذرد و بعد تصمیم 

بگیرم.
الان بهترین زمان برای خداحافظی است

وی درباره اینکه گفته بود اگر به عنوان قهرمانی لیگ برسد، 
از بازی کردن در فوتسال خداحافظی خواهد کرد، گفت: امسال 
برای من سال قشنگی بود. در عرض یکسال دو بار در لیگ 
برتر و یکبار در جام باشگاه های آسیا قهرمان شدیم. حتی به 
عنوان بهترین فوتسالیست آسیا انتخاب شدم. با این شرایط الان 
بهترین زمان برای خداحافظی است ولی همانطور که گفتم 

چند روز دیگر تصمیم می گیرم.
زانویم را باز کنند باید تا مچ پا را عمل کنند!

شمسایی با اشاره به تداوم مصدومیتش یادآور شد: در زانوی 
من جایی نیست که سالم باشد. حتی الان آرتروز هم گرفته ام. 
از امروز باید پیگیر کارم باشم و اگر قرار باشد جراحی کنم، یکی، 
دو هفته دیگر این کار را خواهم کرد. فکر می کنم اگر زانوی مرا 

برای جراحی باز کنند باید تا مچ پا را عمل کنند! )با خنده(

تیم فوتبال امید ایران برای شکستن طلسم ناکامی در 
صعود به المپیک ازامروز کار خود را در مسابقات قهرمانی آسیا 
آغاز می کند. سوریه اولین حریف شاگردان خاکپور در مسیر 

صعود به المپیک است.
تیم فوتبال امید ایران که در گروه اول مسابقات قهرمانی 
آسیا و انتخابی المپیک ریو و در کنار تیم های سوریه، قطر 
و چین قرار دارد،امروز سه شنبه کارش را در این مسابقات 
شروع می کند و از ساعت 16:30 )به وقت دوحه( به مصاف 

تیم سوریه خواهد رفت.
تیم امید که ناکامی اش در صعود به المپیک حالا به 40 
سال رسیده است، شرایط خاصی را در ماه های گذشته تجربه 
کرده است. بعد از انتخاب محمد خاکپور به عنوان سرمربی 
تیم امید، این تیم اردوهای مختلفی را در کشورهای مختلف 
برگزار کرد و توانست به عنوان قهرمانی مسابقات غرب آسیا 
هم دست یابد. خاکپور اما پیش از آخرین اردوی تیم امید در 
امارات، در مراسم بدرقه این تیم با حضور رئیس فدراسیون 
فوتبال، وزیر ورزش و مسئولان کمیته المپیک حضور نیافت 

تا با دلخوری از علی کفاشیان ایران را ترک کند.
بازیکن اصلی خود  این مسابقات چند  برای  امید  تیم 
از جمله سردار آزمون و  علیرضا جهانبخش را در اختیار 
ندارد. مذاکرات مسئولان تیم امید برای به خدمت گرفتن 
این دو بازیکن با باشگاه های روستوف روسیه و آلکمار هلند 
نتیجه ای نداشت تا امیدها دو مهره اصلی خود را از دست 
بدهند. هرچقدر که از دست دادن این دو بازیکن برای تیم 
امید ناخواسته بود اما کادر فنی تیم امید احمد نوراللهی 

بازیکن تیم پرسپولیس را به دلیل آنچه که مصدومیت این 
بازیکن عنوان شد، با خود به قطر نبرد. ایران سابقه بازی با 
سوریه در مسابقات غرب آسیا را دارد ولی به گفته هادی 
طباطبایی مربی تیم ملی، جنس این رویارویی متفاوت است 
و دو تیم برای صعود به المپیک باهم بازی می کنند. سوری ها 
در آستانه مسابقات قهرمانی آسیا، مشکلاتی را تجربه کردند. 
آنها که برای برپایی اردوی تدارکاتی عازم کشور امارات شده 
بودند، حتی یک بازی تدارکاتی با تیم امید ازبکستان انجام 
دادند اما به یکباره و با نظر مسئولان ورزش امارات، از این 
کشور اخراج شدند. این در حالی بود که تیم سوریه قرار بود 
با تیم کُره و اردن هم بازی کند.  موضوعی که انتقاد رئیس 
فدراسیون فوتبال سوریه را هم در پی داشت و وی به شدت 
به کنفدراسیون فوتبال آسیا و مسئولان امارات حمله کرد. 
سوریه بعد از امارات راهی بحرین شد و چند روز در این کشور 
تمرین کرد. این تیم سپس با کمک کنفدراسیون فوتبال آسیا 
هفته گذشته راهی قطر شد تا اردوی خود را در کشور میزبان 
مسابقات برگزار کند. سوریه در آخرین دیدار تدارکاتی قبل 
از مسابقات قهرمانی آسیا به مصاف ژاپن رفت و برابر این تیم 
هم شکست خورد. مدیر تیم سوریه در مصاحبه ای عنوان 
کرده بود که بازی با ایران کلید صعود به المپیک است و 
بازیکنان سوریه برای این مسابقه انگیزه زیادی دارند. قرار 
از  دیروز  هم  ملی  تیم  سرمربی  کی روش  کارلوس  است 
موزامبیک راهی قطر شد تا بر تیم امید نظارت داشته باشد. 
هرچند که محمد مایلی کهن مدیر فنی تیم امید مخالف 

حضور کی روش در قطر بوده است.

پایان مهلت نقل و  به   در حالی که تنها 8 روز دیگر 
انتقالات نیم فصل پانزدهمین دوره مسابقات لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های کشور زمان باقی مانده است، صبای قم نیز همانند 
سایر تیم های لیگ برتری آخرین تلاش های خود را برای 

جذب مهره های کلیدی و کار آمد انجام می دهد.
در حالی که علی دایی سرمربی صبای قم در آخرین 
از تعطیلات نیم فصل گفت امسال  نشست خبری پیش 
اولویت اصلی کادر فنی تیم فوتبال صبای قم حفظ بازیکنان 
شاغل در مسابقات فصل جاری لیگ برتر فوتبال باشگاه های 
کشور است اما این مربی ابوالقاسم دهنوی را از لیست بازیکنان 
خود خارج کرد و هاشم  بیک زاده را نیز به ذوب آهن داد، البته 
انتقال بیک زاده به ذوب آهن در ازای آمدن اکبر صادقی به 

صبای قم بود.
معاوضه بیک زاده با صادقی

اکنون جدید ترین بازیکنی که به صبای قم آمده از بین 
بازیکنان کلیدی شاغل در تیم های بالانشین جدول رده بندی 
رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور است، بازیکنی 
که در تیرماه سال 1390 مورد توجه سرمربی وقت صبای قم 
یعنی عبدالله ویسی قرار گرفت و در نقل و انتقالات پیش فصل 

لیگ یازدهم به صبا آمد.
بعد از اینکه علی دایی نسبت به ابوالقاسم دهنوی اعلام 
بی نیازی کرد، در تلاش برای جذب بازیکنی که بتواند در 

پست  هافبک دفاعی یا میانی تیمش را یاری کند و برای 
مهاجمین این تیم فضای گلزنی ایجاد کند، بازیکن سابق صبا، 

پدیده، ذوب آهن و کاوه تهران را به خدمت گرفت.
از  اکبر صادقی است که  بازیکن جدید صبای قم  این 
تیم فوتبال کاوه تهران در مسابقات لیگ دسته اول فوتبال 
باشگاه های کشور جام آزادگان خود را مطرح کرد و در پایان 
رقابت های فصل 1389 از این تیم تهرانی جدا شد و در سن 

27 سالگی به تیم فوتبال صبای قم پیوست.
از تیم فوتبال کاوه تهران راهی  از جدایی  صادقی بعد 
شهرستان دورود استان لرستان شد تا به تیم فوتبال داماش 
این شهر بپیوندد اما با نظر مساعد عبدالله ویسی در تیر ماه 
سال 90 به صبای قم آمد و دو فصل در صبا بازی کرد و با 
صبا در لیگ یازدهم به مقام چهارم و سهمیه لیگ قهرمانان 

آسیا دست یافت.
حضور صادقی در صبای قم

 در لیگ های یازدهم و دوازدهم
این بازیکن که تخصص بازی کردن در پست  هافبک دفاعی 
و میانی را دارد، یکی از مهره های کلیدی تیم فوتبال صبای 
قم در یازدهمین دوره مسابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه های 
کشور بود اما بعد از دو سال حضور در صبا راهی پدیده مشهد 
شد و بعد از یک فصل بازی در پدیده در لیگ پانزدهم به 

ذوب آهن اصفهان آمد.
صادقی در پدیده مشهد بازیکن خوب و موثری برای این 
تیم بود اما در نیم فصل نخست لیگ برتر فوتبال باشگاه های 
کشور نتوانست بازیکنی باشد که در صبا و پدیده درخشید و 
به همین خاطر با جدایی از تیم فوتبال ذوب آهن اصفهان بار 

دیگر به تیم سابق خود یعنی صبای قم ملحق شد.
اکبر صادقی فوتبال خود را از تیم فوتبال جوانان استقلال 
تهران آغاز کرده است و بعد از آن سابقه بازی کردن در تیم 
فوتبال رده سنی امید کوثر تهران زیر نظر علی دوستی مهر 
سرمربی سابق تیم ملی فوتبال رده سنی نوجوانان کشورمان 

را دارد.
خدمت  گذراندن  برای  تهران  کوثر  از  بعد  بازیکن  این 
سربازی به تیم فوتبال مقاومت تهران پیوست و با این فوتبال 
خود را ادامه داد تا اینکه برای بازی کردن در مسابقات لیگ 
دسته اول فوتبال باشگاه های کشور جام آزادگان به تیم فوتبال 
آلومینیوم هرمزگان اضافه شد و سپس به تیم فوتبال کاوه 

تهران پیوست.

معاوضه بیک زاده با صادقی؛

اکبر صادقی صبایی شد 
امیدهای ایران پررنگ تر از همیشه؛

یک استارت دیگر برای شکستن طلسم
وحید شمسایی:

بهترین زمان برای خداحافظی ام است



علمی و سلامت

علت بروز حساسیت
 پس از ترمیم دندان را می دانید؟ 

یک دندان پزشک بیان کرد: مصرف موادغذایی مایع و جامد خیلی گرم و خیلی سرد 
باعث بروز حساسیت و درد پس از ترمیم خواهد شد.

دکتر عبدالحمید ظفرمند در خصوص حساسیت های دندان پس از ترمیم گفت: اصولاً 
پرکردن دندان با هر نوع ماده ای احتمال بروز دردهای موقت را افزایش خواهد داد. 

وی ادامه داد: علت عدیده ی بروز حساسیت عدم تناسب خصوصیات مکانیکی مواد 
پرکردنی با بافت دندان است چرا که گاهی اوقات پرکردگی های نقره ای به خاطر ضعف 

تطابق این ماده به دندان موجب بروز حساسیت هایی پس از ترمیم می شود. 
این دندان پزشک تأکید کرد: این حساسیت ها موقتی بوده و پس از مدت کوتاهی برطرف 
خواهد شد اما در صورتی که حساسیت دندان طولانی شود احتمال بالا بودن سطح 
پرکردگی نیز در دندان وجود دارد که این حساسیت طولانی مدت همراه با درد خواهد بود.

 ظفرمند با بیان این که نوع دیگری از حساسیت ها در مورد ترمیم های عمیق دندان ها 
وجود دارند، افزود: این حساسیت ها بیشتر مورد توجه پرکردگی های نقره ای است لذا به 
بیماران توصیه می شود در حین پرکردگی های عمیق از موادغذایی جامد و مایع به صورت 

خیلی سرد و خیلی گرم خودداری می شود.
نحوه صحیح مراقبت از دندان ها در طی دوران بارداری 

وی افزود: مسواک زدن و استفاده از نخ دندان پس از مصرف مواد قندی در طی دوران 
بارداری اهمیت ویژه ای دارد.

دکتر عبدالحمید ظفرمند در خصوص مراقبت از دندان ها در طی دوران بارداری  گفت: 
در این مدت به توصیه اغلب پزشکان مصرف مواد قندی نیز افزایش می یابد در نتیجه این 
عوامل، زمینه ای برای بروز پوسیدگی ها در دوران بارداری است. لذا نوع و نحوه مصرف مواد 
قندی باید به نحوی در این دوره تنظیم شود که اثرات مخرب وارد شده به دندان و وضعیت 

لثه را به حداقل برساند. 
این دندان پزشک تصریح کرد: به دلیل تغییرات هورمونی در دوران بارداری لثه ها حساس 
می شوند همچنین ممکن است برجستگی یا تورم در قسمتی از بافت لثه خصوصاً از ماه 

سوم بارداری به بعد ایجاد می شود. 
وی افزود: حساسیت لثه ممکن است موجب شود تا خانم باردار به خوبی از مسواک یا نخ 
دندان استفاده نکند که در نتیجه پلاک میکروبی که عامل پوسیدگی است روی دندان ها 

باقی می ماند. 
 ظفرمند خاطرنشان کرد: مراجعه به پزشک به منظور کنترل وضعیت سلامت دندان ها 
بسیار ضروری است و درمان های ساده مثل جرم گیری و ترمیم بدون هیچ عارضه ای برای 

مادر و جنین در طی دوران بارداری قابل انجام است.

اگر دچار کم خونی هستید 
این مواد خوراکی را مصرف نکنید 

یک محقق طب سنتی اظهار کرد: خوردن بیش از حد چای سبز و لبنیات احتمال 
کم خونی خصوصاً در زنان را افزایش می دهد.

دکتر فاطمه جوادی در خصوص عوامل بروز کم خونی گفت: کاهش مصرف گوشت قرمز 
باعث بروز کم خونی در افراد می شود.

 وی با تأکید بر این که مشکل کم خونی در زنان بیش تر از مردان است، افزود: یکی از 
دلایلی که زنان نسبت به مردان بیشتر در معرض کم خونی قرار می گیرند دوره عادت 

ماهیانه است که برای جبران آن باید از مواد غذایی حاوی  آهن استفاده کرد. 
جوادی پیرامون علائم بروز کم خونی تصریح کرد: سردرد، سرگیجه، خواب زیاد، ریزش 
مو، خستگی و احساس ضعف در پاها از علائم ابتلا به کمبود آهن و کم خونی تلقی 

می شوند.
 وی با تأکید بر این که مصرف بیش از حد چای سبز که ماده قابل توجه  زنان جهت 
کاهش وزن محسوب می شود و در بیماری کم خونی مؤثر است، افزود: از آن جایی که 
بسیاری از زنان جهت کاهش و تسریع در روند کاهش وزن به چای سبز روی می آورند 

همین امر احتمال ابتلای آنها به کم خونی را افزایش می دهد.

سیگارکشیدن مادران
 مغز فرزندان را نشانه می گیرد 

یک متخصص زنان و زایمان  بیان کرد: مادران سیگاری آثار بسیار مخربی شامل 
اختلالات مغزی و هورمونی را برآینده فرزندان خود وارد می کنند.

زهرا سالاری با اشاره به این که سیگار کشیدن بانوان مغز فرزندان را نشانه می گیرد و آثار 
مخربی شامل اختلالات مغزی و هورمونی را بر آینده آنها وارد می کنند، اظهار کرد: مادرانی 
که بدون توجه به سلامت و آینده فرزندان خود سیگار می کشند غافل از این که آثار مخربی 
شامل اختلالات مغزی و هورمونی را بر آینده آنها وارد می کند، باعث کاهش ضریب هوشی، 

اختلالات مغزی و هورمونی، بلوغ زودرس و ناهنجاری های بسیاری می شوند. 
وی افزود: به طور معمول بلوغ زودرس بر اثر اختلالات مغزی و هورمونی در فرزندان بروز 

می کند. اما نمی توان گفت به طور مستقیم باعث بلوغ زودرس می شود. 
سالاری تصریح کرد: در خصوص سیگار کشیدن پدران تا لحظه بارداری مادر و در 
حالت جنینی خطری آنها را تهدید نمی کند زیرا مادر مانند سدی از سلامت جنین خود 
محافظت می کند اما پس از تولد سیگار کشیدن پدران نیز عاملی برای بروز اختلالات مغزی 

و هورمونی و یا کاهش ضریب هوش، بلوغ زودرس و ... است. 
این متخصص زنان و زایمان تأکید کرد: سیگار مادران در دوران بارداری عواقب بسیار 
خطرناکی را شامل محدودیت رشد جنین، فشارخون بارداری، جدا شدن جفت از جنین، 

ناهنجاری های مغزی و هورمونی جنین و... را به همراه دارد.
 وی افزود: ناراحتی های ریوی، حساسیت، ناراحتی های قلبی و عروقی، افزایش فشارخون، 
قند خون، روند مشکلات شناختی، روانی، کاهش ضریب هوش، زایمان زودرس، بلوغ 

زودرس از عوامل مهم ناشی از سیگار کشیدن مادران است.
 سالاری در پایان گفت: به طبع پس از تولد هر چه کودکان بیشتر در معرض دود سیگار 
قرار بگیرند بیشتر دچار اختلالات مغزی و هورمونی می شوند، مهمترین آن کاهش ضریب 

هوش و بلوغ زودرس است.

کمردرد دارید؟ 
ورزش های خوب و بد را بشناسید 

یک متخصص ارتوپدی و فوق تخصص زانو بیان کرد: برای افرادی که دچار عوارضی 
همچون کمردرد و زانو درد هستند، در انجام حرکات ورزشی محدودیت هایی وجود 

دارد.
حمید پدرام، ، با اشاره به کمردرد و زانودرد گفت: افرادی که دچار چنین اختلالاتی 
هستند در انجام حرکات ورزشی با محدودیت هایی مواجه هستند و این افراد باید دقت 

داشته باشند از حرکات ورزشی که باعث شدت درد در آنان می شود خودداری کنند.
 دکتر پدرام ادامه داد: حرکات ده گانه نرمشی پا زدن و راه رفتن در آب و شنا کردن 
و همچنین پیاده روی و دویدن در صورتی که باعث شدت درد نشود از جمله بهترین 

ورزش هایی است که این افراد می توانند انجام دهند.
 وی در ادامه افزود: به خصوص حرکات ورزشی که باعث افزایش قدرت عضلات شکمی و 
ستون فقرات می شوند در افرادی که دچار گودی کمر و کمردرد هستند بسیار مفید است 

و باعث کاهش درد آنان می شود. 
این پزشک در پایان خاطرنشان کرد: انجام این حرکات ورزشی 2 الی 3 بار در هفته به 
مدت حدود 1 ساعت و در صورت رعایت استانداردهای لازم ورزشی و نکات ذکر شده، 

می تواند برای این افراد مفید باشد.

داروهای ضدافسردگی 
سلامت بینایی تان را تهدید می کند 

یک اپتومتریست بیان کرد: داروهای ضدافسردگی که توسط بسیاری از افراد به مصرف 
می رسد عوارض متعددی را برای بینایی آنها در پی خواهد داشت.

دکتر محمد کی پور ا در خصوص عوارضی که قرص های ضد افسردگی برای بینایی ایجاد 
می کنند، گفت: عموماً استفاده و تجویز داروهای افسردگی به دلیل پیامدها و عواقب ویژه آی 
که در مصرف کنندگان ممکن است پدید آید از ضوابط خاصی برخوردار است. که از جمله 
آن می توان به عوارض چشمی و برخی اختلالات بینایی اشاره کرد که کسب آگاهی از 

چنین عوارضی برای مصرف کنندگان سودمند است. 
وی ادامه داد: زمانی که افراد اطلاعات کافی در این زمینه داشته باشند قطعاً از مصرف 

خودسرانه آن خودداری خواهند کرد.
 کی پور با بیان این که شایع ترین عارضه مرتبط با خوردن داروهای ضدافسردگی تاری 
دید و مشکل در انجام فعالیت چشمی است، تصریح کرد: مصرف چنین داروهایی در 
مطالعه و تمرکز اختلال ایجاد می کند به علاوه مطالعه در نور کم نیز با دشواری مفرط 

همراه خواهد بود.  
وی افزود: مشاهده ی خطوط یا فلوترها در میدان بینایی از سایر عوارض مصرف داروهای 

ضدافسردگی به شمار می روند.  
کی پور خاطرنشان کرد: انجام مراقبت های پزشکی در دوره ی درمانی ضرورت دارد چرا 
که برخی از مصرف کنندگان داروهای ضدافسردگی با شکایت های بینایی و به گمان بروز 

سردرد چشمی به مراقبین سلامت بینایی مراجعه می کنند.
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محققان دانشگاه گلاسکو به منظور ارتقای تصاویر ارائه شده دوربین های بلعیدنی برای 
شناسایی سرطان های گلو و روده، یک قرص ویدیویی جدید طراحی کرده اند که قادر به انتشار نور 
فلورسنت است و به دانشمندان کمک می کند تا تحلیل بهتری از تصاویر بدست آمده ارائه کنند.

سیستم های حسگر بسیار کوچک تعبیه شده درون قرصها که می توان آن ها را بلعید، چیز 
جدیدی نیست. تحقیقاتی در این زمینه در سال 2011 انجام شد و دستگاه مشابهی در سال 
2014 توانست تائیدیه سازمان غذا و داروی آمریکا را دریافت کند.اکنون تحقیقات محققان 
گلاسکو به بررسی امکان ارتقای این فناوری پرداخته و سیستمی تولید کرده اند که می تواند 
نور فلورسنت منتشر کند.راه حلهای کنونی بر انتشار نور مرئی در داخل بدن بیمار تکیه دارند و 
پزشکان باید در زمان تحلیل مشاهداتشان از قضاوت خود بهره ببرند. محققان به منظور ارتقای 
توانایی های این روش از یک روش تصویربرداری تک پیکسلی نیمه رسانا استفاده کرده و فناوری 
نور فلورسنت را درون یک قرص کوچک جا کردند که می تواند تا 14 ساعت در سیستم گوارشی 
باقی بماند.استفاده از نور فلورسنت تشخیص سرطان را بسیار ساده تر می کند زیرا می تواند بطور 
واضحی منابع غنی خونی را که از رشد تومور پشتیبانی می کنند،  تشخیص دهند. از این ویژگی 
همچنین می توان برای پیگیری پادتن های مرتبط با سرطان در سیستم های بیماران بهره برده 
و دقت تشخیص را بهبود بخشید.آزمایشات اولیه، مثبت نشان داده اند و محققان تائید کرده اند 
که قرص بخوبی عمل می کند. محققان قصد دارند توسعه این فناوری را ادامه داده و ادغام 

فناوری های جدید را برای ارتقای بیشتر تاثیرگذاری دستگاه بررسی کنند. 

تغییر ژنی که باعث ایستاده راه رفتن انسان شد

ساخت نانوتراشه ای که سرعت اینترنت را افزایش می دهد

نتایج مطالعات محققان کشور در درمان آنفلوآنزای خوکی
نتایج مطالعات پژوهشگران دانشگاه علوم پزشکی تهران با همکاری محققانی از سایر 
کشورها بر روی ویروس H1N1 و بیماری آنفلوآنزا نشان داد با توجه به بی اثر بودن داروهای 
ضد ویروسی بر روی این بیماری و کارکرد آنها صرفا در کاهش عوارض،  لازم است بر روی 

واکسیناسیون و پیشگیری از بروز این بیماری برنامه ریزی شود.
دکتر حسین خلیلی افوسی، استاد گروه فارماکوتراپی )داروسازی بالینی( دانشگاه علوم 
پزشکی تهران و مجری طرح، زمینه تحقیقاتی خود را در حوزه های بیماری های عفونی و 
مراقبت های ویژه دانست و افزود: در این راستا بیشتر مطالعات انجام شده در زمینه عفونت های 
مقاوم به آنتی بیوتیک، آنفلوآنزا، عفونت های ریوی و تغذیه در بیماران بستری در بخش 

مراقبت های ویژه متمرکز شده است.
وی مقاومت میکروبی را یکی از معضلات موجود در ایران و دنیا دانست و اظهار داشت: در 
سال 2011 از سوی سازمان بهداشت جهانی شعار »مقاومت میکروبی تهدید جهانی« انتخاب 
شد و هر چه زمان می گذرد وضعیت بدتری در خصوص مقاومت میکروبی در دنیا شاهد 

هستیم.
خلیلی، اضافه کرد: متاسفانه در حال حاضر با عفونت هایی مواجه می شویم که آنتی 
بیوتیک های مناسب برای آنها در اختیار نداریم؛ از این رو لازم است در حوزه »منطقی کردن 

مصرف آنتی بیوتیک ها« در جامعه و بیمارستان ها اقداماتی صورت گیرد.
وی با اشاره به میزان مصرف آنتی بیوتیک ها در کشور، یادآور شد: ایران در میان کشورهای 
دنیا جزء کشورهایی با مصرف بالای آنتی بیوتیک است به گونه ای که در آسیا پس از چین 
قرار دارد و این در صورتی است که چین با دارای بودن حدود دو میلیارد نفر جمعیت اولین 

کشور مصرف کننده آنتی بیوتیک در آسیا است.
این محقق اضافه کرد: ایران با دارا بودن 7۵ میلیون نفر جمعیت ۵ برابر کشورهای اروپایی 

آنتی بیوتیک مصرف می کند.
استاد گروه فارماکوتراپی دانشگاه علوم پزشکی تهران از اجرای مطالعاتی در زمینه کاهش 
مصرف آنتی بیوتیک ها در کشور خبر داد و خاطرنشان کرد: در حال حاضر وضعیت مقاومت 
میکروبی در کشور مناسب نیست و لازم است با تجویر صحیح آنتی بیوتیک ها روند مقاومت 

میکروبی را کند کنیم.

وی با تاکید بر این که روند مقاومت میکروبی را نمی توان متوقف کرد ولی می توان با 
اقداماتی شیب آن را کاهش داد، مطالعه بر روی آنفلوآنزای H1N1 )آنفلوآنزای خوکی( را از 
دیگر زمینه های تحقیقاتی خود ذکر کرد و ادامه داد: در این زمینه، مطالعات بین المللی را با 
مشارکت چندین کشور در زمینه علایم و روش های درمانی آنفلوآنزای H1N1 آغاز کردیم 

که اطلاعات قابل توجهی از آن به دست آمد.
خلیلی با اشاره به برخی از داده های این مطالعات، یادآور شد: نتایج این مطالعات نشان داد 
که پیشگیری از این بیماری بسیار مؤثرتر از درمان آن است؛ چرا که داروهای ضد ویروسی 
مانند »اوسلتامی ویر« که برای این بیماری تجویز می شود می تواند تا حدودی علایم بیمار 
آنفلوآنزا را کاهش دهد و برای درمان این بیماری نیاز است تا بر روی واکسیناسیون متمرکز 

شویم.
وی با تاکید بر این که عفونت های ویروسی درمان های موثری ندارند، خاطر نشان کرد: 

روش های درمانی استفاده شده در بیماری آنفلوآنزا بیشتر برای کاهش عوارض است.
دکتر حسین خلیلی افوسی در بیست و یکمین جشنواره تحقیقاتی علوم پزشکی رازی رتبه 

سوم گروه علوم بالینی و سلامت را کسب کرد.
 ویروس H1N1 نوع آنفولانزای تیپ A است که اولین بار در سال 1918 در آمریکا 
شناسایی شد. قدرت بیماری زایی این ویروس 3 برابر ویروس آنفولانزای معمولی و بیشترین 

شیوع آن در فصل سرد است. 
انتقال این بیماری از انسان به انسان است و معمولا قسمت فوقانی سیستم تنفسی را 

درگیر می کند. 
بنا بر گزارش سازمان بهداشت جهانی این بیماری در مرحله پاندمیک )همه گیری جهانی( 
و در فاز 6 است؛ به این معنی که جهان و تمام قاره ها درگیر بیماری آنفلوآنزای خوکی هستند 

و هیچ کشوری از این بیماری در امان نخواهد بود. 
افراد مسن 64 سال و بالاتر، کودکان با سن کمتر از ۵ سال، خانم های باردار، افراد با 
بیماری های مزمن و طولانی مدت مانند آسم، دیابت، برونشیت مزمن، بیماری های قلبی و 
ریوی و کسانی که به عللی مانند جراحی وسیع، شیمی درمانی مکانیزم دفاعی سیستم ایمنی 
بدن آنها در شرایط مساعدی قرار ندارند در معرض خطر بیماری آنفولانزای خوکی هستند. 

ارائه تصویر کامل از جریان خون بدن با 
فناوری جدید

دانشمندان دانشگاه واترلو فناوری جدیدی را توسعه داده اند که می تواند تصویری کامل از 
جریان خون در بدن را ارائه کند.

 تکنیک تصویربرداری به پیگیری جریان خون در سراسر بدن پرداخته و این کار را بدون نیاز 
به تماس با پوست انجام می دهد. این دستاورد می تواند ابزاری مفید در درمان همه بیماران از 

قربانیان سوختگی گرفته تا سالمندان ارائه  کند.
این دستگاه به ادعای سازندگان، نخستین سیستم سیار با قابلیت نظارت بر جریان خون بیمار 

در نقاط مختلف شریانی در یک زمان است.
این سیستم از یک شیوه غیرتهاجمی مبتنی بر نور برای پیگیری فعالیت های قلبی عروقی 

موسوم به فوتوپلتیسموگرافی)PPG( استفاده می کند.
روش فوق، از دهه 1930 در حال انجام بوده و تغییرات در شدت نور ناشی از تغییرات حجم 
موضعی خون را ارزیابی می کند؛ اما از آنجایی که این شیوه نیازمند مجاورت نزدیک به پوست 

است، کاربرد آن بیشتر به نظارت کوتاه مدت در زمان استراحت محدود شده است.
محققان به دنبال اعمال فوتوپلتیسموگرافی برای نظارت از مسافت بیشتر بودند که نیازمند 
طراحی سیستمی کاملا جدید با هدف کشیدن شکل موج همودینامیک )فشار خون( بدون 

تماس با پوست بود.
این کار بر فناوری تصویربرداری کدگذاری شده همودینامیک تکیه داشته که در اصل به 
عنوان آرایه ای از حسگرهای مجازی برای اندازه گیری جریان خون از بخشهای خاص بدن 

کار می کند.
خوانش های بدست آمده از نقاط مختلف ضربان به یک رایانه منتقل می شود تا گردش خون 
فرد بطور مداوم مورد نظارت قرار بگیرد. با تصویربرداری از کل بدن و حتی بیماران مختلف بطور 
همزمان، سیستم می تواند شیوه های نظارت پیشرفته جدید را که پیش از این ممکن نبود، 
محقق سازد.به گفته محققان، آزمایشات برای نخستین بار نشان داد که نظارت از راه دور بدون 

تماس ضربان قلب با استفاده از تصویربرداری فوتوپلتیسموگرافی ممکن است. 

قرصی که از سرطان فیلمبرداری می کند

پژوهشگران دانشگاه استنفورد یک تغییر در بیان ژن بین 
انسان ها و پستانداران را شناسایی کرده اند که می تواند به 

ایستاده راه رفتن ما کمک کند.
این تیم یک بیان ژن را با مطالعه یک ماهی کوچک به نام 
آبنوس سه خاره کشف کردند که ساختارهای اسکلتی آن به 
صورت کاملا متفاوتی برای مطابقت با محیط در سراسر جهان 

تکامل یافته است.
دیوید کینگزلی، استاد زیست شناسی تکوینی در استنفورد 
اظهار کرد: واضح است که افزایش سرعت ژن می تواند به 
تغییرات قابل توجهی هم در ساختار اسکلتی سه خاره و هم 

در توسعه اندام عقبی انسان ها و پستانداران منجر شود.
وی افزود: این تغییر به احتمال زیاد بخشی از همین دلیل 

است که ساختار پاهای ما را از پاهایی شبیه به یک شامپانزه 
به ساختار تحمل وزن تکامل داده و به ما اجازه می دهد تا بر 

روی دو پا راه برویم.
در   HudsonAlpha بیوتکنولوژی موسسه  محققان 
هانتسویل آلاباما، همراه با تیم تحقیقاتی دانشگاه استنفورد 
زره  اندازه صفحه  کنترل  مسؤول  که  ژنوم  از  محدوده ای 

استخوان است را مورد بررسی قرار دادند.
از  در 11 جفت  موجود  تفاوت  بررسی  به  آنها سپس 
ماهی دریایی و آب شیرین با اندازه های صفحه زره متفاوت 

پرداختند.
آنها یک منطقه که شامل ژنی برای عضو خانواده پروتئینی 
 homed GDF6 ریخت شناسی ژنتیک استخوان به نام

است را مورد بررسی قرار دادند. 
با توجه به تغییرات در توالی تنظیمی دی ان ای در نزدیکی 
از  بالاتری  سطوح  دارای  خاره  سه  آبنوس های  ژن،  این 
GDF6 بودند، در حالی که اقوام آنها که در آب شور زندگی 

می کردند بیان ژن کمتری داشتند.
کینگزلی و همکارانش از این که تغییرات در سطوح بیان 
GDF6 ممکن است با تغییرات اسکلتی مهم در طول تکامل 

انسان در ارتباط باشد، شگفت زده شدند.
 کینگزلی در یک مقاله که در مجله Cell منتشر شده 
اظهار کرد: این پروتئین های ریخت شناسی ژنتیکی استخوان 
، سیگنال های قوی برای رشد استخوان و غضروف در تمام 

انواع حیوانات هستند.

محققان کانادایی موفق به ساخت نانوتراشه ای شده اند که استفاده از آن می تواند سرعت 
استفاده از اینترنت را افزایش دهد. این تراشه حاوی فیلترهای قابل تنظیمی است که امکان 

کار در فرکانس های مختلف را فراهم می سازد.
 طی یک دهه گذشته، مقدار اطلاعاتی که از شبکه اینترنت عبور می کند به شدت افزایش 
یافته است. تماشای تلویزیون، فیلم و آپلود تصاویر به شبکه های اجتماعی یکی از دلایل این 

افزایش داده های عبوری از شبکه اینترنت است.
در حال حاضر قطعات نوری مورد استفاده در سیستم های رایج موجب شده تا امکان افزایش 
سرعت اینترنت محدود باشد. اخیراً محققان کانادایی دانشگاه لاول موفق به طراحی و ساخت 
نوعی فیلتر قابل تنظیم شده اند که می تواند مصرف انرژی و هزینه را در این صنعت کاهش 

دهد. فیلترهای قابل تنظیم از جمله اجزاء بسیار مهم در شبکه های نوری با ظرفیت بالا هستند.
این ابزار جدید با وجود ابعاد و هزینه بسیار کم، عملکرد بالایی دارد. این فیلتر که برای نصب 
روی تراشه ساخته شده، دارای بالاترین پهنای باندی است که تاکنون صنعت ساخت تراشه با 
آن روبرو شده  است. قابل تنظیم بودن این فیلتر و پهنای بالای فضای کاری آن موجب شده 
تا این فیلتر بتواند برای تقاضاهای داده های مختلف مورد استفاده قرار گیرد. علاوه براین، این 
فیلتر قادر است در فرکانس های مختلف کار کند و عملکرد بالایی در این فرکانس ها داشته 
باشد. وی می گوید: »جالب ترین جنبه این فناوری آن است که می توان آن را روی تراشه های 
فتونیک سیلیکونی ایجاد کرد. در واقع این فناوری قابل استفاده روی سیستم های فعلی است. 
در مقایسه با شبکه های رایج که همه منابع نوری ثابت روی تراشه قرار دارند، این ابزار کاملًا 

انعطاف پذیر بوده و می تواند چندصد برابر بیشتر اطلاعات جابه جا کند.«
شبکه های انعطاف پذیر نیازمند فیلترهای قابل تنظیم هستند. فیلتر، یک کانال ارتباطی را از 
دیگر بخش ها جدا می کند و به مصرف کننده اجازه می دهد تا فرکانس و پهنای باند مورد نظر 

خود را انتخاب کرده و تغییر دهد.
در ساخت این فیلتر از نانوساختارهایی استفاده شده  است که قادر به جدا کردن فرکانس های 
مختلف نور از یکدیگر هستند. تنظیم این فیلتر تنها با یک میکروگرم  کننده روی تراشه 

سیلیکون انجام می شود که دمای منطقه ای تراشه را کنترل می کند.
این تراشه قادر به انتقال حجم عظیمی از داده در هر بار کار است و براساس نیاز کاربر 
قادر به تغییر است. ابعاد این تراشه که روی پلت فرم مجتمع نانوفتونیک ساخته شده بسیار 

کوچک است. 

اهمیت جا باز کردن 
برای روغن زیتون در آشپزخانه

  بهتر است در روغن های مصرفی و خوراکی تان جایی برای روغن زیتون باز کنید و از 
خاصیت های مفید آن استفاده کنید و سلامتی بدنتان را با آن تضمین کنید در ادامه بیشتر 

به خواص روغن زیتون اشاره می کنیم
محافظی در برابر دیابت و بیماری قلبی

روغن زیتون احتمال ابتلا به دیابت نوع 2 را کاهش می  دهد. تجویز رژیم غذایی کم 
چربی برای جلوگیری از ابتلا به بیماری  هایی از جمله بیماری قلبی و دیابت از قدیم متداول 
بوده است. در حالیکه مطالعات اخیر نشان داده است که رژیم  های غذایی پرچرب ممکن 
است خطر ابتلا به بیماری  هایی همچون سرطان و دیابت را افزایش دهد نتایج پربارتری 
مشهود است که نوع چربی از مقدار چربی در  این امر مهمتر است. چربی  های تک زنجیره  ای 
اشباع نشده همانند چربی  های موجود در روغن زیتون مغزها و دانه  ها ما را از خطر ابتلا به 
بیماری  های مزمن محافظت می  کنند. براساس نتایج منتشر شده یک مطالعه در ژورنال 
دیابت. رژیم غذایی مدیترانه  ای سرشار از روغن زیتون در مقایسه با یک رژیم غذایی کم 
چربی تقریبا تا ۵0 درصد خطر ابتلا به دیابت نوع 2 را کاهش می  دهد. تیپ 2 دیابت 
معمول ترین و قابل پیشگیری ترین شکل بیماری دیابت است. روغن زیتون ممکن است 

باعث پیشگیری از ابتلا به سکته  های مغزی شود.
روغن زیتون قلب را جوان نگه می  دارد

 این یک واقعیت غیر قابل انکار است که با افزایش سن قلب ما هم دچار سالخوردگی 
می  شود. عروق قلبی به خوبی قبل عمل نمی کنند و باعث بروز مشکلاتی در سلامت ما 
می  شوند. البته در یک مطالعه  ای که اخیرا صورت گرفته است دانشمندان اسپانیایی کشف 
کردند که یک رژیم غذایی غنی از روغن زیتون یا دیگر چربی  های تک زنجیره  ای غیراشباع 
می  تواند باعث بهبود عملکرد شریانی قلب سالخوردگان گردد. روغن زیتون با پوکی 
استخوان مبارزه می  کند: از آنجا که در پژوهش  های صورت گرفته مصرف مکمل  های 
حاوی روغن زیتون اثر مثبتی بر روی ضخامت استخوان در بیماری پوکی استخوان داشته 
است دانشمندان چنین دریافتند که اگرچه روغن زیتون تنها راه حل مبارزه با پوکی 
استخوان پس از یائسگی به حساب نمی  آید اما در درمان های آتی   این بیماری گزینه مناسبی 

بشمار می  رود.
روغن زیتون مانع افسردگی

 مطالب زیادی در مورد تاثیرات مثبت رژیم غذایی مدیترانه  ای و استفاده از روغن زیتون 
برسلامت جسمانی دیده می  شود. اما فواید سلامت روانی آنها کدام است؟ بر اساس تحقیقات 
انجام شده در دانشگاه اسپانیا یک رژیم غذایی سرشار از روغن زیتون می  تواند از بروز 

بیماری های روحی روانی جلوگیری بعمل آورد.
کمک به پیشگیری از ابتلا به سرطان پوست

مطالعه اخیر دیگری نشان داده است که مصرف روغن زیتون غنی از آنتی اکسیدان  ها 
بهمراه دیگر ترکیبات موجود در رژیم غذایی مدیترانه  ای ممکن است منجر به پیشگیری از 

ابتلا به بیماری ملانوم بدخیم پوستی می گردد.
رژیم غذایی مدیترانه  ای و سندروم متابولیک: بر اساس تحقیقات دانشمندان 
سندروم متابولیک همراه با چاقی اپیدمی، باعث مسموم شدن متابولیسم بدن و متابولیسم 
مسموم بدنی به نوبه خود دیابت نوع 2، حملات قلبی، سکته  ها یا مرگ ناگهانی را بوجود 
می  آورد. اما رژیم غذایی مدیترانه  ای حاوی روغن زیتون، مصرف روزانه میوه  ها، سبزیجات و 
غلات سبوس دار، محصولات لبنی کم چرب، مصرف هفتگی ماهی و پرندگان، حبوبات و به 
میزان کمتری گوشت قرمز می  تواند کاهش خطر ابتلا به بیماری سندروم متابولیک را بهمراه 
داشته باشد. روغن زیتون ابتلا به سرطان سینه را کاهش می  دهد: بد نیست بدانیم 
در حالیکه برخی چربی ها بطور مستقیم به شیوع بیشتر برخی سرطان ها کمک می  کنند، 
بعضی دیگر می  توانند حتی نقش حفاظتی در برابر پیشرفت  این تومور ها داشته باشند مانند 
روغن زیتون بکر که حاوی اسید اولئیک. یک اسید چرب غیر اشباع تک زنجیره  ای و حاوی 
آنتی اکسیدان  های فراوانی است. مصرف متوسط و منظم روغن زیتون از ویزگی  های رژیم 
غذایی مدیترانه  ای است که نتایج آن در کاهش بروز سرطان از جمله سرطان سینه و نقش 
محافظتی در برابر بیماری  های قلبی-عروقی دیده شده است. چاقی: گرچه از نظر کالری 
بالا می باشد، روغن زیتون نشان داده شده که به کاهش چاقی کمک می کند یا از چاقی 
جلوگیری می کند. آرتریت روماتوئید: گرچه هنوز دلایل به قدر کافی روشن نیست، اما 
مطالعات اخیر ثابت کرده اند که مردم با غذای حاوی سطوح مختلف روغن زیتون کمتر 

دچار  این بیماری می شوند.
پوکی استخوان: به نظر می رسد مصرف بالایی از روغن زیتون کلسیم و مواد معدنی 

استخوانی را بهبود می  دهد.

  روزهای سرد و کوتاه زمستان بسیاری از ما را غمگین 
می کند. رنگ خاکستری و سرد زمستان برای همه ما چالشی 
به حساب می آید. اما تنها هوای سرد بیرون نیست که باعث 
می شود زمستان ها حالتان خوب نباشد. عادات بدی نیز در 
این میان هستند که با سرد شدن هوا خود را نشان می دهند 
و به هرچه تیره و تار شدن این فصل برای بعضی از ما کمک 
می کند. در ادامه این عادات را برایتان توضیح خواهم داد و 
همچنین کمکتان می کنم بهتر و شادتر بتوانید این فصل زیبا 

را سپری کنید.
اجتناب از ورزش

ورزش یکی از کاهش دهنده های قوی استرس است و 
متخصصان می گویند ورزش می تواند علائم افسردگی و 
اضطراب را نیز التیام ببخشد. اما حتی کسانی که معتاد به 
دویدن و به باشگاه رفتن هستند هم ممکن است با شروع 
فصل سرد و خاکستری زمستان تمایلشان به بیرون رفتن و 
ورزش کردن را از دست بدهند. اما چطور می توان با این 
وضعیت همچنان روتین ورزشی که قبلا داشتیم را ادامه 
دهیم؟ یوگا می تواند از نظر جسمی و روحی بسیار کمکتان 
کند، حتی ثابت شده که این ورزش به کاهش افسردگی و 
اضطراب نیز کمک می کند. همچنین با رعایت نکات ورزش 
کنید، چون  ورزش  توانید  می  هم  بیرون  سرد  هوای  در 
تحقیقات نشان داده ورزش در هوای سرد باعث می شود 

بیشتر کالری بسوزانید.
از ضد آفتاب استفاده نمی کنید

اگر در فصل سرما مرتب بیرون می روید، در واقع کار بسیار 
خوبی می کنید، اما فراموش نکنید که خورشید همیشه 
سر جای خود هست و ممکن است بر اثر آن دچار آفتاب 
سوختگی شوید. متخصصان می گویند حتی در روزهای ابری 
نیز بهتر است یک لایه سبک از ضد آفتاب را استفاده کنید. 
اگر از فرصت بدست آمده از بارش برف استفاده می کنید و به 
پیست های اسکی می روید باید بیش از هر وقت دیگر هوشیار 
باشید و ضد آفتاب روی پوستتان استفاده کنید. هر وقت برف 
می بارد، آفتاب این فرصت را دارد تا دوباره روی پوست صورت 
بازتاب داشته باشد. پس ضد آفتاب را همیشه جایی قرار دهید 
که در دیدتان باشد و سردی هوا باعث نشود استفاده از آن را 
 D فراموش کنید. از آنجا که ضد آفتاب مانع جذب ویتامین
توسط پوست می شود، هفته ای 10 تا 1۵ دقیقه در معرض 

نور آفتاب بودن بدون ضد آفتاب برای جبران کافیست.
. خواب بیش از حد

روتین خواب همیشه باید یکسان باشد و با فصل تنظیم 
نشود. متخصصان 7 تا 8 ساعت خواب را توصیه می کنند. 
بیش از حد ماندن در جای گرم و نرمتان بیشتر از اینکه 
نفع داشته باشد برایتان ضرر دارد. خواب بیش از حد خطر 
افسردگی را بالا می برد. همچنین تحقیقات نشان داده خواب 
بیش از 8 ساعت می تواند خطر سکته مغزی، اضافه وزن و 

ابتلا به دیابت نوع 2 را افزایش دهد.
افراط در استفاده از غذاهای راحت

گاهی غذا برای راحتی استفاده می شود، می خوریم تا 
احساس گرما کنیم. با اینکه استفاده از چنین غذاهایی شاید 
بتواند مقداری از کسل کنندگی زمستان بکاهد اما استفاده 
با  بیش از حد باعث می شود احساس تنبلی کنید.بدن 
کربوهیدرات های ساده مانند قند رفتار می کند، خیلی سریع 
هضم و سپس جذبشان می کند. قند خون بالا می رود و 
بدن برای مهار گلوکز های اضافی انسولین ترشح می کند که 
منجر به کاهش انرژی می شود. سعی کنید به جای استفاده 
از کربوهیدرات هایی که باعث خستگی می شوند جایگزینی 
دیگر انتخاب کنید. برای مثال از پاستا سبوس دار استفاده 
کنید که از نوع تصفیه شده خود پروتئین و فیبر بیشتری 

دارد. استفاده از انواع سوپ نیز هیچ مانعی ندارد به شرط اینکه 
سبزیجات سرشار از مواد مغذی نیز داشته باشد.

دوش آب گرم طولانی مدت
فقط صبح ها و شب های سرد زمستانی هستند که تمایل 
به بیشتر ماندن در حمام آب گرم را بیشتر می کنند. بخار و 
آب گرم شاید در همان لحظه احساس رضایت ایجاد کنند 
اما زیاد ماندن در چنین فضایی باعث خشک شدن و آسیب 
رسیدن به پوست می شود. این خشکی باعث خارش و 
ناراحتی است. به جای آب خیلی گرم از آب ولرم استفاده 
کنید و وقتی از حمام بیرون آمدید با حوله آرام خیسی پوست 
را بگیرید، سپس تا زمانی که پوست هنوز مرطوب است روی 
آن مرطوب کننده بزنید. با این کار دیگر آب با چکه کردن 

رطوبت را از روی پوست نمی برد.
به اندازه کافی پوستتان را مرطوب نمی کنید

نیز استفاده نکنید، پوست  از دوش آب گرم  حتی اگر 
همچنان با خشکی درگیر است و اگر مرطوب کننده استفاده 
نکنید پوستتان دچار خارش می شود. هوای بیرون سرد است، 
هوای داخل خانه نیز مثل کویر خشک، دست ها را نیز برای 
جلوگیری از سرما خوردگی باید مرتب بشویید، پس پوست به 
شدت مورد تهاجم خشکی است. پس از هر بار شستن دست 
ها یا دوش گرفتن از کرم های مرطوب کننده استفاده کنید و 

البته در استفاده ی آنها کم هم نگذارید.
بالا بردن گرما

گاهی در زمستان پیش می آید که دوست دارید در معرض 
فضایی بیش از حد گرم قرار بگیرید، حالا چه خانه باشد چه 
اداره. در معرض هوای گرم قرار گرفتن آن هم در سرمای 
زمستان حس خوبی دارد، اما این منبع گرما پیامدهایی نیز 
با خود به همراه دارد. هر بار که دما را بالا می برید، هوا نیز 
شروع به خشک شدن می کند و همین امر باعث از بین 
رفتن رطوبت روی پوست نیز می شود. مسیر بینی و گلو نیز 
خشک می شود و احساس بدی را در پی خواهد داشت. از 
آنجایی که نمی توان دمای خاصی را به عنوان دمای مناسب 
در نظر گرفت بهتر است به پوست خود توجه کنید. اگر پوست 
خشک شد و یا شروع به ترک خوردن کرد پس باید دما را 
پایین بیاورید. استفاده از دستگاه بخور نیز می تواند به هوا 

رطوبت اضافه کند.
به اندازه کافی آب نمی نوشید

چون هوا سرد شده دلیل نمی شود که کم آب بنوشید. 
تامین آب بدن در زمستان نیز بسیار مهم است. و ممکن است 
درست متوجه کم آب شدن بدن نشوید. تحقیقات نشان داده 
انسان با قرار گرفتن در معرض هوای سرد تا 40 درصد کمتر 
احساس تشنگی می کند، چه در حال استراحت چه در حال 
ورزش. دلیلش چیست؟ بدن بیشتر می خواهد گرم بماند تا 
اینکه به دنبال آب باشد. سعی کنید علاوه بر نوشیدن آب در 

طول روز میوه و سبزیجات سرشار از آب نیز میل کنید.
از دست های خود محافظت نمی کنید

در طول فصل سرما حتی اگر دستکش هم به دست داشته 
باشید برای برداشتن فنجان، جواب دادن گوشی و یا هر چیز 
دیگری مجبورید دستکش خود را در بیاورید. با در آوردن 
دستکش در معرض آسیب سرما قرار می گیرید. تغییزات 
ناگهانی دما، چه گرم چه سرد، می تواند در کسانی که مستعد 
به اگزما هستند موجب شعله ور شدن این مشکل شود. 
بسیاری از مردم در زمستان دچار اگزما دست ها می شوند. 
پس سعی کنید پوست دستها را مرطوب کنید و برای مدت 

زمان طولانی دستکش ها را درنیاورید.
استفاده نکردن از میوه ها و سبزیجات

درست است میوه ها و سبزیجات زمستانی در مقایسه با بهار 
و تابستان زرق و برق کمتری دارند، اما دلیل نمی شود که کل 
زمستان را از کربوهیدرات و چربی استفاده کنید. برنامه غذایی 
که در آن از میوه و سبزیجات استفاده شود کمک می کند 
وزنتان را کنترل کنید، انرژی تان را حفظ کنید و همچنین در 
مقابل بیماری های فصل سرما مانند سرما خوردگی و آنفولانزا 
بدن را محافظت می کند. اگر هم سبزیجات زمستانی کسلتان 
کرده می توانید از موارد کنسرو شده یا منجمد شده استفاده 

کنید.
زیاده روی در مصرف قند

میل مردم به استفاده از کیک و غذاهای راحتی شیرین در 
زمستان بالا می رود. این مورد با میل به نشستن در فضای 
گرم و نرم خانه در ارتباط است. علاوه بر کیک غذاهای گرمی 
مانند فرنی نیز می توانند برایمان دردسر ساز شوند. البته اگر 
برای خود درست برنامه ریزی کنیم حتما لازم نیست به خود 
محرومیت بدهیم. می توانیم در اندازه های درست از تمام این 
موارد لذت ببریم. خوردن بیش از حد مواد غذایی شیرین 
ممکن است موقتا به بهبود خلق و خو کمک کند اما این بالا 
رفتن پایین آمدنی شدیدتر را به همراه خود دارد. با مدیریت 
نوع وعده ها و میان وعده می توانید این مشکل را هم حل 

کنید.
جا انداختن وعده های غذایی

جا انداختن وعده ها یکی از اشتباهات شایعی است که این 
روزها بسیاری از مردم دچارش می شوند. این کار تنها باعث 
کاهش قند خون و احساس خستگی می شود. این حالات 
را با افسردگی زمستانی جمع کنید و ببینید چه وضعیت 
وحشتناکی پیش می آید. صبحانه و نهار خود را درست میل 
کنید تا برای شام کنترل بیشتری روی غذا خوردنتان داشته 
باشید. همچنین رفتن به یک میهمانی نیز دلیل مناسبی برای 
جا انداختن وعده ها نیست. برای چنین مناسباتی باید از قبل 
برنامه ریزی کنید تا بتوانید تا جای ممکن در حد طبیعی 

غذا میل کنید.

عادت مخرب سلامتی در فصول سرد سال
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اجتماعی 6

عملیات کربلای پنج
جلوه باشکوه همدلی و مقاومت

عملیات کربلای پنج یکی از بزرگترین و پیچیده ترین 
عملیات های رزمندگان اسلام در دوران دفاع مقدس بود 
که جلوه باشکوهی از خودگذشتگی، همدلی و مقاومت تا 

حصول پیروزی را با زیبایی تمام به نمایش گذاشت.
دشمن بعثی که از موفقیت خود در عملیات کربلای چهار سرمست بود، مطلقا تصور 
نمی کرد که رزمندگان اسلام پس از دو هفته، مجددا قوای خود را بازسازی نموده و تا 

آن سوی شلمچه و پشت دروازه های بصره پیشروی کنند و دنیا را در حیرت فروبرند.
عملیات غرورآفرین کربلای پنج، شمارش معکوسی برای پایان هیمنه پوشالی دشمن و 
حامیان مستکبر او بود و عبور از استحکامات گسترده و موانع پیچیده ایذایی دشمن بعثی 
در منطقه نشان داد که رزمندگان اسلام با اتکال به قدرت لایزال الهی و عشق به رهبر و 
مراد خویش، همواره در انجام تکلیف، پیشرو و ثابت قدم هستند؛ این عملیات همچنین 
پیام ایثار و مقاومت تا نیل به پیروزی را به سرتاسر جهان اعلام کرد، مقاومتی که نشان داد 
می توان از انواع مختلف موانع فریبنده و پیچیده  دشمن در دریای متلاطم جنگ نرم، 

گذشت و به فتح الفتوح و ساحل امن و امان رسید.
دشمن بعثی عراق پس از عملیات کربلای چهار، تبلیغات گسترده اي را با عنوان 
شکست آن عملیات آغاز کرده بود و با تشدید حملات هوایي و ادامه جنگ شهرها و 
تلاش براي بازپس گیري فاو، سعي می کرد موازنه قوا را به طور کامل به نفع خود 
تغییر دهد؛ لذا فرماندهان سپاه اسلام بخصوص فرماندهان دلاور لشکر خط شکن 17 
امام علی بن ابی طالب)ع(، بلافاصله بر آن شدند تا با استفاده از غفلت و سرمستی دشمن، 
عملیات دیگري را در همان منطقه طراحي و اجرا کنند، زیرا شناسایي ها و آماده سازي 
منطقه شلمچه انجام شده بود و عمده نیروها و تجهیزات هنوز دست نخورده و پاي کار 
بودند ضمن آنکه دشمن هم تصور مي کرد که جمهوري اسلامي در کوتاه مدت، قادر به 
انجام عملیات بزرگ دیگری در این منطقه نخواهد بود. بنابراین اجرای عملیات کربلای 

پنج، قطعا غافلگیري دشمن را در پی داشت.
به هر حال، عملیات کربلای پنج که در شامگاه 19 دی 6۵ با رمز مقدس "یا زهرا)س(" 
در شلمچه و شرق بصره آغاز و به مدت 1۵ روز نیز ادامه داشت، به تعبیر کارشناسان 
نظامی، از پیچیده ترین و گسترده ترین عملیات های رزمندگان اسلام بود که حماسه 

ماندگار مقاومت و ایثار، در آن به زیبایی متجلی شد.
در بیست و نهمین سالگرد عملیات افتخارآفرین کربلای پنج، یاد و خاطره شهدای عزیز 
آن عملیات بزرگ بخصوص سرداران شهید جواد عابدی، علی اسکندری، احمد کریمی و ... 
نیز ایثار و فداکاری فرماندهان و رزمندگان دلاور و سایر نیروهای مسلح ایثارگر و جهادگران 

پرتلاش را گرامی می داریم و به ارواح قدسی شهدای والامقام درود می فرستیم.
مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم

سبب شناسي گرایش به مواد مخدر
 درجوانان ونوجوانان

 گرایش به مواد مخدر امروزه به صورت  یک مشکل جدي 
در سطح کشور وبه تبع آن دراستان مقدس قم نیزمطرح مي 
باشد ودرمورد سبب شناسي گرایش به مصرف مواد مخدر نظریه هاي مختلفي بیان شده 
است اما هیچ یک از این نظریه ها به تنهایي نمي تواند علت مصرف مواد مخدر دریک 

فرد را تشریح نماید.
 دراغلب موارد مجموعه اي از عوامل درایجاد مشکل نقش دارند لیکن درهرشرایط 
فرهنگي واجتماعي خاص ودرهرفرد برخي از عوامل نقش بارزتري را درمورد سبب شناسي 

گرایش به مواد مخدر ایفا مي کند. 
اداره برآورد معاونت اجتماعي فرماندهي انتظامي استان قم ضمن انجام گزارش اجتماعي 
وتهیه مطالعه موردي با موضوع شبب شناسس گرایش افراد به مصرف موادمخدر درشهر 
قم به نتایج قابل تاملي رسیده که درج این مطالب براي آگاهي کلیه اقشار جامعه درنشریات 

وسایتها ضروري ومفید مي باشد. 
دربررسي انجام شده از آمار دستگیري شدگان به مواد مخدر وهمچنین مصاحبه از 
معتادیني که درکمپ هاي ترک اعتیاد بصور اختیاري درحال گذراندن مراحل درمان 
بودند مهمترین علل شروع اولین مصرف مواد مخدر را حضور درجمع دوستاني که باآنها 
اوقات فراغت خود را مي گذراندن ودسترس بودن مواد براي آنها  اعلام نموده اند که غالباً 
بیشتر آمارگرایش به مواد معتادین ازاین طریق بوده است .   درسنین نوجواني وجواني 
زماني که همه آنها داراي ویژگیهاي رفتاري  خودمحورهستند)یعني همه چیزرادرخدمت 
خود مي دانند وهیچ چیزي نمي تواند به آنها آسیب برساند(احساس استقلال وبزرگي 
مي کنند وازطرفي ارتباط خودرا با خانواده کمتر مي کنند وبیشترین زمان واوقات فراغت 
را با دوستان ودرگروه دوستان مي گذرانند .  حال چنانچه دربین دوستان فردي که 
ازیک خانواده ناهنجاروضمینه اعتیاد خانوادگي وجود داشته باشد، این همسال مبتلابه 
اعتیاد، براي گرفتن تایید رفتارخوداز دوستان آنها را با خود همراه مي کندوهرچه پیوند 
افراد با خانواده ،مدرسه واجتماع سالم کمتر باشد درنتیجه پیوند با این گروها بیشتر 

مي گرددوشروع به مصرف موادمخدر مي کندتا با دوستان دیگر همراه گردد .
 نتیچه گیري : 

دربحث کاهش وپیشگیري از گرایش نوجوانان وجوانان به مصرف موادمخدر،مهمترین 
عامل  کنترل ونظارت مستمر خانواده ها به صورت مستقیم وغیر مستقیم بردوستان 
وهمبازیهاي فرزندشان مي باشد.  همانطور که والدین جهت خوشبختي وسعادت 
فرزندانشان از راحتي وآسایش خود وقت صرف مي کنند وبه انجام امورات اقتصادي 
ومادي زندگي مي پردازند تا ازلحاظ مالي خانواده دررفاه باشد مي بایست براي تربیت 
فرزند ان ،کنترل ونظارت بررفتارها،نوع انتخاب دوستان خصوصاً از سنین ده سالگي به بعد 
بویژه بصور نامحسوس وغیر مستقیم رفتار فرزندان را کنترل کنیم تا از آلودگي آنها درگروه 

دوستان ناباب پیشگیري بعمل آید .
رئیس اداره برآورد اجتماعي معاونت اجتماعي فرماندهي انتظامي استان قم

رئیس سازمان ثبت احوال:

ارائه شناسنامه و کارت ملی برای شرکت در 
انتخابات ضروری است

رئیس سازمان ثبت احوال کشور گفت: برای شرکت در انتخابات، افراد نیازمند ارائه کارت 
ملی و شناسنامه هستند و کسانی که کارت ملی ندارند و 18 سال آنها تمام شده، برای 
دریافت کارت هوشمند ملی اقدام کنند.  سیدعلیرضا آوایی در پانزدهمین جلسه ستاد 
انتخابات کشور با حضور رئیس، اعضای ستاد انتخابات کشور و مدیران کل ثبت احوال 
استان ها در سازمان ثبت احوال کشور افزود: از تمام ظرفیت های موجود برای برگزاری 

انتخابات خوب و سالم با انجام وظایف قانونی استفاده کنیم.
  انتخابات امری حیاتی و حیثیتی است

وی با بیان اینکه انتخابات برای کشور، نظام و وزارت کشور بسیار امری حساس، مهم، 
حیاتی و حیثیتی است، ابراز امیدواری کرد، با یک کار بسیار قوی، جدی و ممتاز یکی 
از بهترین صحنه های قدرت نظام به نمایش گذاشته شود. رئیس سازمان ثبت احوال از 
مدیران کل ثبت احوال استان ها خواست تا در ایام انتخابات در دسترس مسئولان و مردم 
باشند تا کسی به علت نداشتن مدارک هویتی از رای دادن محروم نشود. آوایی همچنین 
خواستار تعامل و همراهی مدیران کل ثبت احوال استان ها با فرماندارن و بخشداران شد 
تا با یاری همدیگر صحنه ای دیگر از تعامل و عزت نظام و مردم به نمایش گذاشته شود. 

 کمتر از 3 میلیون نفر کارت ملی ندارند 
وی با بیان اینکه کمتر از سه میلیون نفر در کشور کارت ملی ندارند، گفت: تاکنون در 
چندین مرحله در اطلاعیه های مختلف از این افراد دعوت کرده ایم که برای دریافت 
کارت هوشمند اقدام کنند و تاکنون 200 هزار نفر از این افراد مراجعه کرده اند. آوایی از 
تسهیل در صدور کارت هوشمند ملی برای متقاضیان فاقد کارت ملی خبر داد و اظهار 
داشت: با توجه به اینکه صدور عادی کارت هوشمند زمان طولانی نیاز دارد، بر اساس برنامه 
ریزی های انجام شده، قصد داریم از اول بهمن ماه طی 1۵ روز برای افراد فاقد کارت ملی، 
کارت هوشمند صادر کنیم. رئیس سازمان ثبت احوال کشور گفت: همچنین برای اعضای 

هیات اجرایی انتخابات نیز کارت هوشمند طی دو الی سه روز صادر خواهد شد. 
 برنامه ریزی برای برگزاری انتخابات بصورت الکترونیکی 

رئیس ستاد انتخابات کشور نیز گفت: برای برگزاری انتخابات بصورت الکترونیک، برنامه 
ریزی های لازم انجام شده بطوریکه بر اساس تصویب دولت، یک سوم رای گیری ها باید 
الکترونیکی انجام شود. محمدحسین مقیمی افزود: در همین خصوص سخت افزار و نرم 
افزارهای لازم را تهیه کرده ایم که این نرم افزار ایرادهایی دارد که در حال رفع آنها هستیم.

وی گفت: برگزاری انتخابات بصورت الکترونیک باید به تائید شورای نگهبان برسد و طی 
دو هفته آینده تائیدیه اخذ می شود. مقیمی تاکید کرد: افرادی که هفتم اسفند، 18 سال 
آنها تمام می شود می توانند در انتخابات مجلس خبرگان و همچنین مجلس شورای 

اسلامی شرکت کنند.
نادیده گرفتن ثبت احوال در انتخابات غیرممکن است

قائم مقام وزیر کشور و عضو ستاد انتخابات کشور با بیان اینکه ثبت احوال یک سازمان 
حاکمیتی بسیار مهم است تاکید کرد: ثبت احوال در انتخابات نقشی بسیار مهم، اساسی و 
کلیدی است و نادیده گرفتن نقش سازمان ثبت احوال در انتخابات امری کاملا غیرممکن 
است. حسین علی امیری یکی از مهمترین اسناد مورد نیاز انتخابات برای شرکت کنندگان 
را اسناد هویتی شامل شناسنامه و کارت ملی عنوان کرد و گفت: اخذ رای تنها از طریق 
کارت ملی و شناسنامه انجام می شود و اسناد هویتی دیگری که از قبل با آنها اخذ رای می 
شد، قابل قبول نیست. وی افزود: بر اساس دستور وزیر کشور به مدیران ثبت احوال، باید 
مدیران این مجموعه بصورت شبانه روزی نسبت به صدور کارت هوشمند ملی و شناسنامه 

برای متقاضیان شرکت در انتخابات اقدام کنند.

احمد حسینی

تغییر تقویم آموزشی کشور از موارد مطرحی است 
که نیاز به تغییر قانون دارد و مطالعه زیادی را می طلبد 
تا با سنجیدن شرایط آب  و هوایی و اقلیمی و البته 

فرهنگیِ مناطق مختلف کشور این اتفاق روی دهد. 
و  راه ها  شدن  مسدود  برف،  بارش  دما،  کاهش 
آلودگی هوا از عمده ترین دلایل تعطیلی مدارس در 
ناگهانی  استان هاست و همین تعطیلات  از  برخی 

موجب بی نظمی برنامه آموزشی مدارس می شود.
بیشترین تعطیلات مدارس را، استان های سردنشین 
در فصل زمستان به خود اختصاص می دهند و بالطبع 
دانش آموزان این استانها از دیگر استان هایی که از 
حاشیه امن جوی بهره مند هستند، ساعات آموزشی 
کمتری دارند. به نظر می رسد باید برای این مسئله 
چاره ای اندیشیده شود و تقویم آموزشی نظام تعلیم 
و تربیت انعطافی داشته باشد تا برخی از معلمان با 
کمبود ساعت درسی مواجه نشوند و شرایط به گونه ای 
نباشد که معلمان مجبور باشند دروس را به صورت 
فشرده به دانش آموزان انتقال دهند یا در شرایط 
سخت جوّی دانش آموز و معلم برای جبران کمبود 
ساعت آموزشی مجبور شوند در مدارس حضور داشته 

باشند و سلامت آن ها تحت الشعاع قرار گیرد.
شروع و پایان سال تحصیلی مصوبه مجلس شورای 
اسلامی است و همین قانون مانع ایجاد انعطاف در 
تقویم آموزشی با توجه به شرایط جوّیی مناطق شده 
است. برخی کاشناسان معتقدند اگر قانون مربوطه 
وزارت  از  برنامه هایی  باید  شود؛  بازنگری  و  اصلاح 
آموزش و پرورش نیز به پیرویی از تغییر تقویم آموزشی 

دست خوش تغییر شوند.
تغییر تقویم آموزشی نباید متمرکز باشد

در همین باره، جوادی، معاون پژوهش و برنامه ریزی 
در  اردبیل  اقلیمی  شرایط  می گوید:  اردبیل  استان 
مناطق این استان متفاوت است. در برخی از مناطق 
اگر سال تحصیلی زود تر آغاز شود به دلیل گرمای زیاد 
آن مناطق، دانش آموزان و فرهنگیان دچار مشکل 
می شوند و از سوی دیگر با آمدن فصل سرما استان 
اردبیل، شرایط آب و هوایی برفی دارد که موجب 
زمستان  شروع  از  پیش  تا  حتی  مدارس  می شود 

چندین بار تعطیل شوند.
را مناسب  از 1۵ شهریور  آغاز کار مدارس   وی 
متمرکز  آموزشی  تقویم  نباید  داد:  ادامه  و  دانست 

باشد. باید تفویض اختیار شود تا ما بتوانیم با توجه به 
شرایط جوی و شغلی که مناطق  ما دارند تغییر زمان 
آموزشی دهیم اما در کل، شروع کلاس های درسی از 
1۵ شهریورماه برای مناطق استان ما مناسب است تا 
هنگام تعطیلات زمستانی بتوانیم ساعت های کسری 
را جبران کنیم. معاون پژوهش و برنامه ریزی استان 
آذربایجان غربی نیز معتقد است: اگر قرار است تغییر 
زمان آموزشی صورت گیرد باید این تغییر غیرمتمرکز 
باشد و اگر متمرکز باشد، حداقل محتوای کتاب های 
باید در درون وزارت  از سیاست ها  درسی و برخی 
آموزش و پرورش تغییر کند تا بتوانیم تقویم آموزشی 
را تغییر دهیم. پایتخت نیز کمتر زمستان سرد و برفی 
را به خود می بیند اما با مشکل آلودگی هوا مواجه 
است. بالا رفتن غلظت آلودگی هوا و پدیده وارونگی 
موجب  می دهد،  رخ  بیشتر  زمستان ها  در  که  هوا 
تعطیلی ناگهانی مدارس می شود و برنامه آموزشی به 
هم می ریزد. تعطیلات مدارس شهر تهران در آذرماه 
و دی ماه موجب شد تا وقفه ای در امتحانات میان 
ترم دانش آموزان پیش آید و پس از آن در آلوده ترین 
روز ها دیگر مدارس تعطیل نشدند که با انتقاد بسیاری 

از صاحب نظران در این عرصه رو به روشد.
یکی از معلمان شهر تهران نیز درباره تغییر تقویم 
آموزشی می گوید: اگر مدارس یک هفته زود تر دایر 
شوند، خوب است. اگر با تعطیلی ناگهانی رو به رو 
کنیم.  جبران  را  ساعت  کسری  می توانیم  شدیم 
اما اگر دو هفته یا یک ماه زود تر شاهد آغاز سال 
تحصیلی باشیم، آنگاه با در نظر گرفتن این مسئله که 
سال هاست معلمان با شروع سال تحصیلی در مهر ماه 
خود را منطبق کرده اند و برنامه ریزی هایی نیز انجام 
داده اند ممکن است این تغییر ناگهانیِ زمان آموزشی، 

فرهنگیان را دچار مشکل کند.
تغییر تقویم آموزشی 

در گرو بازنگری در قانون
پرورش  و  آموزش  وزارت  مسئولان  و  وزیر  نگاه 
در تغییر زمان آموزشی مثبت است اما تغییر تقویم 

آموزشی در گرو بازنگری قانون است.
در این باره، وزیر آموزش و پرورش می گوید: مصوبه 
مجلس شورای اسلامی، آغاز سال تحصیلی را اول 
مهرماه قرار داده؛ بنابراین برای تغییر در زمانِ آغاز و 
پایان سال تحصیلی، انعطاف را از ما گرفته است. اگر 
بخواهیم انعطافی ایجاد کنیم، باید لایحه ای را تهیه 
کنیم تا تقدیم مجلس شورای اسلامی شود و پس 
از تصویب، این بحث را دنبال کنیم. وزیر آموزش و 
پرورش تصریح کرد: در سال های گذشته آغاز سال 
تحصیلی به جای اول مهرماه، هفته آخر شهریورماه بود 
و مدارس در آن تاریخ بازگشایی می شد. بازگشایی یک 
هفته زود تر مدارس موجب می شد تا اگر تعطیلاتی 
همانند آلودگی هوا و برف برای مدارس پیش آید، 
این زمان ذخیره ای برای آن موقع باشد. وی بیان کرد: 
متاسفانه با مصوبه مجلس شورای اسلامی، این انعطاف 
از بین رفته؛ در حالی که معتقدیم انعطاف باید در زمان 
شروع و پایان سال تحصیلی با توجه به اقلیم های آب 
و هوایی مختلف در کشور وجود داشته باشد. البته 
وزیر آموزش و پرورش ابراز امیدواری کرده است تا 
لایحه انعطاف در زمان آموزشی آماده و تقدیم مجلس 
شورای اسلامی شود. وی با بیان اینکه پژوهش هایی در 
این باره انجام شده و در حال بررسی تحلیل محتوای 
پژوهش های قبل هستیم، گفت: اگر به تقویم آموزشی 
جدیدی برسیم که اجرای آن امکانپذیر باشد، حتما 
از مبادی ذی ربط پیگیری خواهیم کرد اما باید در 
نظر داشت که تغییر تقویم آموزشی به این سادگی ها 
امکانپذیر نیست و آن هم دلایل عمده ای دارد. تغییر 
تقویم آموزشی با تفویض اختیار و غیرمتمرکز کردنِ 

آن، آنگونه که برخی از معاونان پژوهش و برنامه ریزی 
استان با آن موافق هستند از نظر وزیر آموزش وپرورش 
عملی نیست؛ فانی در این باره می گوید: شرایط کشور 
کار کشاورزی  که  روستا ها  برخی  و  است  متفاوت 
انجام می دهند، تا پایان تابستان مشغول کار هستند 
و نمی توان به راحتی کلاس های درس را از شهریورماه 
شروع کرد، مگر آنکه حاکمیت به این نتیجه برسد 
که انعطافی در تقویم مدارس داشته باشیم و آن را 
بومی کنیم که البته این موضوع هم چندان عملیاتی 
نیست. در هر صورت اصل موضوع را نفی نمی کنیم و 

در حال مطالعه بر روی آن هستیم.
استقبال بهارستان نشینان

 از بازنگری در تقویم آموزشی
همچنین قاسم جعفری عضو کمیسیون آموزش و 
تحقیقات مجلس شورای اسلامی در این باره تصریح 
دلایل  اساس  بر  باید  آموزشی  زمان  بازنگری  کرد: 
کار شناسی صورت گیرد و آزمون و خطا نباشد. اگر 
وزارت آموزش و پرورش این موضوع را در قالب لایحه 
به مجلس شورای اسلامی بدهد استقبال می کنیم 
البته به شرطی که پشتوانه پژوهشی و علمی داشته 
باشد. طرحی که پشتوانه علمی و پژوهشی نداشته 
باشد مورد قبول مجلس قرار نخواهد گرفت. تغییر 
زمان آموزشی با توجه به شرایط اقلیمی استان ها خوب 
است اما باید مورد بررسی کار شناسانه توسط آموزش 
وپرورش قرار گیرد و پس از آن در قالب لایحه ای به 

مجلس ارائه شود.
داشت  توجه  باید  روی؛  هر  به  مهر،  گزارش  به 
که آلودگی هوا در کلان شهر ها و سردی زمستان 
در استان های سردسیر و گرمای هوا در استانهای 
جنوبی سلامتی و تحصیل با آرامش دانش آموزان 
امسال  قرار می دهد؛ همانطور که  الشعاع  را تحت 
شاهد مرگ غم انگیز معلمی به دلیل سرمای شدید 
در مسیر رسیدن به محل خدمتش بودیم. ممکن 
است اگر انعطافی در زمان های آموزشی و نگرانی از 
کمبود های زمانی نبود آن معلم اکنون در سر کلاس 
درس حاضر می شد. لذا باید برای حفظ سلامتی 
معلمان و دانش آموزان و همچنین برای برطرف کردن 
نگرانی های ناشی از تعطیلات ناگهانی تدبیرهای لازم 
اندیشیده  شود. ناگفته نماند؛ تغییر تقویم آموزشی 
کشور که نیاز به تغییر قانون دارد، بررسی و مطالعه های 
زیادی را می طلبد تا با سنجیدن شرایط آب وهوایی 
و اقلیمی و البته فرهنگیِ مناطق مختلف کشور این 

اتفاق روی دهد.

واکاوی تغییر تقویم آموزشی بر اساس شرایط اقلیمی

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد:

دستگیری سارقان پنج میلیارد ریالی منزل در قم 
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم از دستگیری سارقان پنج میلیارد ریالی 
منزل در استان خبر داد و گفت: به دنبال کسب خبری مبنی بر یک فقره سرقت منزل که 
سارقان با شیوه و شگرد »تراس و بالکن رویی« وارد منزل شده و اقدام به سرقت یک عدد گاو 
صندوق حاوی ارز و مدارک و اسناد به ارزش تقریبی پنج میلیارد ریال کرده بودند، بلافاصله 

موضوع در دستور کار ویژه کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار گرفت.  
به گزارش پایگاه خبری پلیس سرهنگ احمد کرمی افزود: با انجام یکسری اقدام های 
میدانی کارآگاهان اطراف محل سرقت را مورد بازبینی قرار دادند که تصاویری از سارقان که 
چهار نفر بودند، استخراج شد. وی ادامه داد: کارآگاهان، تصاویر سارقان را برای شناسایی بیشتر 
به پلیس آگاهی سراسر کشور نیز ارسال کردند که در پی آن هویت سارقان مورد شناسایی 
قرار گرفت. وی اضافه کرد: در ادامه کارآگاهان با انجام یکسری اقدام های پلیسی، محل اختفاء 
متهمان در یکی از شهرستان ها را شناسایی و با انجام اقدام های پلیسی، پس از اخذ نیابت 
قضایی، طی تلاش شبانه روزی موفق شدند در دو عملیات غافلگیرانه سه نفر از سارقان را 
در مخفیگاهشان دستگیر کنند.کرمی بیان داشت: از مخفیگاه آنان مقادیری اموال مسروقه 
کشف شد و متهمان به پلیس آگاهی استان قم منتقل شدند که در این رابطه اموال مکشوفه 
استعلام و تاکنون تعدادی از مالباختگان ساکن شهر تهران شناسایی شده اند. وی افزود: در 
نهایت متهمان تحویل مراجع قضایی شدند. وی خاطرنشان کرد: تحقیقات همچنان در زمینه 

شناسایی سایر مالباختگان ادامه دارد.
 کشف محموله 900 میلیون ریالی کالای قاچاق در قم

 رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم همچنین از کشف کالای قاچاق به ارزش 
900 میلیون ریال در این استان خبر داد. 

کرمی اظهار داشت: در پی خبری مبنی بر حمل کالای قاچاق توسط یک دستگاه کامیون 
بلافاصله دو اکیپ گشت اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز جهت کنترل به محورهای مواصلاتی 
استان اعزام شدند.وی ادامه داد: پس از انجام مراقبت های لازم، کامیون موصوف مشاهده و 
متوقف که در بررسی اولیه حامل بار آهن آلات بصورت پالت پایه سوله بوده که جهت بررسی 
بیشتر به اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان منتقل شد.کرمی ادامه داد: راننده با اطمینان 
مدعی بوده هیچ گونه بار قاچاقی حمل نمی کند و برابر بارنامه حامل پالت های آهن جهت 
انتقال به یک شرکت واقع در شهرستان رباط کریم است.وی اضافه کرد: با تلاش و دقت 
ماموران، مشخص شد که سه ردیف پالت های آهن بصورت مجزا روی هم چیده و به وسیله 
تسمه آهنی به هم متصل شده و از داخل ورق های آهنی وسط را بریده و به صورت تونل 
جهت جاسازی استفاده کرده است، به طوری که از نمای بیرون قابل تشخیص نبوده، که در 
نهایت از داخل جاساز کامیون مقدار 19 هزار و 1۵3 عدد انواع خوراکی و لوازم دوش حمام 
ساختمان به ارزش تقریبی 900 میلیون ریال کشف شد. کرمی خاطرنشان کرد: در این رابطه 
پرونده تشکیل و متهم جهت سیر مراحل قانونی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان اعزام و 
با قرار مناسب روانه زندان شد.رئیس پلیس آگاهی استان قم از شهروندان خواست، در صورت 
اطلاع از فعالیت های اقتصادی غیرقانونی از سوی افراد سودجو، مراتب را در اسرع وقت از 
طریق تماس با شماره تلفن110و یا تلفن شبانه روزی3134پلیس آگاهی استان اطلاع دهند. 

رئیس پلیس فتای استان قم

دستگیری آرایشگری که در فضای مجازی 
سوء استفاده می کرد

رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات فرماندهی انتظامی استان قم از دستگیری 
آرایشگری در استان که اقدام به انتشار تصاویر نمونه کارهای خود و تصاویر مشریان در شبکه 

اجتماعی اینستاگرام می کرد، خبر داد.
 سرهنگ علی موالی بیان داشت: در پی رصد و یاپش مستمر در فضای مجازی مشخص 
شد صفحه ای در اینستاگرام اقدام به انتشار تصاویر و نمونه کارهای آرایشگاه زنانه می نماید 
.رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات فرماندهی انتظامی استان افزود: پس از تشکیل 
پرونده طی بررسی های پلیسی و تخصصی صورت گرفته متهم شناسایی و دستگیر شد. 
موالی ادامه داد: با کسب مجوز صادر شده از سوی مقام قضایی سیستم های رایانه ای متهم 
نیز توقیف و در باز جویی های صورت گرفته مشخص شد، وی تصاویر یاد شده را جهت تبلیغ 
و معرفی آرایشگاه زنانه خود به عنوان نمونه کار منتشر کرده است. وی تصریح کرد: در این 
خصوص پرونده تشکیل و متهم برای سیر مراحل قانونی روانه دادسرا شد. موالی در پایان ضمن 
قدردانی از همراهی مردم با پلیس از شهروندان خواست در صورت مواجه شدن با اینگونه 

مسائل بلافاصله پلیس را در جریان قرار دهند تا اقدام های لازم به عمل آید.

رئیس پلیس مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهي ناجا  خبرداد:

دستگیري 11۹ قاچاقچي و کشف بیش از 3 میلیون لیتر سوخت 

فرمانده انتظامي شهرستان اسلامشهر خبرداد:

4۹فقره سرقت در پرونده سارقان محتویات خودرو

فرمانده انتظامي استان یزد  خبرداد:

هلاکت یک شرور مسلح و کشف بیش از یک تن موادمخدر 

از سوی تعزیرات حکومتی صورت گرفت

BMW جریمه 11 میلیاردی برای قاچاقچی 13 خودروی پورشه و

رئیس پلیس مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهي ناجا از اجراي طرح سراسري کنترل 
مصرف کنندگان عمده سوخت به مدت یک ماه خبر داد و گفت: دستگیري 119 نفر قاچاقچي 

و کشف بیش از 3 میلیون لیتر انواع فرآورده هاي نفتي از نتایج اجراي این طرح بود. 
به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ کارآگاه مهدي قدمي از اجراي طرح کنترل مصرف 
کنندگان عمده سوخت به مدت یک ماه خبر داد و گفت: به منظور تشدید مبارزه با قاچاق و 
عرضه خارج از شبکه سوخت و برخورد قاطع با عناصر سودجو و فرصت طلب که با به کارگیري 
شگردهاي گوناگون و سوء استفاده ازخلاءهاي نظارتي اقدام به تهیه، فروش و نگهداري سوخت 
از طریق سهمیه هاي اختصاص یافته به مصرف کنندگان عمده )شرکت هاي تولیدي، صنعتي، 

کشاورزي، نیروگاه ها، جایگاه هاي عرضه سوخت و تانکرهاي سوخت رسان( مي کنند، سومین 
مرحله از طرح کنترل مصرف کنندگان عمده سوخت در سراسر کشور اجرا شد.رئیس پلیس 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهي ناجا در ادامه افزود: در این طرح، ۵9 دستگاه تانکرهاي 
سوخت رسان بازرسي و ۵0 شرکت تولیدي، صنعتي و کشاورزي نیز بازدید و همچنین 19 
جایگاه عرضه سوخت متخلف شناسایي شدند.به گفته این مقام انتظامي اجراي این طرح، 
دستگیري 119 نفرمتهم و کشف مقدار 3.448.882 لیتر انواع فرآورده هاي نفتي را به دنبال 
داشت. رئیس پلیس مبارزه با قاچاق کالا و ارز بر استفاده از کلیه ظرفیت هاي استاني و اقدام 

هدفمند در اجراي این طرح ها تاکید کرد.

  فرمانده انتظامي شهرستان اسلامشهر غرب استان تهران 
از دستگیري دو سارق محتویات خودرو با 49 فقره سرقت 
خبر داد .  به گزارش خبرنگار پایگاه خبري پلیس،سرهنگ  
ابراهیم حسن آبادي گفت:در پي ارسال یک فقره پرونده 
آگاهي  پلیس  به  داران  کامیون  شهرک  کلانتري 17  از 
فرماندهي انتظامي شهرستان اسلامشهر مبني بر سرقت 

این  سارقان  دستگیري  و  شناسایي  خودرو،  محتویات 
پرونده در دستور کار ماموران پلیس آگاهي قرار گرفت. وي 
افزود:ماموران انتظامي با تشکیل تیم عملیاتي و کار اطلاعاتي 
مخفیگاه متهمان را در یکي از محله هاي اسلامشهر شناسایي 
کردند. این مقام انتظامي تصریح کرد:ماموران با هماهنگي 
مقام قضائي در یک عملیات پلیسي و غافلگیرانه سارقان را 

در مخفیگاهشان دستگیر کردند. حسن آبادي گفت: هر دو 
متهم در بازجویي فني پلیسي به 49 فقره سرقت محتویات 
خودرو اعتراف کردند. سرهنگ حسن آبادي  در پایان خاطر 
نشان کرد: با شناسایي مالباختگان و دعوت از آنها تحقیقات 
تکمیلي انجام و پرونده به همراه شکات و متهمان جهت سیر 

مراحل قانوني به مرجع قضائي تحویل داده شد.

فرمانده انتظامي استان یزد از کشف یک تن و 24 کیلو انواع موادمخدر و هلاکت یک شرور 
مسلح در دو عملیات پلیس این استان خبر داد. 

سردارایرج کاکاونددر مصاحبه با خبرنگار پایگاه خبري پلیس در تشریح این خبر،گفت:در 
راستاي مبارزه بي امان با سوداگران مرگ و برخورد با واردکنندگان موادمخدر،روز گذشته 
ماموران پلیس با انجام کار اطلاعاتي گسترده از ورود یک محموله موادمخدر به این استان 
مطلع شدند. سردار کاکاوند ضمن اشاره به تشکیل تیم¬هاي عملیاتي از ماموران دسته 
رزمي شهیدشاهدي و پلیس شهرستان مهریز،افزود: ماموران هنگام کنترل محورهاي فرعي و 
مواصلاتي استان،متوجه تردد یک دستگاه خودرو سواري "پژو40۵ "مربوط به اشرار شدند و 
به همین منظور دستور ایست را صادر کردند. وي ادامه داد: قاچاقچیان بدون توجه به دستور 
ایست پلیس از محل متواري شده و پس از مدتي تعقیب و گریز زماني که اشرار مسلح، 

حلقه محاصره پلیس را بر خود تنگ دیدند شروع به تیراندازي به طرف ماموران  کردند. 
سردار کاکاوند ضمن اشاره به درگیري مسلحانه ماموران پلیس با سوداگران -مرگ،گفت:در 
این عملیات یکي از اشرار مسلح به هلاکت رسید و 426 کیلو هروئین، 222 کیلو تریاک و 
۵1 کیلو حشیش به همراه مقادیري سلاح و مهمات جنگي از آنها کشف شد. این مقام ارشد 
انتظامي به عملیات دیگر ماموران این استان اشاره کرد و افزود:همچنین ماموران پلیس مبارزه 
با موادمخدر در یک عملیات جداگانه ضمن کشف 32۵ کیلو تریاک؛ سه قاچاقچي را دستگیر 
و دو دستگاه خودرو سبک و سنگین را توقیف کردند. فرمانده انتظامي استان یزد در خاتمه 
با بیان این که در مجموع در این دو عملیات¬،یک تن و 24 کیلو انواع موادمخدر کشف 
شد،تصریح کرد:پلیس استان یزد با تمام قدرت با سوداگران مرگ و عاملان نا امني در سطح 

جامعه برخورد خواهد کرد.

 مدیرکل تعزیرات حکومتی استان فارس جزئیات 4 
حکم صادر شده در تعزیرات حکومتی این استان را اعلام 

کرد.
علی مبشری در مورد آخرین پرونده های رسیدگی 
شده در این استان گفت: با تشکیل پرونده مبنی بر قاچاق 
تعداد 13 دستگاه خودروی خارجی گران قیمت از نوع بی 
ام و و پورشه در شهرستان شیراز شعبه بدوی تخصصی 
ویژه قاچاق کالا و ارز این استان پس از بررسی مدارک، 
یک خودرو پورشه را مطابق با مدارک اعلام و قاچاق 12 

خودرو لوکس دیگر محرز شد که علاوه بر ضبط خودرو 
ها، متخلف اصلی پرونده به پرداخت 11 میلیارد و 71۵ 
میلیون و 824 هزار تومان در حق صندوق دولت محکوم 
شد. مدیرکل تعزیرات حکومتی استان فارس در مورد 
پرونده قاچاق دیگری اظهار داشت: با تشکیل پرونده قاچاق 
340 گوشی تلفن همراه برند آیفون جاسازی شده در یک 
کامیون کشنده حامل روغن خوراک، رئیس شعبه تعزیرات 
حکومتی شهرستان لارستان پس از استعلام از گمرک 
جمهوری اسلامی ایران، متخلف را به پرداخت جمعا بیش 

از هفت میلیارد و سیصد میلیون ریال )4 میلیارد و نهصد 
میلیون ریال معادل ارزش ریالی محموله و پرداخت مبلغ 
2 میلیارد و چهارصد میلیون ریال معادل ارزش ریالی 

خودروی حامل( محکوم کرد.
بنا به گفته مبشری در پرونده دیگری شعبه اداره تعزیرات 
حکومتی شهرستان ممسنی، قاچاقچی محموله پتو و 
کفش خارجی قاچاق را به ضبط کالای مکشوفه به نفع 
دولت و پرداخت جریمه نقدی به میزان 2 میلیارد و پانصد 

و پنجاه میلیون ریال در حق دولت محکوم کرد.
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 علیرضا بادینلو

 هیچ یک از والدین پیش از آنکه صاحب فرزند شوند گواهینامه 
والدینی ندارند و تنها بر اساس تجربه، فرزندانشان را تربیت می کنند. 

همچنین والدین به دلیل داشتن چند فرزند و در سنین مختلف 
ممکن است در شیوه های تربیتی آنان دچار اشتباهاتی شوند. هرچند 

برخی از این اشتباهات به راحتی قابل جلوگیری و اصلاح هستند. 
هلث لاین در مقاله ای در باب تربیت فرزندان به برخی از اشتباهات 

رایج والدین اشاره کرده که به شرح زیر است: 
- خودداری از توضیح نابرابری ها و تبعیض های اجتماعی: والدین 
دوست دارند فرزندانشان از داشتن نگاه تبعیض آمیز به دیگران دور 
باشند و به همین دلیل ممکن است از صحبت کردن در مورد تفاوت ها 
و نابرابری ها با فرزندانشان خودداری کنند. هرچند از آنجایی که کودکان 
به این تفاوت ها پی می برند سکوت کردن در برابر نابرابری های اجتماعی 
راه حل نیست بلکه بهتر است والدین به طور شفاف این تفاوت ها را به 
فرزندشان توضیح داده و بر اهمیت برابری و تساوی بین تمام افراد 
جامعه تاکید کنند.  - تحسین کردن افراطی: واضح است رشوه دادن 
به کودک می تواند انگیزه درونی او را کاهش دهد. بنابراین ممکن است 
کودک با دریافت یک هدیه بسیار ناچیز هم، شب ها زود به خواب برود 
اما این روش به او کمک نمی کند تا به اهمیت و فایده خواب خوب شب 

پی ببرد. هرچند برخی از والدین آگاه نیستند که تحسین و تشویق هم 
می تواند تاثیر مشابه داشته باشد. به طور کلی تحسین بی دلیل همچون 
رشوه دادن به کودک عمل می کند و به همین دلیل لازم است علت 
تحسین شدن کودک به طور کامل برای او روشن باشد.  - جلوگیری 
از ایجاد احساسات منفی در کودک: زمانی که کودک غمگین است 
والدین سعی می کنند به سرعت کاری انجام دهند تا حال او بهتر 
شود اما گاهی اوقات لازم است آنان بیش از آنکه حس خوبی پیدا 
کنند احساسات منفی را به طور کامل تجربه کنند. دور کردن کودکان 
از تجربه احساسات منفی باعث می شود آنان به جای آنکه احساس 
حمایت شدن داشته باشند تصور کنند بی اعتبار و بی ارزش هستند. این 
وضعیت با خطر فزآینده افسردگی و بروز مشکل در تنظیم و کنترل 

احساسات ارتباط دارد. 
- جلوگیری از بهم خوردن اوضاع و وقوع حادثه: زمانی که کودک 
دچار اشتباه می شود طبیعی است که والدین به سرعت به دنبال راه حل 
و نجات فرزند خود هستند اما کودکانی که با پیامد اشتباهات خود 

مواجه می شوند بهتر می توانند در شرایط مختلف انعطاف پذیر باشند. 
زمانی که والدین به سرعت برای کمک به فرزندشان حاضر می شوند 
حس اعتماد به نفس آنان را کم اهمیت جلوه می دهند. همچنین 
دخالت بیش از حد والدین موجب می شود کودک در برقراری ارتباط 
با دیگران با مشکل روبه رو شود. به فرزندتان اجازه دهید اشتباه داشته 
باشد و شکست بخورد سپس آموزش بدهید چگونه اشتباهات خود 
را برطرف کند. - درگیر نکردن کودکان در مشاجرات بین والدین: 
مشاجره بین والدین برای کودکان استرس آور است اما تمام این موارد 
تاثیر برابر و مشابهی ندارد. فریاد زدن و خشونت قابل قبول نیست اما اگر 
به دنبال آن هستید که برای جلوگیری از بروز درگیری، همسرتان را به 
سکوت وادار سازید، این شیوه نیز تاثیر مخربی بر سلامت روان کودک 
دارد. بررسی ها نشان می دهد کنار گذاشتن مشاجرات و درگیری ها 
بدون حل کردن آنها می تواند همچون دعواهای خشونت آمیز برای 

فرزندان مخرب باشد. 
- برنامه ریزی برای فعالیت های آموزشی متعدد: در نظر گرفتن 

فعالیت های برنامه ریزی شده متعدد امروزه برای بسیاری از کودکان 
به عادت تبدیل شده است. نتایج یک بررسی حاکیست، کودکانی که 
وقت آزاد بیشتری دارند عملکرد اجرایی بهتری از خود نشان می دهند. 
عملکردهای اجرایی و مدیریتی، مهارت هایی را شامل می شود که 
کودک را قادر می سازد تا برای خود هدف هایی در نظر گیرد و به آنها 
دست پیدا کند.  - نقض و بی توجهی به قوانین و مقررات خود: برخی از 
والدین به فرزندشان توصیه می کنند آنچه را من می گویم انجام بده نه 
آنچه را که من انجام می دهم. این عبارت شاید خوب و معمولی به نظر 
آید اما لزوما کارآیی ندارد. کودکان بیش از آنچه به کلمات توجه کنند 
رفتار والدینشان را دنبال می کنند. اگر دنبال آن هستید کودک تان 
مطالعه داشته باشد یا از خوراکی های سالم مصرف کند نشان دادن 
مثال عملی برای او بیش از تعیین کردن قانون و دستور تاثیرگذار است. 
- تصور داشتن کنترل کامل بر کودک: در نهایت فراموش نکنید که 
در میزان تاثیرگذاری روش های تربیتی والدین بر کودکان محدودیت 
وجود دارد. والدین بر برخی از موفقیت های فرزندشان تاثیر می گذارند 
اما تعدادی از آنها به خلق و خو، تجربیات و انتخاب های آنان بستگی 
دارد. بنابراین، باور اینکه روش های تربیتی عامل تعیین کننده در زندگی 
کودک هستند، یکی از بزرگترین اشتباهات والدین به حساب می آید. 

خطاهای شایع در تربیت فرزندان 

نجات زن باردار با عملیات اورژانس هوایی لرستان 
امداد گران اورژانس هوایی لرستان زن باردار ساکن یکی از مناطق سخت گذر سپیدشت 
را که دچار خونریزی شدید بعد از زایمان شده بود را از مرگ حتمی نجات دادند.  محسن 
محمدی خرم آبادی معاون فوریت های پزشکی لرستان روز دوشنبه در گفت و گو با ایرنا گفت: 
در دویست و هفتاد و دومین عملیات اورژانس هوایی لرستان زن بارداری که دچار خونریزی 
شدید پس از زایمان شده بود با انتقال به بیمارستان تامین اجتماعی از خطر مرگ حتمی نجات 

یافت.محمدی افزود: همچنین در دویست و هفتاد و یکمین عملیات اورژانس هوایی لرستان، 
امدادگران فوریت های پزشکی ، پیر مرد 60ساله ساکن در روستای محروم و سخت گذر دروج 
الیگودرز که دچارسکته مغزی شده بود را نجات دادند. معاون فوریت های پزشکی لرستان یادآور 
شد: طی یک عملیات سخت و طاقت فرسای چهار ساعته بیمار دچار سکته مغزی به وسیله 

بالگرد اورژانس برای درمان به بیمارستان شهدای عشایر شهرستان خرم آباد منتقل شد.

کشتی تجاری ایرانی در اروند رود غرق شد 
ایرانی حامل موادشیمیایی  تجاری  فروند کشتی  یک 
در منطقه راس البیشه واقع در ورودی اروندرود غرق شد.  
فرمانده دریابانی شهرستان آبادان روز دوشنبه با تایید این 
خبر به ایرنا گفت: مبداء این کشتی خرمشهر بوده و این 
کشتی حامل مواد شیمیایی به مقصد یکی از کشورهای 

بر اساس  نادر اسداللهی اضافه کرد:  بود. سرهنگ  عربی 
آخرین اطلاعات، بارگیری بیش از ظرفیت عامل اصلی غرق 
شدن این کشتی بوده است. وی گفت: سرنشینان این کشتی 
با کمک ماموران دریابانی نجات یافتند.  سرهنگ اسداللهی 
اظهارکرد: این کشتی تجاری ایرانی عصر روز یکشنبه نزدیک 

منطقه 'راس البیشه' در ورودی اروند رود غرق شد. تحقیقات 
برای بررسی مقصد اصلی این کشتی در حال انجام است. 
فرمانده دریابانی شهرستان آبادان تاکید کرد: اطلاعات بیشتر 
درخصوص این خبر متعاقبا اطلاع رسانی می شود. منطقه 

راس البیشه در دهانه اروندرود قرار دارد. 
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رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با انتقاد از سیاست های 
جنگ طلبانه حاکمان بعد از ملک عبدالله در عربستان، گفت: حاکمان 
جدید پول زیادی دارند و چون کسی از آنان بازخواست نمی کند، در 
سیاست های داخلی و خارجی دست به اقداماتی می زنند که امنیت 

منطقه را به خطر می اندازد. 
آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی روز دوشنبه در دیدار گرهارد 
شرودر صدراعظم سابق آلمان، درباره روابط اقتصادی، سیاسی، علمی 
و آموزشی دو کشور ایران و آلمان و همچنین مسائل بین المللی و 
منطقه ای، به ویژه درخصوص سوریه، عراق، افغانستان، لیبی و ظهور 
گروه تروریستی داعش و فراز و فرودهای روابط ایران و عربستان بحث 

و گفت و گو کرد.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام ماجرای سفرهای پناه 
جویان به اروپا و به ویژه آلمان و همچنین مواضع اخیر خانم مرکل، 

صدراعظم آلمان را در افکار عمومی جهان مؤثر دانست.
هاشمی رفسنجانی ادامه داد: پناه جویان حقیقتاً انسان های 
مظلومی هستند که تروریست ها با حمایت حامیان مالی، نظامی و 
سیاسی خویش، کار، خانه، خانواده و زندگی آنها را متلاشی کرده اند 

و کمک به آنان کاری انسانی و اخلاقی است.
وی در پاسخ به سؤال صدراعظم سابق آلمان در خصوص سوریه، 
با پیچیده توصیف کردن اوضاع این کشور، گفت: برخی از تروریست 
ها که پیش از این در کشورهای مختلف پخش بودند و تشکیلاتی 
نداشتند، از اوضاع به هم ریخته سوریه که تا مدتی مطالبات اجتماعی 
مردم از دولتشان بود، سوءاستفاده کردند و با جنایت هایی که مرتکب 

شدند، نشان دادند که هیچ سنخیتی با مردم ندارند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به نقشی که سوریه 
در تمام سالهای اشغال فلسطین توسط رژیم صهیونیستی، برای 
حمایت از مقاومت و مردم آواره سرزمین های اشغالی داشت، گفت: 
متأسفانه امروز بخشی از آوارگان سوری، همان آوارگان فلسطینی 
هستند که اردوگاه آنان را منهدم کرده اند و آوارگی دیگری بر آوارگی 

آنان افزوده اند.
هاشمی رفسنجانی با تأکید بر اینکه تروریست های حاضر در 
سوریه جنگ طلب هایی هستندکه در زمان هر دولتی که در سوریه 
باشد آرام نمی نشینند، گفت: نگران مسئله سوریه هستیم، چون 
بحران سختی ایجاد شده که اقتصادشان را مضمحل و خانواده ها را 

آواره کرد و فجایع انسانی زیادی نیز به بار آورد.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با تشریح چرایی و چگونگی 
تشکیل گروه تروریستی داعش و اهداف حامیان آنان، گفت: این 
گروه تروریستی با تبلیغات سوء و انحرافی، از میان جوانان ناراضی از 
حکومت ها در کشورهای جهان سوم سربازگیری کرده و می کند؛ 
آنها با استفاده از سلاح ها و موادّ شیمیایی که در موصل و بیجی عراق 

به دست آورده، برای همه جهان خطرناک هستند.
هاشمی رفسنجانی در خصوص تنش های جدید در روابط ایران 
و عربستان که مورد سؤال صدراعظم سابق آلمان بود، گفت: مسئله 
ایران و عربستان عجیب است و بی تجربگی و تندروی بر دامنه آن 
افزوده، در حالی که بیشترین ضرر را در این مسئله جهان اسلام 

می بیند.
وی با انتقاد از سیاست های جنگ طلبانه حاکمان بعد از ملک 
عبدالله در عربستان، گفت: حاکمان جدید پول زیادی دارند و چون 
کسی از آنان بازخواست نمی کند، در سیاست های داخلی و خارجی 

دست به اقداماتی می زنند که امنیت منطقه را به خطر می اندازد.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام همچنین اعدام آیت الله 
نمر را مصداق روشن بی خردی دانست و گفت: آقای نمر که نه اهل 
ترور بود و نه حزب و تشکیلاتی داشت و فقط سخنرانی و انتقاد می 

کرد، از سالها پیش محکوم به اعدام شده بود که همان موقع به ملک 
عبدالله نامه نوشتم، پیغام دادم و تلفنی صحبت کردم که اعدام چنین 
شخصیتی که توده مردم حرف هایش را قبول دارند و در سراسر 
دنیا طرفدارانی دارد، به مصلحت نیست که البته ملک عبدالله جریان 

اعدامش را متوقف کرده بود.
هاشمی رفسنجانی با تأکید بر این جمله که معلوم بود شیعیان 
جهان، مردم ایران و شیعیان عربستان به خاطر این کار عصبانی می 
شوند، گفت: حاکمان سعودی اگر کمی بلوغ سیاسی نشان می دادند، 

دچار این وضع هولناک نمی شدند.
وی کارشکنی های پی درپی در طول مذاکرات هسته ای ایران 
با کشورهای 1+5 را از دیگر سیاست های غلط حاکمان سعودی 
مخصوصاً پس از برجام دانست و گفت: علی رغم ادعای تضادی که با 
اسرائیل دارند، در این موضوع کاملًا با صهیونیست ها همراهی کردند 
که البته براساس یک اشتباه محاسباتی غلط بود، چون کشورهای 
همسایه و مسلمان همیشه در اولویت سیاست خارجی ایران بوده و 
هستند. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به وجود دو 
شهر مکه و مدینه در عربستان و همچنین تأکید بر اهمیت حج به 
عنوان یکی از فروع دین در اسلام، گفت: سیاست همیشگی جمهوری 
اسلامی کم کردن تنش با کشورهای همسایه، به ویژه عربستان است 
که مسائل حج و نفت، در ابعاد دینی و اقتصادی ما را به همدیگر 

نزدیک می کند.
هاشمی رفسنجانی خطاب به صدر اعظم آلمان که تأکید می کرد 
روابط تیره ایران و عربستان، گسترش کمی و کیفی تروریست ها را 
سرعت می دهد، گفت: جمهوری اسلامی ایران تاکنون با سعه صدر و 
براساس عرف دیپلماتیک درصدد کاهش تنش با کشورهای منطقه، 
به ویژه عربستان سعودی بوده است که این مهم را به نفع دنیای 

اسلام و آرامش منطقه و جهان می داند.
وی حضور مؤثر و حمایت های انسان دوستانه ایران از مردم و 
حکومت های مردمی در عراق، سوریه و افغانستان را نشانه هایی از 

سیاست نظام برای گسترش همکاری با همسایه ها دانست.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: ایران نقشی 

محوری و اساسی برای امنیت منطقه دارد و نمی خواهد امنیت 
منطقه ای که اکثریت آنان مسلمان هستند، به خاطر اختلافات قومی، 

مذهبی و سیاسی مخدوش شود.
هاشمی رفسنجانی با یادآوری سیاست های ناتو و آمریکا برای 
اشغال افغانستان که از بین بردن ناامنی و کم کردن مواد مخدر را 
صراحتاً اعلام می کردند، گفت: ناتو و آمریکا پس از سالها حضور در 
افغانستان صراحتاً می گویند هم امنیت افغانستان تأمین نشد و هم 
کشت مواد مخدر چندین برابر شده است. وی با اشاره به نقشی که 
پاکستان در حمایت از طالبان در افغانستان داشت، گفت: امروز هم 
ایران و پاکستان، می توانند اوضاع افغانستان را سر و سامان دهند، 

چون پاکستان حامی طالبان و ایران حامی دولت است.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به حضور داعش در 
عراق و ناموفق بودن ائتلاف غربی ها برای نابودی این گروه تروریستی 
گفت: حمله های هوایی نمی تواند تروریست ها را از بین ببرد و راه 
حل ریشه کنی اینان، مبارزه مردم در داخل و حمایت های بیرونی از 
آنان است. وی در ادامه سخنان خویش با تأکید بر اهمیت همکاری 
های ایران و آلمان و وجود ظرفیت ها و زمینه ها در هر دو کشور 
گفت: ایران می تواند دروازه ورود اقتصادی و علمی آلمان به منطقه 
ای از دنیا با حدود ۴۰۰ میلیون جمعیت باشد که لازمه این کار 

تقویت و گسترش روابط و همکاری هاست.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به منابع غنی نفت 
و گاز، جمهوری اسلامی ایران را مرکز مهم انرژی های موردنیاز جهان 
دانست و گفت: تکنولوژی برتر آلمان می تواند زمینه همکاری های 
علمی، صنعتی و اقتصادی متقابل دو کشور، حتی در استفاده از انرژی 

های تجدیدپذیر باشد.
هاشمی رفسنجانی با بیان امتیازات ایران برای آب دریاها، باد، 
خورشید و زمین که نیازهای تولید انرژی های تجدیدپذیر هستند، 
گفت: در جنوب کشور از خرمشهر تا مرز پاکستان در گواتر، ظرفیتی 
بسیار آماده در سواحل دریا و اقیانوس داریم که حتی لوله گاز در 
کنار آن آماده بهره برداری و در جاهایی در حال بهره برداری است، 
بخشی از این ساحل طولانی آباد، بخشی کویر است و وجود همه 

صنایع زیرمجموعه پتروشیمی در این منطقه یک امتیاز نسبی ایجاد 
کرده است.

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به دستاوردهای 
علمی و صنعتی دانشگاه آزاد اسلامی برای ساخت وسائط نقلیه با 
استفاده از انرژی خورشیدی و موتورسیکلت با انرژی برق، خطاب به 
صدراعظم سابق آلمان گفت: شما که در صنعت خودروسازی پیشرو 
هستید، می توانید در این زمینه با ایران همکاری کنید تا با سوخت 
سالم برق و یا خورشیدی از آلودگی های سوختی وسایل نقلیه در 

دنیا بکاهید.
هاشمی رفسنجانی همکاری در مبارزه با تروریست ها را یکی از 
زمینه های قابل توجه در روابط ایران و غرب دانست و گفت: ایران 
که از نخستین روزهای پس از پیروزی انقلاب اسلامی دچار تروریسم 
مزمن شد، تجربیات ارزنده ای برای مبارزه با آنها دارد و براساس 
همان تجربیات است که می بینیم الان جمهوری اسلامی در میان 

کشورهای ناامن منطقه، امن ترین کشور است.
شرودر خطاب به هاشمی: 

از دیدار با شما تجربیات خوبی به دست آوردم
گرهارد شرودر در این دیدار با ابراز خرسندی از سفر به ایران، 
دیدار با آیت الله هاشمی رفسنجانی را فرصتی مغتنم برای استفاده 
از تجربیات ایشان در سیاست های داخلی، منطقه ای و بین المللی 
دانست و گفت: به ایران آمده ام چون برخلاف نگرانی هایی که بعضی 
ها از تقویت روابط ایران و آلمان دارند، بر اراده اقتصادی و سیاسی 
کشور متبوعم تأکید کنم که می خواهیم روابط پایداری با ایران داشته 
باشیم. صدراعظم سابق آلمان، ثبات صلح و امنیت در منطقه را به 
صلاح همه کشورهای جهان دانست و با اشاره به اوضاع به هم ریخته 
سوریه گفت: به نظر ما باید گفتگوهای وین برای حل مشکل سوریه 
بدون توجه به سیاست های کوتاه مدت بعضی از کشورها، به خاطر 

امنیت منطقه و جهان، به عنوان سیاستی پایدار ادامه یابد.
وی ثبات امنیت منطقه خاورمیانه را برای اروپا مهم دانست و با 
ابراز تأسف از تنش های میان ایران و عربستان گفت: در این شرایط 
سخت، دنیا منتظر است که تنش های دو کشور کم شود، البته آسان 

نیست، ولی تجربیات ارزنده شما در این مسیر کارساز است.
صدراعظم آلمان با تأکید بر این جمله که گاه در سیاست مواضع 
عجیب و غریبی اتخاذ می شود به نگرانی های عربستان برای حل 
مشکل هسته ای ایران با آمریکا و غرب اشاره کرد و گفت: توافق ایران 
با غرب، عربستان را دچار احساس ناامنی کرده که شاید به خاطر 

تزلزل در روابط آنها با آمریکا باشد.
وی افزود: با توجه به اینکه آمریکا دیگر به نفت و گاز عربستان 
احتیاجی ندارد، حاکمان عربستان به دنبال نقش جدیدی می گردند 

که البته کارهایشان مخالفت ثبات صلح و امنیت است.
صدر اعظم سابق آلمان اوضاع به هم ریخته سوریه را عامل اصلی 
هجوم پناه جویان به اروپا دانست و گفت: البته اشتباه اصلی را غرب و 
ترکیه در آغاز مسائل سوریه کرده بودند که می گفتند اول اسد باید 
برود و بعد مذاکره کنیم، در حالی که اگر مذاکره اولویت می یافت، 

شاید خیلی از مسائل حل می شد.
وی با ابراز خرسندی از دستاوردهای علمی و صنعتی ایران به 
خصوص تولید ماشین با انرژی خورشید و موتورسیکلت با برق، گفت: 
این دستاورد برای آلمان که ادعای پیشرفت در صنعت خودروسازی 
دارد، جالب است و حتماً با وزرای مربوطه در ایران و آلمان صحبت 

می کنم تا همکاری ها عملیاتی و اجرایی شوند.
وی در پایان این دیدار خطاب به آیت الله هاشمی رفسنجانی 
گفت: حرف های شما جالب و شنیدنی است و من از این دیدار 

تجربیات خوبی به دست آوردم.

بازه زمانی جریانات و گروه های  این  انتخابات نزدیك است. در 
خاموش هم فعال می شوند تا سهمی از این بازار دریافت کنند. برخی 
از آنها با رسیدن انتخابات جان می گیرند و بعد از اندکی نیز اگر جریان 
طرفداران آنها به قدرت برسد، در لایه های قدرت جذب می شوند و 
اگر شکست بخورند، به دنبال کارخود می روند! این اقدامات در عالم 
سیاسی ایران تازگی ندارد، این گروه ها در انتخابات مختلف حضور 
داشتند مانند آبادگران که نقش حمایتی از احمدی نژاد در انتخابات 
۸۴ داشت و یا جمعیت پیشرفت و عدالت ایران اسلامی که هر ازگاهی 

برای حمایت از قالیباف اعلام موجودیت می کند. 
جمعیت پیشرفت و عدالت ایران اسلامی در روزهای منتهی به 
انتخابات مجلس نیز بیش از پیش فعال شده  است، فعالیتی که کمی 
با گذشته متفاوت است و افراد این جریان با تغییر رویکردی نسبت به 
قبل این بار به جریان اعتدال روی آورده اند. اعتدالی که این روزها به 
جریان پیروز انتخابات ۹2 محدود نمی شود  . دیگر صاحبان گفتمان 
اعتدال و میانه روی تنها حسن روحانی نیست، بلکه حسن خمینی، 
علی لاریجانی و چهره  هایی مانند احمدتوکلی نیز به این سمت 
سوق پیدا کرده اند. با گرایش یاران قالیباف که نواصولگرایان امید 
فراوانی به ائتلاف با آنها داشتند به سمت جریان هاشمی، خمینی 
و لاریجانی، دست نو اصولگرایان را بیش از پیش بست. البته به طور 
حتم این جمعیت و رئیس شان، قالیباف به خوبی عالم سیاست ایران 
را می شناسند و همواره به سمتی می روند که جاذبه بیشتری داشته 

باشد. 

  نیاز بهارستان به ایده پردازان 
در همین   راستا، روزشنبه سران این جمعیت که حسین قربانزاده 
)مدیرمسئول روزنامه همشهری( دبیر آنهاست به دیدار لاریجانی رفتند 
تا پازل انتخاباتی آنها در مقابل حداد تکمیل شود. علی لاریجانی در این 
دیدار، با تأکید بر اینکه نگاه افرادی که وارد مجلس می شوند باید ملی 
و کلان باشد،   بیان داشت: باید روش صحیح و ساده سرمایه گذاری 
تبیین شده و باید برای حل مسائل به کل کشور نگاه شود و نگاه 
صرفا منطقه ای جواب نمی دهد؛ همچنین دغدغه دیگری نیز موجود 
است که خروجی انتخابات ورود افراد صاحب ایده به مجلس باشد که 
به سایر نمایندگان کمک کند. وی افزود: نمی توان انتظار داشت در 
مجلس عام، همه 2۹۰ نفر نماینده،   ایده پرداز باشند اما حداقل حدود 
۸۰ نفر باید دارای ایده و خلاق باشند همچنین نمی توان با شعارزدگی 
وارد انتخابات شد بلکه باید ورزیدگی فکری و بلوغ سیاسی در افراد 

وجود داشته باشد. 
  مخالفت برخی با احزاب

رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در کنار این، قصد داشتیم 
وزن احزاب را در انتخابات بالا ببریم که این مورد هم در مجمع مورد 
پذیرش قرار نگرفت، لذا این مسئله خیلی در دستور کار نیست. وی 
در ادامه در خصوص موانع تشکیلاتی عنوان کرد: از آنجایی که نقش 
احزاب در کشور چندان مشخص نیست، موانعی سر راه آن ها وجود 
دارد البته احزاب نیز کم حوصله هستند و انتظار دارند سریع به نتیجه 
گیری برسند و از آنجایی که نتیجه بخشی در کار خود را کمتر احساس 

می کنند زود از عرصه کنار می روند با این حال تصور نمی کنم موانع 
جدی سر راه احزاب داشته باشیم. 

 اصولگرایی اصلاح طلبانه
رئیس نهاد قانون گذاری کشورمان در ادامه در توضیح دیدار خود 
با مقام معظم رهبری بیان داشت: دیدار ها با حضرت آقا به صورت 
مرتب است و در این زمینه زیاد از ما حرف نقل می شود و جز خود ما 
همه درباره ما اظهار نظر می کنند؛ با این حال بحث حضرت آقا دغدغه 

انقلاب است. 
وی ادامه داد: ایشان در زمان اصلاحات گفتند اصولگرایی اصلاح 
طلبانه را می پذیرند که در توضیح این موضوع اصولگرایی یعنی پذیرش 
مبنا ها و اصلاح طلبی هم امری است که باید در تمام کار ها مد نظر 
قرار گیرد منتها اکنون آن را به صف کشی تبدیل کرده ایم در حالی که 
انقلاب نیازمند هر دو تفکر است و مشی حضرت آقا نیز همین است و 
آن اینکه متناسب با شرایط اصلاحات صورت گیرد و گرفتار بحث چپ 
و راست نشویم. لاریجانی همچنین اضافه کرد: دغدغه انقلاب داشتن 
یعنی حرکت با مبنا و اصول و نگاه اصلاح طلبانه به موقع که مسیر ما 

نیز بر همین اساس است. 
  استقلال مجلس از دولت

رئیس قوه مقننه در ادامه در خصوص اخباری که درباره ائتلاف 
وی با دولت منتشر شده است، بیان داشت: این مورد خلاف واقع 
است و مصلحت دولت و مجلس نیز در آن نیست چرا که مجلس باید 
به علت وظیفه ریل گذاری مستقل باشد لذا این اخبار نادرست است. 

وی در ادامه در خصوص حضورش در ائتلاف اصولگرایی توضیح داد: 
چنانچه به آقای موحدی گفته ام از جریان روحانیت حمایت می کنم 
و آن را اصیل می دانم اما اینکه شخصا در جریانی حضور داشته باشم 
به مصلحت نیست که رئیس قوه مقننه در جریانی حضور داشته 
باشد لذا من نظراتم را گفته ام چنانچه درست نیست رئیس قوه 
مجریه نیز در سازوکار سیاسی قرار گیرد. لاریجانی ادامه داد: زمانی 
در گذشته ائتلاف ۶+5 را مطرح کردند که قوه مجریه و مقننه در 
آن حضور نیافتند و همین کار هم درست بود. لاریجانی در ادامه 
با تأکید بر اینکه افرادی که ذهن جامع تری دارند باید به جریانات 
سیاسی وارد شوند، بیان داشت: افراد تندرو که قطعا خودشان را 
ترجیح می دهند اما افرادی با ذهن جامع باید تشکل های یکدیگر را 
بیابند و به هم کمک کنند که البته این امر صرفا نزدیک انتخابات 

جواب نمی دهد بلکه به 5، ۶ سال کار نیاز دارد تا به ثمر بنشینند. 
بازی های سیاسی با فرمول جدید

به نظر می رسد با نزدیك شدن به انتخابات یارکشی های سیاسی 
وزن جدیدی پیدا خواهد کرد. جریانات تند جناح راست با انشقاقی 
که میان اصولگرایان ایجاد کردند، به راحتی توانستند دانه درشت های 
این جناح را جدا کرده و به هدف خود یعنی یکه تازی برسند. باید 
منتظر ماند دید در آینده نه چندان دور چه چهره های دیگری نیز 
از نواصولگرایان جدا شده و به اصل خود بازخواهند گشت. اصلی که 
مبنای وجودی آن حول محور آیت ا... حسن خمینی، علی لاریجانی و 

آیت ا... هاشمی رفسنجانی می گردد.

انتخابات در انحصار کسی نیست 
شنبه گذشته همزمان با سالروز قیام تاریخ ساز مردم قم در نوزدهم دیماه 135۶، هزاران 
نفر از مردم این شهر با آیت الله خامنه ای دیدار کردند. بخشی از سخنان رهبری در این 

دیدار درباره اهمیت و بایسته های انتخاباتی بود.
نظر به اهمیت سخنان رهبر انقلاب در زمینه حضور آرا و سلیقه های مختلف در 
انتخابات، مشارکت بیشینه مردمی و احساس مسوولیت همه نسبت به سرنوشت کشور، بر 

آن شدیم به بیان نکته هایی در این زمینه بپردازیم: 
1- انتخابات یکی از ارکان اصلی حضور و بروز افکار و سلیقه های مختلف مردم است 
تا جایی که می توان گفت نخستین و ساده ترین شکل مشارکت سیاسی رای دادن 
شهروندان به احزاب، افراد و برنامه های آن ها است. قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران 
نیز به عنوان نظامی مردمسالار بر مساله انتخابات تاکید کرده است.طی فرآیند انتخابات 
از ثبت نام نامزدها تا زمان برگزاری باید سه گام طی شود؛ گام نخست ثبت نام نامزدهای 
انتخابات است. گام دوم با بررسی صلاحیت ها برداشته می شود و گام سوم نیز مشارکت 
سیاسی و حضور مردم پای صندوق های رای است.شمار بالای نامزدهای انتخابات پیش رو 
و همسنجی آن با انتخابات مجلس نهم گویای افزایش چشمگیر ثبت نام کنندگان است. 
در واقع ثبت نام گسترده و حضور دیدگاه های مختلف در انتخابات مجلس دهم نشانگر 
تنوع، تکثر و چند صدایی است؛ موضوعی که می تواند سبب ساز افزایش مشارکت عمومی 
در انتخابات پیش رو باشد.بی شک انتخابات صحنه بروز سلیقه های مختلف است چرا که 
فضای سیاسی را از حالت تک صدایی خارج می کند. در همین پیوند می توان یکی از 
دلایل کاهش نسبی مشارکت انتخابات مجلس نهم را نبود تنوع و تکثر دانست.بر اساس 
آمار منتشر شده، تعداد داوطلبان دهمین دوره نمایندگی مجلس شورای اسلامی 12 هزار 
و123 نفر است که افزایشی چشمگیر را نشان می دهد. همچنین، ۸۰1 نفر در انتخابات 
مجلس خبرگان ثبت نام کرده اند که افزایش ۶2 درصدی نسبت به دوره قبل داشته است. 
در واقع برای هر یک از ۸۸ کرسی مجلس خبرگان رهبری ۹ نفر و برای هر یک از 2۹۰ 
کرسی مجلس شورای اسلامی ۴2 نفر ثبت نام کرده اند. در این میان، سهم مشارکت زنان 
از ۸ درصد دوره قبل به 12 درصد در این دوره رسیده است. این آمار نشانگر موفقیت گام 

نخست در برگزاری انتخابات است.
2- گام دوم مربوط به بررسی صلاحیت نامزدها است. در واقع حفظ ترکیب متکثر 
و متنوع نامزدها پس از عبور از صافی شورای نگهبان موجب می شود مردمِ بیشتری 
نمایندگان تفکر خود را در میان نامزدهای نهایی بیابند و برای رای دادن به آنها پای صندوق 
های رای حاضر شوند. به عبارتی، مشارکت پرشور در انتخابات در گرو تایید صلاحیت های 

بیشینه و قانونی در شورای نگهبان است.
از طرفی باید این نکته را یادآور شد که شورای نگهبان در کنار توجه به بایسته های 
قانونی باید موازین شرعی را هم مورد توجه قرار دهد. در این زمینه می توان به مساله »حق 
الناس« در انتخابات اشاره کرد که رهبری بارها مورد تاکید قرار داده است. بر همین اساس 
بررسی قانونی صلاحیت ها و پرهیز از ردصلاحیت های غیر مستند، غیرمستدل و فراقانونی 
را هم می توان در زمره همین حق الناس دانست، چرا که در سطحی بالاتر بر قدرت انتخاب 

مردم اثرگذار خواهد بود.
3- گام سوم، حضور گسترده و مشارکت مردمی چشمگیر در انتخابات است. در این 
زمینه رهبر انقلاب تصریح داشته است: »شرکتِ همگان در انتخابات موجب پایداری و 
تقویت نظام اسلامی، استمرار تامین امنیت کامل، افزایش اعتبار و آبروی ملت در چشم 
جهانیان و باعث ابهت جمهوری اسلامی ایران در نزد دشمنان می شود.« رهبری ضمن 
اشاره به لزوم شرکت همه دارندگان شرایط رای دادن در انتخابات تاکید کرد: حتی کسانی 
که نظام و رهبری را قبول ندارند پای صندوق ها بیایند چرا که انتخابات متعلق به ملت، 
ایران و نظام جمهوری اسلامی است.رهبری پیشتر یعنی 2 روز مانده به انتخابات ریاست 
جمهوری سال 13۹2 نیز حضور همگان پای صندوق های رای را برای کشور از همه چیز 
مهم تر دانسته بود. به گفته ایشان برخی ها شاید نخواهند از نظام جمهوری اسلامی حمایت 

بکنند اما از کشورشان که می خواهند حمایت کنند، پس باید پای صندوق رای بیایند.
در ادامه باید گفت یکی از خطرها و آفت های بزرگی که انتخابات را تهدید می کند 
ایجاد این حس است که فضای انتخابات رقابتی نیست. راهکار مقابله با چالش های پیش 
روی مشارکت، پذیرش تنوع و تکثر جریان های حاضر در انتخابات و حق فعالیت سیاسی 
آن ها است. در این پیوند، فلسفه و معنای حقیقی انتخابات نیز برگزیدن از میان گزینه های 

مختلف با دیدگاه های متفاوت است.
بر همین اساس، انتخابات صحنه سلیقه های متفاوت و حضور گروه ها و جریان های 
سیاسی مختلف است. در این زمینه رهنمود رهبر انقلاب مبنی بر اینکه »آرا و سلایق 
مختلف، ایراد ندارد، مهم آن است که تلاش و دقت کنیم که انتخاب ما، انتخاب درستی 
باشد.« برای مردم و مسوولان چراغ راهنمای عمل به شمار می رود.این رهنمود نشان می 
دهد که انتخابات در انحصار جریان یا گروه خاصی نیست بلکه امری همگانی است. در 
پایان باید گفت این سه گام همدیگر را کامل می کنند و برآیند آن ها برگزاری انتخاباتی 

پرشور و تاریخی است.

ماجرای ناکامی اختلاس 860 میلیاردی از یک بانک

خاطره اختلاس 3000 میلیاردی زنده شد
 بعد از اختلاس 3۰۰۰ میلیارد تومانی معروف در تاریخ اقتصادی کشور که پای چند 
بانک در میان بود، این بار یکی از این بانکها تا پای اختلاس حدود 1۰۰۰ میلیارد تومانی 

پیش رفت . 
به گزارش ایسنا، هنوز آثار اختلاس 3۰۰۰ میلیاردی که در سال 13۹۰ از آن پرده 
برداشته شد از میان نرفته و حتی برخی متهمان آن پای محاکمه ننشسته اند که شبکه 

بانکی بازهم درگیر تهدید به اختلاسی نزدیک به یک سوم رقم قبلی شد.
 اخیرامعاونت اقتصادی وزارت اطلاعات گزارشی در حوزه تخلفات اقتصاد کلان منتشر 
و اعلام کرد که باندی در صدد اختلاس و انتقال مبلغ ۸۶۰ میلیارد تومان از یکی از بانک ها 
برای تبدیل به ارز و خروج از کشور بوده اند که با همکاری مدیریت عامل و حراست بانک و 

تلاش سازمان اطلاعات استان تهران دستگیر شدند.
این گزارش وزارت اطلاعات مهر تاییدی بر اعلام چندی پیشوزارت اقتصاد و دارایی در 
رابطه با اقدام باند بزرگی که قصد سوءاستفاده از حساب های بانک ملی را داشتند که البته 
کشف و دستگیر شدند، بود.ماجرا بر این قرار بود که در تاریخ 3۰ تیرماه امسال گزارشی 
به مدیریت حراست بانک ملی واصل شد که حاکی از قصد یک باند کلاهبردار با هدایت 
از خارج از کشور برای سوءاستفاده از حسابهای بانکها ازجمله بانک ملی را داشتند که این 
موضوع بلافاصله از سوی حراست بانک ملی به سازمان اطلاعات استان تهران منعکس 
و طی حدود سه ماه موضوع با مدیریت بانک ملی و همکاری حراست، بازرسی بانک و 
سازمان اطلاعات استان تهران اقدامات و تماسهای آنها مورد درصد قرار گرفته است.این باند 
در روزهای ابتدایی آبانماه قصد داشت که از طریق معاون یکی از شعب بانک، مبالغ کلانی 
را به حساب چند صرافی جهت انتقال بعدی به حسابهای دیگر واریز کند که با توجه به 
تمهیدات قبلی بانک، تمام حساب ها مسدود و اعضای آن توسط سازمان اطلاعات تهران 
بازداشت شدند، در حالی که این گروه هیچ گونه اطلاعی از کنترل و نظارت بانک ملی و 

سازمان اطلاعات تهران نداشتند.
 این در حالی است که برای افراد عامل این سواستفاده و خانواده آنها ویزای شینگن 
جهت خروج از کشور نیز اخذ شده بود و قصد داشتند با استفاده از تعطیلی ایام تاسوعا و 

عاشورا انتقال وجوه را تکمیل و از کشور خارج شوند.
 آنطور که وزارت اقتصاد و وزارت اطلاعات اعلام کرده اند با تدابیری از سوی بانک ملی 
و همچنین مشارکت سازمان اطلاعات استان تهران این ماجرا خنثی شده و بانک ملی از 
اختلاسی حدود 1۰۰۰ میلیارد تومانی که نزدیک بود با مشارکت یکی از معاونین شعب 
آن انجام شود، گریخت.در حالی بانک ملی به عنوان یکی از بزرگترین بانکهای کشور بار 
دیگر تهدید به سوء استفاده بزرگ شد که در ماجرای اختلاس 3۰۰۰ میلیارد تومانی هم 
در کنار بانکهای دیگر درگیر، متضرر شده بود به طوری که طبق آخرین خبرها هنوز هم 
تمامی طلب این بانک از گروه آریا کسب نشده است.آنطور که پیش ترهمتی-مدیر عامل 
بانک ملی- اعلام کرده است بدهی مه آفرید خسروی یکی از معضلات بانک ملی محسوب 
می شود که در دو بخش قابل بررسی است؛ اول بدهی شرکت های گروه منصور آریا است 
که ربطی به اختلاس ندارد و خود شرکت ها از شعبه مرکزی بانک ملی وام گرفتند و باید 
تسویه شود، اما بخش دیگر مربوط به پرونده اختلاس مه آفرید خسروی است که با حکم 
کیفری مبلغ آن تا 1۰5۰ میلیارد تومان برآورد می شود و باید با بررسی وضعیت شرکت ها 
آن را تهاتر کنیم. این در حالی است که اصل بدهی 1۰5۰ میلیارد تومان بوده و اگر قرار 
باشد فرع آن را در نظر بگیریم به همین میزان به آن اضافه می شود ولی حکم دادگاه کیفری 

بوده و فرعی را به دنبال ندارد.

در چند روز آینده شاهد اجرای رسمی برجام خواهیم بود

آغاز روزهای خوش ایرانی ها
معاون اروپا و آمریکای وزیر امور خارجه با اشاره به نزدیک بودن زمان اجرای برجام گفت: 

در چند روز آینده شاهد اجرای رسمی برجام و رفع همه تحریم ها خواهیم بود.
 مجید تخت روانچی در نشستی با رئیس اتاق بازرگانی ایران و فعالان اقتصادی با 
اشاره به آخرین وضعیت مذاکرات نهایی برجام گفت: در آخرین روزهای پس از اجرایی 
شدن برجام هستیم و در چند روز آینده شاهد اجرای رسمی آن و رفع همه تحریم ها 
خواهیم بود و با اجرای برجام کشورهای اتحادیه اروپا و آمریکا متعهد به رفع همه 
تحریم ها شده اند که در روز اجرا آیین نامه های اجرایی مربوط به آن را در اختیار عموم 

قرار خواهند داد.
تخت روانچی اظهار داشت: در روز اجرایی شدن برجام همه تحریم های بانکی و مالی 
رفع خواهد شد و همچنین تحریم هایی که مربوط به دستورالعمل اجرایی رئیس جمهور و 

تحریم های کنگره آمریکا بوده نیز لغو می شود.
معاون اروپا و آمریکای وزیر امور خارجه در ادامه صحبت های خود به این نکته نیز 
اشاره کرد که اتحادیه اروپا در دستورالعمل های خود این موضوع را به تصویب رسانده که 
تحریم های اتحادیه اروپا و آمریکا بر روی کاغذ لغو شده و در روز اجرای برجام نیازی به 

مصوبه جدید نخواهد داشت.

نکتـه

اخبـار
نماینده مردم تهران در مجلس با بیان این که سیاست حذف 
برای کشور ما سم مهلک است، گفت: آقای احمدی نژاد با هدف 
حذف آقای رفسنجانی بر مسند ریاست جمهوری نشست اما دیدیم 
نه تنها نتوانست این کار را انجام دهد بلکه کشور را با مشکلات جدی 

مواجه کرد.
علی مطهری  روز گذشته در نطق میان دستور جلسه علنی 
مجلس شورای اسلامی یادآور شد: این جانب در ابتدای دولت آقای 
روحانی به ایشان پیغام دادم که برای ایجاد وحدت در کشور یکی از 

وزرای موفق دولت گذشته را در کابینه قرار دهید. 
به گزارش ایرنا، وی افزود:: همه به یاد داریم که وحدت کلمه 
ترجیح بند کلام امام بزرگوارمان بود. کشور را همه باهم اداره کنیم 
و سیاست حذف را که منجر به بی اخلاقی ها و بی دینی ها می 
شود، کنار بگذاریم که امروز مشکل اساسی کشور ما کمبود تقوا و 
اخلاص است؛ همان چیزی که بارها مورد تاکید امام )ره( و رهبری 
بود. مطهری با بیان این که آنچه که مورد نیاز جامعه ما است مساله 
وحدت است، گفت: این پدیده که اصلاح طلبان از شکست دولت 
اصولگرا خوشحال شوند و اصولگرایان از شکست دولت اصلاح طلب، 

بلیه ای است که کشور ما دچار آن شده است.

پاسخ عربستان را باید با اجرای برجام داد 
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنان  گفت: پاسخ عربستان در قطع روابط دیپلماتیک با ایران را 

باید با اجرای برجام داد. 
مطهری افزود: اعدام عالم و رهبر دینی صرفا به جرم انتقاد و اعتراض حاکی از بازگشت 
به جاهلیت قبل از اسلام و یادآور خشونت های مذهبی قرون وسطی در اروپا است.وی ادامه 
داد: عربستان از نفوذ معنوی ایران بشدت نگران است از این رو باید به هوش باشیم و مانند 
ماجرای سفارت عربستان در دام او گرفتار نشویم. این نماینده مردم تهران در مجلس نهم 
همچنین به تصویب قطعنامه های کنگره اشاره کرد و گفت: کنگره آمریکا چندی است که 
با هدایت لابی صهیونیست تلاش مذبوحانه ای را برای اجرا نشدن برجام آغاز کرده است؛ 
به نظر می رسد که مجلس ایران باید در خصوص قانون محدودیت صدور ویزا مقابله به 
مثل کند و با مصوبه ای مثلا برای ورود خبرنگاران و تجار آمریکایی به ایران محدودیت 

هایی قائل شود.

منتقدان و مخالفان در انتخابات شرکت کنند
مطهری در ادامه به مشارکت در انتخابات اشاره کرد و گفت: مشارکت بالا در انتخابات 
آینده موجب عزت بیشتر و ارتقای جایگاه نظام جمهوری اسلامی در جهان و جلب احترام 

ملل دیگر نسبت به ایران خواهد بود پس حتی منتقدان و مخالفان شرکت کنند.
وی با بیان این که دو جریان سیاسی اصولگرایی و اصلاح طلبی در ایران دارای نقاط 

قوت و ضعف هستند، افزود: نقطه ضعف اصولگرایان کم توجهی به آزادی های اساسی ملت 
و حقوق شهروندی است که بسیاری از بی قانونی ها و بی عدالتی ها را تحت عنوان حفظ 
نظام توجیه می کنند و نقطه ضعف اصلی اصلاح طلبان تسامح و تساهلی است که در مسایل 
فرهنگی دارند و گاهی به نام آزادی در این امور سهل انگاری می شود. نماینده مردم تهران 
در مجلس یادآور شد: تشکل صدای ملت بر آن است که ضمن حفظ نقاط قوت این دو 
جریان سیاسی این نقطه ضعف آنها را نداشته باشد. بنابراین حضور خود در میدان سیاست 
را به عنوان راه سوم به دلیل نیاز جامعه امروز ایران به این جریان فکری و سیاسی ضروری 

می داند و به همین جهت فهرست انتخاباتی ارایه خواهد کرد.

آزادی مطبوعات مانع تخلفات بزرگ اقتصادی است
مطهری با بیان اینکه به طور قطع اولویت های مجلس دهم اقتصاد و سیاست داخلی 
خواهد بود، گفت: مجلس نهم با همه نقاط قوت خود در حوزه سیاست داخلی و اجرای 
فصل سوم قانون اساسی درباره حقوق ملت کارنامه درخشانی ندارد و از قضا رعایت حقوق 
ملت در اقتصاد کشور هم اثر گذار است.وی ادامه داد: مثلا آزادی مطبوعات همیشه مانع 
تخلفات بزرگ اقتصادی است و رانت خواری ها و اختلاس های بزرگ معمولا در دوره 
محدویت رسانه ها رخ داده است؛ بنابراین مطبوعات را رکن چهارم دموکراسی یا قوه 

چهارم یک حکومت نامیده اند.

دخالت افراد وابسته به نهادهای حكومتی
 ریشه بسیاری از فسادهای اقتصادی است

نماینده مردم تهران در مجلس گفت: ریشه بسیاری از فسادهای 
اقتصادی در کشور دخالت مستقیم و غیرمستقیم برخی افراد وابسته 
به نهادهای حکومتی در پروژه های بزرگ اقتصادی است و مسئولان 
با اعتماد به آنها و بدون نظارت کافی به این افراد میدان می دهند 
و مردم نیز اعتماد می کنند و در این شرکت ها سرمایه گذاری می 
کنند و پس از مدتی نهادهای نظارتی و قوه قضاییه مانع ادامه کار 
آنها می شوند.مطهری ادامه داد: ولی به دلیل همان روابط و ملاحظه 
کاری ها و روی دربایستی ها قدرت حل و فصل سریع آن را ندارند 
و در این میان مردم دچار خسارت می شوند که نمونه این قضیه 
ماجرای پدیده شاندیز، موسسه ثامن الحجج و میزان است که هزاران 
سهام دار سرگردان شده اند.وی با اشاره به سخنی از حضرت امام علی 
)ع( که فرمودند تنها کسی می تواند امر خدا را اقامه کند که از جمله 
اهل ملاحظه کاری نباشد گفت: از رئیس کل بانک مرکزی و وزیر 
کشور و قوه قضائیه می خواهم که هرچه سریعتر بدون ملاحظه کاری 
به این ماجرا خاتمه دهند.این نماینده مردم در مجلس نهم افزود: از 
رئیس جمهور درخواست دارم که توجه ویژه به این موضوع داشته 

باشند تا قبل از انتخابات لااقل راه کار مشخصی اعلام شود.

طرح زوج و فرد هرسال در ماه های آذر و دی اجرا شود
مطهری در ادامه به مساله آلودگی هوای تهران اشاره کرد و گفت: در مساله آلودگی 
هوای تهران این جانب پیشنهاد می کنم تا زمان اجرای یک برنامه دقیق و با مدیریت واحد 
در این زمینه هرسال در ماه های آذر و دی طرح زوج و فرد در تهران اجرا شود تا هوای 
تهران به شرایط هشدار و اضطرار نرسد.وی در ادامه به جمع آوری معتادان محله هرندی 
تهران اشاره کرد و گفت: از شهرداری تهران خصوصا معاونت اجتماعی و فرهنگی آن به 
دلیل همت قوی و برنامه ریزی دقیق برای جمع آوری معتادان محله هرندی تهران و انتقال 
آنها به اماکن مناسب و اجرای برنامه های تربیتی برای آنها صمیمانه سپاسگزارم و امیدوارم 
سایر دستگاه ها به همکاری خود با این طرح ادامه دهند.مطهری همچنین از صدا و سیما به 
خاطر این که امسال در ایام نهم دی گزارش های واقعی تر و منصفانه تری از حوادث سال 

۸۸ داشت تشکر کرد. 

احكام دادگاه حادثه شیراز عادلانه نبود
وی در ادامه به حادثه شیراز اشاره کرد و گفت: احکام دادگاه حادثه شیراز از نظر این 
جانب عادلانه نبود اگرچه نفس این اتفاق در جمهوری اسلامی که بالاخره یک گروه فشار 

محاکمه و احکامی برای آنها صادر شد، یک پیروزی و امر مبارکی محسوب می شود. 

در دیدار صدر اعظم سابق آلمان مطرح شد:

انتقاد آیت الله هاشمی از سیاست های غلط حاکمان سعودی

با نزدیك شدن به انتخابات یارکشی های سیاسی وزن جدیدی پیدا خواهد کرد

بازی سیاسی تندروها با فرمول جدید

علی مطهری :

احمدی نژاد نتوانست هاشمی را حذف کند



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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آخرت، آفریده شده اید.
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حسینیان برای خاتمی کتاب می نویسد
گفته می شود: نماینده مردم اردکان در مجلس از نگارش کتابی از سوی روح الله حسینیان درباره 
مرحوم آیت الله سید روح الله خاتمی خبر داد. محمدرضا تابش در متنی که در کانال تلگرامی خود 
منتشر کرده نوشت: امروز در مجلس با حجت الاسلام والمسلمین روح الله حسینیان صحبت می کردیم. 
یادآور شد که از مدت ها قبل پیشنهاد نموده تا از طرف مرکز اسناد انقلاب اسلامی کتابی در خصوص 
شرح احوالات و فعالیت های مرحوم آیت الله سید روح الله خاتمی )ره( که همیشه از ایشان به نیکی یاد 
می کند، بنگارند. راست هم می گوید. قصور از بنده بود؛ که بایستی زودتر فردی عامل به کار را به ایشان 
معرفی می کردم. امروز تماس تلفنی وی با نگارنده کتاب را برقرار نمودم و مقرر گردید تا طرح اولیه جهت 
ارائه و تصویب به مرکز اسناد انقلاب اسلامی تسلیم شود. فارغ از دیدگاه متفاوت سیاسی، در برخی امور 
آقای حسینیان نظراتی دارد که با آنچه از شخصیت وی ساخته اند، متفاوت است. در این دو دوره با هم 

گفت وگوهای زیادی داشته ایم که اگر مجالی حاصل شد در آینده نزدیک به آن خواهم پرداخت.

واگذاری 2۱ هکتار ساحل مازندران به یک ورزشکار
گفته می شود: دادستان عمومی و انقلاب ساری از واگذاری 21 هکتار زمین ساحلی دریای خزر 
در شهرستان ساری به یک ورزشکار توسط محمود احمدی نژاد رئیس جمهوری سابق خبر داد. حجت 
الاسلام اسدالله جعفری روز دوشنبه در نشست شورای حفظ حقوق بیت المال مازندران در ساری اظهار 
کرد: این ورزشکار برای این میزان زمین دریافتی که به صورت رایگان به وی واگذار شده، سند نیز دریافت 
کرده است. وی اضافه کرد: واگذاری این زمین دولتی به یک ورزشکار از سوی رئیس جمهوری وقت 
خلاف قانون بود ولی هیچ مدیری در سطح استانی و حتی ملی اعتراضی به این واگذاری نداشت. دادستان 
عمومی و انقلاب ساری افزود: زمینی که به این ورزشکار واگذار شده، از نظر موقعیت در یکی از بهترین 
نقاط ساحلی این استان واقع شده است. جعفری گفت: ما مخالف تجلیل از ورزشکاران و قهرمانان ملی و یا 
معافیت آنان از سربازی و حتی دادن مدرک تحصیلی به آنان نیستیم، اما واگذاری این حجم زمین دولتی 

به یک ورزشکار، برخلاف قانون است.

بستری شدن مهدی هاشمی در بیمارستان
گفته می شود:وکیل مهدی هاشمی درباره دلیل بستری شدن موکلش در بیمارستان گفت: متاسفانه 
مهدی هاشمی به دلیل عمل جراحی در بیمارستان بستری شده است. وحید ابوالمعالی با اشاره به اخبار 
منتشر شده درباره بستری شدن مهدی هاشمی در بیمارستان خاطرنشان کرد: هفته گذشته موکلم از 
ناحیه پا دچار مصدومیت شد که با مداوای سرپایی به زندان بازگشت ولی دلیل بستری شدن اخیر وی 
مصدومیتش از ناحیه پا نیست، بلکه به دلیل وجود ضایعه ای در ناحیه شکم اوست. وی ادامه داد: پزشکان با 
تشخیص وجود غده ای خطرناک در شکم مهدی هاشمی وی را صبح دیروز تحت عمل جراحی با بیهوشی 
کامل قرار دادند و غده را به طور کامل از بدن وی خارج کردند. وکیل مهدی هاشمی وضعیت سلامت 

عمومی وی در حال حاضر را مناسب توصیف کرد.

 نحوه شناسایی مامورین هیات نظارت بر انتخابات
گفته می شود: هیات نظارت بر انتخابات استان قم روز گذشته با صدور اطلاعیه ای برداشتن معرفی 
نامه رسمی توسط مامورین هیات نظارت تاکید کردند. دراین اطلاعیه که نسخه ای از آن روز گذشته به 
امضا لطفی رییس هیات نظارت بر انتخابات استان قم در اختیار روزنامه ایمان قرار گرفته است آمده است: 
به اطلاع شهروندان گرامی و ثبت نام کنندگان محترم دهمین دوره مجلس شورای اسلامی و پنجمین 
دوره مجلس خبرگان رهبری می رساند مامورین تحقیق این هیات دارای معرفی نامه رسمی می باشند 
و هرنوع تماس تلفنی افراد و یا مراجعه و تحقیق بدون ارایه حکم ماموریت ارتباطی به هیات نظارت بر 

انتخابات استان قم ندارد.

قطع یارانه افراد بالای ۱۸ سال فاقد کارت ملی 
گفته می شود: وزارت کار اعلام کرد: یارانه نقدی افراد بالای 1۸ سال فاقد کارت ملی قطع می شود. به 
گزارش خبرگزاری مهر، در اطلاعیه وزارت کار آمده است: براساس ماده ۴ آئین نامه اجرایی از ماده 7 قانون 
هدفمند سازی یارانه ها، تمامی هموطنان بیشتر از 1۸ سال سن که دارای شماره ملی بوده اما تاکنون 
کارت ملی خود را دریافت نکرده اند، موظفند حداکثر تا تاریخ 15 بهمن سال جاری اقدامات لازم را برای 
دریافت کارت ملی انجام دهند، در صورت عدم تعیین تکلیف وضعیت کارت ملی مربوطه، پرداخت یارانه 

این افراد از بهمن سال جاری متوقف می شود.

لیست جامعه مدرسین برای خبرگان نهایی نشده است
گفته می شود: یک عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: جامعه مدرسین هنوز لیست 
انتخاباتی خود را برای انتخابات مجلس خبرگان نهایی نکرده است. حجت الاسلام والمسلمین سید محمد 
غروی در گفت وگو با ایسنا در پاسخ به پرسشی درخصوص تدوین لیست انتخاباتی جامعه مدرسین برای 
انتخابات خبرگان و عدم حضور آیت الله هاشمی رفسنجانی در این لیست اظهار کرد: لیست انتخاباتی 
جامعه مدرسین، مخصوصا در استان تهران هنوز نهایی نشده است و نمی توان در این زمینه نظر قطعی داد.

صلاحیت علیرضا زاکانی احراز نشد  
گفته می شود: کانال تلگرام روزنامه ایران نوشت: گزارش های تازه از روند رسیدگی به صلاحیت 
داوطلبان انتخابات حاکی است که صلاحیت علیرضا زاکانی دبیر جمعیت رهپویان تایید نشده است. این 
دومین بار است که صلاحیت زاکانی در مراجع انتخاباتی تایید نمی شود بار اول او در خرداد ۹2 کاندیدای 
انتخابات ریاست جمهوری شد که شورای نگهبان صلاحیت اش را رد کرد و اکنون خبر می رسد که 

صلاحیت وی برای انتخابات مجلس شورای اسلامی تایید نشده است.

جاسبی شایعات را تکذیب کرد
گفته می شود:  عبدالله جاسبی، کاندیداتوری خود برای انتخابات مجلس را تکذیب کرد. به گزارش عصر 
ایران، در روزهای اخیر شایعاتی در برخی رسانه ها و نیز در شبکه های مجازی درباره کاندیداتوری رئیسپیشین 
دانشگاه آزاد اسلامی منتشر و حتی درباره رایزنی های صورت گرفته با وی برای حضور در فهرست های 
انتخاباتی منتشر شده بود. جاسبی در این باره ضمن دعوت از عموم مردم برای حضور در انتخابات، به خبرنگار 

عصر ایران گفت که اساساً در انتخابات پیش رو کاندیدا نشده است و این شایعات، کذب محض است.

نامگذاری خیابانی در قم به نام »شیخ نمر«
گفته می شود: شورای اسلامی شهر قم، خیابان مجاور حرم حضرت معصومه )س(،معروف به خیابان 
شبستان را به اسم »شهید آیت الله نمر باقر النمر« نامگذاری کرد. دراین جلسه طرح دو فوریت اخذ مجوز 
نامگذاری خیابان شبستان در ضلع جنوبی حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( به نام آیت الله شهید 

نمر باقر النمر، مطرح شد که همه اعضا به این طرح رای مثبت دادند.

مدیرکل تأمین اجتماعی استان قم  خبرداد:

پرداخت 568 میلیون تومانی کمک هزینه ازدواج 
 مدیرکل تأمین اجتماعی استان قم گفت: امسال تعداد 311 بیمه شده قمی درمجموع مبلغ 5۶۸ 
میلیون تومان به عنوان کمک هزینه ازدواج دریافت کردند که این رقم نسبت به سال گذشته 55 و 

هفت دهم درصد رشد را نشان می دهد. 
سید مجتبی موسوی ، از اعطای کمک هزینه ازدواج به زوج های جوان تحت پوشش تأمین اجتماعی  
خبر داد و اظهار داشت: افرادی که برای نخستین بار داشتن 72۰ روز سابقه کار در 5 سال قبل از تاریخ 
ازدواج، پرداخت حق بیمه در این مدت، عدم قطع ارتباط بیمه شده با کارفرما در تاریخ ازدواج، نخستین 

ازدواج و دائمی بودن خود را به ثبت رسانده اند شامل این کمک هزینه می شوند.
مدیرکل تأمین اجتماعی قم بابیان اینکه در صورت بیمه بودن زوج این کمک هزینه به هر دو تعلق 
می گیرد، افزود: افراد می توانند با مراجعه به شعب تأمین اجتماعی و ارائه تصویر و اصل سند ازدواج، 

شناسنامه زوجین و تعهد کتبی مبنی بر اولین ازدواج اقدام به دریافت کمک هزینه کنند.
وی با تأکید بر اینکه کمک هزینه ازدواج تنها به فرد بیمه شده اصلی تعلق می گیرد خاطرنشان کرد: افراد 
تحت تکفل اعم از فرزندان بیمه شده اصلی شامل این طرح نمی شوند، همچنین بیمه شدگان اختیاری و 

مشاغل آزاد نیست شامل این طرح نیستند.
به گفته موسوی، در سال جاری تعداد 311 بیمه شده قمی درمجموع مبلغ 5۶۸ میلیون تومان 
به عنوان کمک هزینه ازدواج دریافت کردند که این رقم نسبت به سال گذشته 55 و هفت دهم درصد 

رشد را نشان می دهد.

رئیس اتحادیه صنف نانوایان استان قم: 

پردیسان با کمبود نانوایی مواجه است 
 رئیس اتحادیه صنف نانوایان قم با بیان اینکه در این  استان ۸27 واحد نانوایی وجود دارد، گفت: از این 

تعداد 721 واحد شهری و 1۰۶ واحد نانوایی روستایی است. 
سید جواد دهناد ، با بیان اینکه در استان قم ۸27 واحد نانوایی وجود دارد، اظهارداشت: از این 
تعداد 721 واحد شهری و 1۰۶ واحد نانوایی روستایی است.رئیس اتحادیه صنف نانوایان قم افزود: تنوع 
نانوایی های استان عبارت است از  1۹7 واحد سنگکی، 2۶5 واحد لواش، ۴۹ واحد تافتون ماشینی، 113 
واحد بربری، 57 واحد خشکه پزی و 35 واحد فانتزی هستند و به طور میانگین در هر واحد نانوایی یک 
تا 3 نفر فعالیت دارند.وی با اشاره به کمبود نانوایی در منطقه پردیسان قم تصریح کرد: 1۶ واحد نانوایی 
در پردیسان وجود دارد که براساس نیازسنجی صورت گرفته این منطقه نیازمند ۶۰ واحد نانوایی دیگر 
است.دهناد بااشاره به فعالیت 1۸۰ واحد نانوایی آزادپز در استان قم خاطرنشان کرد: نرخ تعیین شده 
برای نانوایی های آزاد پز بسته به تقاضای آن منطقه است ولی به صورت عرف قیمت نان سنگک در این 
نانوایی ها 1۰۰۰ تومان است.رئیس اتحادیه صنف نانوایان قم نانوایی های سنگک را دارای قدمت طولانی 
در استان عنوان کرد و گفت: این نانوایی ها به خاطر ذائقه مردم و تمایل به این نوع نان روزانه 15 ساعت 
کاری فعالیت دارند.وی اظهارداشت: بر اساس نرخ مصوب قیمت نان در استان قم برای نان سنگک ۴5۰ 
گرم ۶5۰ تومان، نان بربری ۶3۰ گرم قیمت ۶۰۰ تومان و برای نان لواش و تافتون 17۰ گرم قیمت 1۶5 

تومان تعیین شده است.

نامحـرمانه

اخبــار

آگهی
 خواهان / شاکی محسن شیشه دادخواستی به طرفیت خوانده / متهم محسن فهیمی به خواسته 
مطالبه خسارت تاخیر تادیه و اعسار از پرداخت هزینه دادرسی و مطالبه وجه چک تقدیم دادگاه 
های عمومی شهرستان شهرستان قم نموده که جهت رسیدگی به شعبه 1 دادگاه عمومی حقوقی 
شهرستان قم واقع در قم – خیابان ساحلی – جنب زندان ساحلی – دادگاه های حقوقی شهرستان قم 
– طبقه اول – شعبه اول دادگاه عمومی )حقوقی( ارجاع و به کلاسه ۹۴۰۹۹۸25121۰11۸۰ ثبت 
گردیده که وقت رسیدگی آن 13۹۴/11/۰۶ و ساعت 11:3۰ تعیین شده است به علت مجهول المکان 
بودن خوانده / متهم و درخواست خواهان / شاکی و به تجویز ماده 73 قانون آیین دادرسی دادگاه های 
عمومی و انقلاب در امور مدنی و دستور دادگاه مراتب یک نوبت در یکی از جراید کثیر الانتشار آگهی 
می شود تا خوانده/ متهم پس از نشر آگهی و اطلاع از مفاد آن به دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشانی 
کامل خود نسخه دوم دادخواست و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی حاضر گردد.
منشی دادگاه حقوقی شعبه اول دادگاه عمومی )حقوقی( دادگستری شهرستان قم- 

معصومه عزتی
قم – خیابان ساحلی – جنب زندان ساحلی – دادگاه های حقوقی شهرستان قم- طبقه 

اول- شعبه اول دادگاه عمومی )حقوقی(

مدیرعامل شرکت مخابرات ایران با تاکید 
بر اینکه باید تهدیدات فضای مجازی به فرصت 
تبدیل شود گفت: نهادهای فرهنگی می بایست 
با استفاده از فضای مجازی این محیط را به 
فضای معروف تبدیل کنند تا از آسیب های 

اجتماعی در فضای مجازی کاسته شود.
اسدا...دهناد روز گذشته در جلسه  سید 
کارگروه مدیریت فضای مجازی استان قم با 
عنوان پیشگیری از جرائم انتخاباتی در فضای 
مجازی اظهارداشت: نهادهای فرهنگی خصوصا 
شورای انقلاب فرهنگی انتظار می رود برای 
مدیریت فضای مجازی کشور بلکه جهان اسلام 

چاره اندیشی کنند.
 وی افزود: حضور دستگاههای فرهنگی و 
نهادهای دینی در فضای مجازی و شبکه های 

اجتماعی باید فعالتر باشد.
و  اطلاعات  فناوری  پیشرفت  و  رشد  داد:  ادامه  وی 

ارتباطات اعم از سخت افزار و نرم افزار بویژه در 15 سال اخیر 
بسیار بی سابقه بوده است و به موازات پیشرفت امکانات، 
ضریب افزایش کاربران بصورت بی سابقه ای رشد کرده است.

شبکه های اجتماعی جای رسانه ها را 
گرفته اند. مدیرعامل شرکت مخابرات ایران 
تصریح کرد: امروز فقط یک شبکه اجتماعی 
به نام تلگرام 1۴ میلیون کاربر در ایران دارد 
که میانگین استفاده آنها در روز احتمالا بیش 
از 2 ساعت در هر نفر باشد یعنی چندین برابر 

تماشای تلویزیون.
های  شبکه  امروز  گفت:  پایان  در  وی 
گرفته  را  ها  رسانه  همه  جای  اجتماعی 
رئیس  معاون  فرماندار،  است:  گفتنی  اند. 
دادگستری، معاون دادستان قم و دیگر اعضاء 
در شرکت مخابرات استان قم در این کارگروه 
راه های پیشگیری از وقوع تخلفات و جرائم 
های  شبکه  و  مجازی  فضای  در  انتخاباتی 
این  در  گرفت.  قرار  بررسی  مورد  اجتماعی 
جلسه مقرر شد کاندیداهای انتخاباتی نسبت به رعایت قوانین 

ناظر بر انتخابات و تبلیغات در فضای مجازی توجیه شوند.

مدیرعامل شرکت مخابرات ایران در کارگروه مدیریت فضای مجازی استان قم:

باید تهدیدات فضای مجازی به فرصت تبدیل شود

استاندار قم با اشاره به اجرای مرحله دوم 
طرح تحول نظام سلامت در حوزه بهداشت 
گفت: اجرای کامل این طرح باید به بخش 
خصوصی واگذار شود و دولت تنها نقش 

نظارتی خود را ایفا کند. 
در  گذشته  روز  صادقی  مهدی  سید 
بازدید از مرکز بهداشت استان قم با اشاره 
به آغاز طرح تحول سلامت در دولت تدبیر 
و امید اظهار کرد: اجرای این طرح بسیاری 
از دغدغه های مردم در زمینه هزینه های 

درمانی را کاهش داد.
وی افزود: این طرح در دراز مدت می 
تواند نقش مهمی در ارتقاء سلامت جسمی 
در جامعه ایفا نماید.وی با تاکید بر ضرورت 
هدف  افزود:  درمان  بر  پیشگیری  تقدم 

مسئولان در اجرای این طرح باید جلب رضایت عمومی 
و اعتماد شهروندان باشد.استاندار قم، حرکت به سمت 
خصوصی سازی در همه بخش ها از جمله بهداشت و 
درمان را ضروری برشمرد و تصریح کرد: اگر از همین امروز 
این کار آغاز نشود در سال های آتی با مشکلات متعددی 
مواجه خواهیم بود.صادقی، سیاست کوچک سازی بدنه 
دولت را به عنوان یک اولویت مهم مورد توجه قرار داد و 
افزود: اعمال حاکمیت دولت باید از اجرای کارها به سمت 
فعالیت های نظارتی تغییر جهت دهد.وی با بیان اینکه در 

حوزه های مختلف از جمله بهداشت و درمان طرح های 
متعدد عمرانی نیمه کاره دولتی وجود دارد، خاطرنشان 
کرد: تنها راه اتمام این طرح ها، برون سپاری و واگذاری 

آنها به بخش خصوصی است. 

سرانجام طرح  تحول داشتن جامعه ای سالم و 
بانشاط خواهد بود

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این بازدید اظهار 
کرد: این طرح در تمام سطح استان قم و متفاوت با سایر 
استان های کشور به اجرا درآمد.دکتر ایرانی خواه ضمن تقدیر 

از زحمات چشمگیر کارکنان مرکز بهداشت 
استان در اجرای این طرح عظیم گفت: این 
کار بسیار پرزحمت بود که با همت و تلاش 
استان  بهداشت  مرکز  در  بنده  همکارن 
محقق شد و با انجام این طرح تمامی نقاط 
شهر از جمله نقاط محروم، تحت پوشش 
کامل پایگاه های بهداشتی و مراکز سلامت 
در  ایرانی خواه  گرفته اند.دکتر  قرار  استان 
ادامه اضافه کرد: بر اساس این طرح، برای 
تمامی هم استانی ها، پرونده سلامت تشکیل 
می شود و همه افراد بر اساس شاخص هایی 
که از سوی وزارت بهداشت ابلاغ شده اند 
مانند فشار خون، چاقی، دیابت، کم خونی 
و... سطح بندی شده و تحت پوشش قرار 

می گیرند.
وی با بیان این نکته که سرانجام این طرح، داشتن 
جامعه ای سالم و بانشاط خواهد بود یادآور شد: لازم است 
هم استانی های عزیز برای تشکیل پرونده به نزدیک ترین 
پایگاه سلامت محل سکونت خود مراجعه نمایند اما در 
صورت عدم مراجعه با آنها تماس گرفته خواهد شد و 
این امر تا حصول نتیجه مورد پیگری قرار خواهد گرفت. 
استاندار قم  همچنین سپس با حضور در پایگاه بهداشت 
واقع در منطقه نیروگاه، از نزدیک در جریان روند خدمات 

رسانی این مرکز به مراجعان قرار گرفت.

استاندار قم تاکید کرد:

ضرورت مشارکت بخش خصوصی در اجرای طرح تحول نظام سلامت 

شهردار قم، راه اندازی کلانتری تخلفات 
را در راستای کاهش معضلات و  شهری 

مشکلات شهر ضروری دانست.
نژاد در جلسه  سید مرتضی سقائیان 
نیروی  مسئولان  و  فرمانده  با  مشترک 
انتظامی استان قم، با اشاره با اهمیت همدلی 
و هم افزایی در پیگیری روند مدیریت شهر، 
اظهار کرد: ارتباطات مستحکم و مداوم بین 
سازمان های  دیگر  و  شهرداری  مجموعه 
اساسی در  گامی  امور شهری،  در  دخیل 
تحقق هدف خدمت شایسته به مردم است.

وی وحدت رویه بین دستگاه های اجرایی 
را مورد تأکید قرار داد و افزود: اگر خدمت به 
مردم محور همه برنامه ها قرار گیرد بسیاری 

از مشکلات پیش روی ما برطرف می شود.
در  داد: خوشبختانه  ادامه  قم  شهردار 
حال حاضر روند خوبی در مدیریت شهری 
قم شکل گرفته و با همکاری و همراهی 
مدیران استان تحقق هدف خدمت به مردم 

با جدیت پیگیری می شود.
وی با تأکید بر اینکه تعامل مجموعه 
مدیریت شهری قم و سازمان های اجرایی در 
وضعیت خوبی به سر می برد، تصریح کرد: 
با برنامه ریزی مناسب و شایسته در حال 

افزایش سطح همکاری ها هستیم.
خود  سخنان  ادامه  در  نژاد  سقائیان 
به روند همکاری های شهرداری و نیروی 
انتظامی در مدیریت شهر و برقراری نظم 
و انضباط شهری اشاره کرد و افزود: هدف 
نیروی  با مجموعه  ارتباط  برقراری  در  ما 
و  امنیتی  دستگاه های  دیگر  و  انتظامی 
انتظامی استان، ایجاد نظم و انضباط در شهر 

با رویکرد اقدامات مشترک است.
وی عملکرد شهرداری در بخش مقابله 
با سد معبر و مزاحمت های شهری را یادآور 
افزایش سطح همکاری های  شد و گفت: 
دوطرفه برای حذف پدیده زشت سد معبر 
امری ضروری است. شهردار قم  در شهر 
راه اندازی کلانتری تخلفات شهری را برای 
مقابله با تخلفات و معضلات شهری امری 
مهم و ضروری عنوان کرد و افزود: در صورت 
اجرایی شدن این طرح در سطح شهر، شاهد 
سرعت گرفتن در مقابله با معضلات شهری 

از جمله سد معبر خواهیم بود.
برای  لازم  سازوکار  طراحی  وی 
زمینه سازی جلوگیری جدی و منسجم از 

سد معبر و تخلفات شهری را مورد تأکید 
قرارداد و ابراز کرد: تحقق فرهنگ شهروندی 
و فرهنگ ترافیک ازجمله رویکردهایی است 
که با همکاری مجموعه های سازمانی محقق 

خواهد شد.
ناجا همراه و پشتوانه مجموعه

 مدیریت شهری است
فرمانده نیروی انتظامی استان قم نیز 
در این جلسه، ضمن تقدیر از عملکرد و 
و  مشکلات  رفع  در  قم  شهردار  جدیت 
معضلات شهری اظهار کرد: خوشبختانه 
با حضور دکتر سقائیان نژاد روند خوبی در 
رفع معضلات شهری با تکیه بر منطق شکل 

گرفته است.
سردار کاظم مجتبایی با تأکید بر اینکه 
مدیریت  مجموعه  پشتوانه  و  همراه  ناجا 
شهری است، تصریح کرد: هدف ما همکاری 
و  اهداف  پیشبرد  در  متقابل  و  مشترک 
اقدامات است. فرمانده انتظامی استان قم با 
اشاره به مسئولیت ها و عملکرد مجزای ناجا 
و شهرداری، گفت: با وجود مسئولیت های 
مجزا اما همکاری و هم افزایی نقش کاربردی 
و مهمی در رفع مشکلات امنیتی و انتظامی 
و شهری خواهد داشت. وی ادامه داد: ما 
به دنبال همراهی و تشکیل مجموعه ای 
برای رفع مشکلات امنیتی و انتظامی شهر 
هستیم. مجتبایی، هم افزایی و وحدت عمل 
در اقدامات سازمان ها و مجموعه های مستقل 
شهری را مورد تأکید قرار داد و افزود: رفع 
مشکلات داخلی به صورت درون سازمانی از 

اهمیت بالایی برخوردار است.
شایان ذکر است در خاتمه این دیدار از 

تعدادی از مأمورین و افسران نیروی انتظامی 
به جهت جدیت و تلاش در پیگیری امور 
شهری توسط شهردار و فرمانده انتظامی 

استان تقدیر به عمل آمد.
احداث شهرک زائر در قم

شهردار قم همچنین شامگاه یکشنبه 
در یکصد و شصت و سومین جلسه علنی 
ارائه گزارشی  با  قم  شورای اسلامی شهر 
از سفر خود به شهرهای مذهبی عراق، از 
احداث شهرک زائر در قم با مشارکت تولیت 
حرم مطهر امام حسین )ع( خبر داد و گفت: 
احداث این شهرک و ایجاد امکانات رفاهی 
در شهر مقدس قم باعث توسعه و رونق 
ارزش گذاری  و  زائران  رفاه  افزایش  شهر، 
برخی طرح ها از جمله بلوار پیامبر اعظم 

)ص( می شود.
مرتضی سقائیان نژاد افزود: تولیت آستان 
مقدس حضرت امام حسین )ع( درخواست 
احداث این شهرک را داده و قرار شد که 
زمین را در اختیار آنها قرار دهیم و آنها به 
عنوان سرمایه گذار ساخت و ساز را انجام 
دهند. وی ادامه داد: این شهرک زائر که 
متشکل از اسکان و سایر امکانات رفاهی 
است، بعد از تکمیل به صورت رایگان در 
اختیار زائران محروم قرار می گیرد. سقائیان 
نژاد گفت: تاکنون هشت طرح مشابه در 
کشور عراق اجرا شده که هر کدام از امکانات 
رفاهی و فرهنگی زیادی برخوردار هستند. 
شهردار قم ادامه داد: اقامتگاه های فعلی 
اطراف حرم مطهر حضرت معصومه )س( در 
قم از نظر بهداشتی و امکانات رفاهی مناسب 
ساخت  زمینه  در  حرکتی  اگر  و  نیست 

شهرک زائر ایجاد شود هم سطح امکانات 
رفاهی شهر بالا می رود و هم توان ما برای 
خدمت رسانی به زائران افزایش پیدا می کند. 
وی خاطرنشان کرد: شرط اصلی آنها برای 
ساخت این شهرک زائر این است که زمین 
هایی که ما برای ساخت این شهرک در 
اختیار آنها قرار می دهیم جزء موقوفات حرم 
حضرت امام حسین )ع( محسوب شود، ما 
هم چون دنبال اعتلا و توسعه قم بودیم راه 
را بر آنها نبستیم، البته شرط ما نیز این است 
که زمین را زمانی واگذار )وقف( می کنیم 
که به بهره برداری برسد. سقائیان نژاد اظهار 
داشت: با تکمیل این طرح، اگر دانشجویان و 
یا بسیجیان و سایر قشرها از سراسر کشور در 
قم نشست ها و یا همایشی داشته باشند می 
توانیم این مکان را در اختیار آنها قرار دهیم، 
ضمن اینکه این شهرک ارزش گذاری بلوار 
پیامبر اعظم )ص( را بالا می برد. وی افزود: 
باید به سمت و سوی توسعه برویم، در این 
شرایط رکود که از نظر اقتصادی با مشکلات 
مواجه هستیم این اقدام محور تحرک است 
و باید با دید باز به این مساله نگاه شود. وی 
از اعضای شورای اسلامی شهر قم خواست 
نسبت به اجرای این طرح به شهرداری و 

شهر قم کمک کنند.
اتفاق  این  اگر  اضافه کرد:  قم  شهردار 
بیفتد استانداری و کمیسیون های پنجگانه 
تحول  و  هستند  کار  پای  زمینه  این  در 
وی  خورد.  خواهد  رقم  استان  در  مهمی 
اظهار داشت: در این شهرک امکاناتی شامل 
های  سالن  مسجد،  سبز،  فضای  اسکان، 
بزرگ پذیرایی و مراسم ها، شهربازی و آب 
نما و غیره تدارک دیده خواهد شد. رئیس 
شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه 
گفت: ساخت این شهرک خدمتی به زائران 
است و بعد از تکمیل به صورت رایگان در 
اختیار زائران قرار می گیرد. ولی الله بیاتی 
افزود: همه باید کمک کنند تا این طرح در 
سریع ترین زمان ممکن در شورای دوره 
چهارم به بهره برداری برسد و اگر در مجلس 

هم نیاز به قانون بود تصویب شود. 
شهردار قم و رئیس شورای اسلامی شهر 
در سفر هفته گذشته خود به کشور عراق و 
دیدار با تولیت آستان مقدس حضرت امام 
حسین )ع( برای ساخت شهرک زائر در قم 

به توافق رسیدند.

شهردار قم در نشست مشترک با سردار مجتبایی:

کلانتری تخلفات شهری در قم راه اندازی شود

پیشرفته ترین و مدرن ترین تصفیه خانه 
فاضلاب کشور کمتر از یک ماه دیگر در 
قم به بهره برداری خواهد رسید و رکورد دار 
احداث تصفیه خانه فاضلاب در کشور از نظر 

مدت زمان اجرا می شود.
آب  عمومی شرکت  روابط  گزارش  به 
معاون  ویسه  رضا  قم،  استان  فاضلاب  و 
هماهنگی و نظارت معاون اول رئیس جمهور 
احداث  دست  در  فاضلاب  تصفیه خانه  از 
فاضلاب قم بازدید کرد و از نزدیک در جریان 
نحوه اجرا و میزان پیشرفت این پروژه قرار 
گرفت و در نشستی به بررسی چالش های 

و مشکلات پیش روی این پروژه پرداخت.
معاون منابع انسانی و بهبود مدیریت 
شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور در 
این نشست به ارائه گزارشی در خصوص 
مدول دوم تصفیه خانه فاضلاب در احداث 
قم پرداخت و اظهار کرد: میزان پیشرفت 
این پروژه که با بهره گیری از تسهیلات 7۰ 
میلیون یورویی بانک توسعه اسلامی در حال 

ساخت است از ۹7 درصد گذشته است.

رضا گیاهی با اشاره به شرایط اقتصادی 
کشور و تأخیر در اجرای پروژه ها خاطرنشان 
کرد: پروژه تصفیه خانه فاضلاب قم بر اساس 
برنامه پیش رفته و زودتر از موعد مقرر به 

پایان خواهد رسید.
وی با بیان اینکه تا کنون ۴۶ میلیارد 
تومان و 7.۹ میلیون یورو در این پروژه هزینه 
شده است ابراز کرد: ظرفیت این تصفیه خانه 
میلیون  تولید 15  توان  با  نفر  25۰ هزار 
مترمکعب پساب است که با بهره برداری از 
آن، ظرفیت تحت پوشش شبکه فاضلاب به 

۴۸ درصد جمعیت شهر خواهد رسید.
 مدیر پروژه شرکت زلال ایران که اجرای 
این پروژه را بر عهده دارد نیز با اشاره به اینکه 
احداث در کوتاه ترین  پروژه رکورددار  این 
زمان در کشور است گفت: هم اکنون در 
حال تست تجهیزات هستیم و در کمتر 
از یک ماه دیگر پروژه به طور کامل آماده 

بهره برداری است.
عبدالله جعفری با اشاره به اینکه این 
تصفیه خانه جزو بهترین ها و به روزترین ها در 

سطح دنیا است گفت: با توجه به مشکلات 
ارزی و تحریم که با آن مواجه بودیم همه 
علاقه  و  عشق  با  پروژه   این  متصدیان 
تلاش کردند تا این پروژه در موعد مقرر به 

بهره برداری برسد.
فاضلاب  تصفیه خانه  همچنین  وی 
مدرن ترین  جزو  کارشناسان  اذعان  به  را 
دانست  کشور  فاضلاب  تصفیه خانه های 
و گفت: نماینده بانک توسعه اسلامی در 
بازدید از این تصفیه خانه از آن به عنوان 
برترین پروژه بانک توسعه اسلامی در منطقه 

خاورمیانه یاد کرد.
فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
استان قم نیز در این نشست با بیان اینکه 
پیشرفته ترین  تراز  در  تصفیه خانه  این 
تصفیه خانه های فاضلاب دنیا قرار دارد، گفت: 
یکی از ویژگی های بارز این تصفیه خانه تولید 
برق از لجن تولیدی است که می تواند 7۰ 
درصد برق مورد نیاز تصفیه خانه را تأمین 

کند.
مهندس عبدالحمید توکلی بینا اجرای 

ساخت مدول دوم تصفیه خانه فاضلاب با 
ظرفیت 25۰ هزار نفر، 12 کیلومتر خط 
اصلی، ۶ کیلومتر خط انتقال و 21۰ کیلومتر 
پروژه  این  اجزای  جمله  از  را  فرعی  خط 
بهره مند از تسهیلات بانک توسعه اسلامی 
اعلام کرد و گفت: در حال حاضر تصفیه خانه 
بیش از ۹7 درصد پیشرفت دارد، خطوط 
انتقال و اصلی صد در صد اجرایی شده و ۸5 
کیلومتر نیز خطوط فرعی در مناطق 2 و 3 

قم به اجرا رسیده است.
رضا ویسه معاون هماهنگی و نظارت 
معاون اول رئیس جمهور نیز در این نشست 
که محسن بهشتی معاون هماهنگی امور 
رضوی  سیدحسن  قم،  استاندار  عمرانی 
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
سرپرست  و  استاندار  مشاور  دلاوری  قم، 
معاونت هماهنگی امور اقتصادی و توسعه ی 
منطقه ای و جمع دیگری از مسئولان حضور 
داشتند بر لزوم رفع موانع موجود بر سر راه 
این پروژه تاکید کرد و خواستار تخصیص به 

موقع اعتبارات آن شد.

در بازدید معاون هماهنگی و نظارت معاون اول رئیس جمهور عنوان شد؛

 بهره برداری ازمدرن ترین تصفیه خانه فاضلاب کشور در قم 

اخبار
معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم  خبرداد:

تهیه و تصویب طرح فاز یك 
پروژه بوستان زائر قم

 معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم گفت : طرح فاز یك بوستان 
زائر توسط مشاور تهیه و مورد بررسی شورای قرار گرفته و به تصویب طرح های 

شهرداری قم رسیده است . 

علیرضا قاری قرآن اظهار داشت : برنامه ریزی اجرایی طراحی فاز 2 این 
بوستان ،با توجه به جذب سرمایه گذاری عمومی در حال انجام می باشد و در 
آینده نزدیك از فازهای مختلف این بوستان بعنوان بزرگترین و شاخص ترین 

بوستان شهر قم بهره برداری خواهد شد. 
معاون شهردار قم با اشاره به اینکه چشم انداز متصور برای این بوستان 
تبدیل شدن به نظرگاه و بام شهر قم با توجه به پتانسیل های طبیعی 
سایت می باشد خاطر نشان کرد : رویکرد اصلی طراحی این بوستان ارتقای 
گردشگری شهری ، بهره گیری از ظرفیت های تفرجی شهر قم ، استفاده 

از فرصتهای سرمایه گذاری ، اشتغال زایی و حفظ منظر طبیعی بوده است. 
وی افزود: بوستان زائر قم به مساحت تقریبی 21۶ هکتار در جنوب شرقی 

شهر قم و در دامنه کوه دو برادران واقع شده است .

شهردار منطقه هشت قم  عنوان کرد :

ساماندهی بازارهای 
میوه و تره بار در پردیسان 

شهردار منطقه هشت قم گفت: طبق توافق انجام شده باید 25 درصد 
تجاری های پردیسان به ازای خدمات شهری به شهرداری واگذار شود که 
این اقدام توسط مسئولان شهرداری و مسئولان راه و شهرسازی در حال 

پیگیری است .
سید عبدالله سلیمانی با اشاره به فراهم کردن فضای خدماتی در منطقه 
هشت گفت: یکی از مشکلات منطقه موضوع خدمات تجاری بود که با توجه 
به محدودیت در اختیار داشتن زمین در تلاش هستیم تا به نحوی این مشکل 
را برطرف کنیم. وی گفت: با همکاری سازمان میادین، بازارهای روز میوه و تره 
بار را در سطح منطقه راه اندازی کرده ایم تا بتوانیم از طریق آن بخش عمده ای 

از مشکلات مردم را در تامین مایحتاج کاهش دهیم.
شهردار منطقه هشت قم عنوان کرد: علاوه بر آن برای ساماندهی وانت 
بارها فضایی را در سطح منطقه برای هفته بازار در نظر گرفتیم که این بازار 
نیز مورد استقبال مردم قرار گرفته است. سلیمانی با بیان اینکه یکی از 
مشکلات اساسی ما نبود فضاهای تجاری در منطقه است گفت: طبق توافق 
انجام شده باید 25 درصد تجاری های پردیسان به ازای خدمات شهری به 
شهرداری واگذار شود که این اقدام توسط مسئولان شهرداری و مسئولان راه 
و شهرسازی در حال پیگیری است. وی گفت: محل های تجاری در منطقه 
مشخص شده و امیدواریم طی روزهای آینده این مشکل برطرف شده و 25 
درصد تجاری های پردیسان به شهرداری واگذار شود. شهردار منطقه هشت 
قم بیان داشت: این منطقه با مشکلات بسیاری مواجه است از این رو نیازمند 

حمایت جدی مسئولان هستیم تا بتوانیم عقب ماندگی ها را جبران کنیم.
سلیمانی گفت: با وجود اینکه این منطقه تازه تاسیس بوده و مشکلات 
بسیاری هم دارد، اما در همه بخش ها وارد شده و اجازه ندادیم که مردم با 
مشکل مواجه شوند و امیدواریم با حمایت بیشتر مسئولان استان به نتایج 

مطلوب تری برسیم.

شهردار منطقه دو قم خبر داد:

اختصاص بیش از 11 میلیارد 
جهت بازگشایی مسیر بلوار جمهوری 

شهردار منطقه دو قم از اختصاص یك میلیارد و 1۴۹ میلیون تومان از 
اعتبارات استانی جهت بازگشایی مسیر بلوار جمهوری خبر داد. 

محمد صادقی با اشاره به وضعیت منطقه دو گفت: این منطقه پیش از 
اینکه به دو منطقه تفکیك شود از تراکم و جمعیت بسیاری برخوردار بود که 

بعد از تقسیم بندی، وضعیت مناسب تری گرفت.
وی گفت: جمعیت این منطقه 1۸۰ هزار نفر است و پرجمعیت ترین 
منطقه شهری قم به شمار می رود و در تلاش هستیم با همه توان در خدمت 

مردم این منطقه که اغلب از قشر کم برخوردار هستند، باشیم.
شهردار منطقه دو قم با اشاره به پروژه های این منطقه گفت: یکی از 
مهمترین پروژه های شهرداری منطقه بازگشایی ادامه مسیر بلوار جمهوری 
تا میدان امام حسین)ع( است که در حال حاضر پنج سال است که پروژه به 
صورت رسمی کلید خورده و با توجه به مشکلات مالی تا امروز طول کشیده 

است.
صادقی عنوان کرد: با راه اندازی این پروژه بخش عمده ای از ترافیك شهری 
برطرف شده و حتی ترافیك هسته مرکزی شهر و منطقه هفت نیز با راه اندازی 

این پروژه برطرف خواهد شد.
وی گفت: برای احداث پل ۹دی هزینه های بسیاری شده اما زمانی این 
پل تاثیر خود را خواهد داشت که بن بست بودن مسیر این پروژه رفع شده و 

تملك های مسیر انجام شود.
شهردار منطقه دو قم گفت: برای بازگشایی مسیر جمهوری تا میدان امام 
حسین)ع( نیازمند ۸۰ میلیارد ریال اعتبار می باشیم که البته این فاز نخست 

بوده و باید این بلوار تا بزرگراه امام علی)ع( ادامه یابد.
صادقی از اختصاص 11 میلیارد و ۴۹۰ میلیون ریال اعتبارات استانی برای 
بازگشایی مسیر بلوار جمهوری خبر داد و گفت: طی بازدید رئیس سازمان 
مدیریت برنامه و بودجه استان از این پروژه این بودجه اختصاص داده شد و 

کمك خوبی برای بازگشایی مسیر خواهد بود.
شهردار منطقه دو قم گفت: برای بازگشایی مسیر بلوار جمهوری 2۰ پلاك 
باقی مانده است که از این تعداد، برای تملك پنج پلاك به توافق رسیده ایم و 

تملك 15 پلاك نیز نیازمند اعتبار است.

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد:

توسعه فضا های تفرجگاهی
 به منظور جذب توریست در قم 

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: شهر قم 
به دلیل وجود حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( و مسجد مقدس 

جمکران جاذبه معنوی زیادی دارد . 
پیام جوادیان در خصوص اقدامات انجام شده در راستای توسعه فضای 
سبز و فضا های تفرجگاهی گفت: شهر قم موقعیت بسیار مهم و استراتژیك 
در کشور دارد و با توجه به اینکه محور مواصلاتی شمال و جنوب است، 
می تواند گردشگران زیادی را جذب کند. مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای 
سبز شهرداری قم ادامه داد: باید برنامه  مدون و جامعی در خصوص ارتقاء 
فضای سبز و بحث گردشگری داشته باشیم چرا که جای این بحث خالی 
است و اگر بتوانیم به مباحث گردشگری بپردازیم قطعا توریست های بسیاری 
جذب قم می شوند. وی اظهار کرد: شهر قم به دلیل وجود حرم مطهر حضرت 
فاطمه معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران جاذبه معنوی خود را دارد و 

اگر بتوانیم مباحث گردشگری را تقویت کنیم در این راه هم موفق می شویم.
جوادیان به برنامه های شهرداری در راستای جذب توریست اشاره و عنوان 
کرد: یکی از این اقدامات ایجاد باغ پرندگان است که از باغ پرندگان تهران 
هم وسعت بیشتری دارد و جذاب تر است که قطعا مورد توجه مسافران و 
شهروندان قرار می گیرد. مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری 
قم از ایجاد سورتمه ای در بوستان علوی خبر داد و تصریح کرد: در بوستان 
غدیرنیز پارك آبی تدارك دیده شده است و کارتینگ هم از دیگر جاذبه های 
توریستی است که همه این ها در کنار هم می توانند مدت ماندگاری مسافر را 
در شهر زیاد کرده و به اقتصاد شهر کمك کنند و شهروندان را از این نعمت 

بهره مند کند. 


